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هربــار که جهش ارزی رخ می دهد تن 
و بدنمان می لــرزد. الحق هم که باید 
حق داد به این نــوع واکنش. هرچند 
مســئولان، چنین امری را قبول ندارند 
اما جزء به جزء زندگی مان به دلار گره 
خورده است. با بالا رفتن قیمت آن، در 
حقیقت فشار خون مان بالا می رود. زیرا 
رشــد قیمت دلار معنی بدی دارد. چرا 
که برابر اســت با فشار بیشتر معیشتی 
و گرانی مضاعــف. همین الان که این 
وجیزه قلمی می شود یحتمل بنگاه های 
تولیدی و خدماتی چرتکه به دســت 
گرفته اند تا قیمت های جدید را ثبت و 
روی کالاهــای خود بزنند. آری؛ اینجا 
ایران است: قیمت دلار که پایین می آید 
می گویند قیمت ها چســبندگی دارند و 
پایین نمی آیند امــا قیمت دلار که بالا 
می رود قیمت ها نیز لیز می خورند و به 

سمت بالا پرتاب می شوند.
بنده همیــن دیروز اولین نشــانه ها را 
دیدم. نمی خواهــم در مورد خودرو و 
خانه صحبت کنم کــه دیگر این اقلام 
برای قشر خاصی از جامعه است بلکه 
مراد لوازم و خدمــات مصرفی یومیه 
هر شهروند معمولی است. تاکسی که 
سوار شــدم راننده چند هزار تومانی 
بالاتر گرفت؛ با علم به اینکه می دانستم 
براســاس قیمت مصوب کرایه نگرفته 
اما اعتراضی هم نکردم. زیرا می دانستم 
جواب راننده چیســت و ضمنا آنقدر 
ریال بی ارزش شــده که این چند هزار 
تومان، نه من را گــدا می کند و نه آن 
راننده را پادشــاه. جالــب آنکه وقتی 
تاکسی اینترنتی هم گرفتم همین بساط 
بود. چراغ خاموش قیمت ها بالاتر رفته 
بود. مثلا برای مســیری کــه تا قبل از 
جهش دلار ۷۰ الی ۷۵ هزار تومان بود 
این بار مبلغ حدودا ۱۰۰ هزار تومان را 

باید پرداخت می کردم.
در مورد مواد غذایی هم که دیگر داستان 
روشن است. وقتی که دلار قیمت ثابتی 
داشت انواع مواد خوراکی و غذایی با 
چراغ سبز مسئولان هر هفته مقداری بر 
قیمت شــان افزوده می شد تا اعتراض 
کمتــری رخ دهد. مثــلا لبنیاتی ها هر 
هفته حدودا ۵ درصــد بر روی قیمت 
محصولات خود می افزودند تا کم کم 
برســد که حاشیه سودشان  قیمتی  به 
تضمین شود. حالا هم که دلار در بازار 
به حدود۵۹ هزار  تقریبا  غیر رســمی 
فعالیت رسانه ای  تومان رسیده کم کم 
بنگاه های تولیدی و خدماتی شروع شده 
و اعتراض پشــت اعتراض که در حال 
ورشکستگی هستند و در نهایت هم با 
مجوز دولت درصد چشم گیری بر روی 
قیمت های خود گذاشــته تا به تولید و 
خدمات ادامه دهنــد. در این میان هم 
مثل همیشه این مردم هستند که نقره داغ 

می شوند.
البته که این قصه تکراری است. در همه 
دولت ها هم رخ داده. همیشــه، عده ای 
آمده اند وعده بهبود معیشت دادند، چند 
صباحی قیمت ها را ثابت نگه داشــته، 
منتی سر مردم گذاشــته، فنر در رفته، 
رشد قیمت ها شروع شده و در نهایت 
هم متهم دشمن شده و آقایان رفته اند که 
مشکل را حل کنند که حل هم نشده تا 

سریال افزایش قیمت بعدی!
این بار قبل از اینکه شروع کنم به نوشتن 
تیتر را بر پیشانی کاغذ نوشتم: »فقط خدا 
می داند...« واقعا فقط خدا می داند این بار 
نیز قرار اســت چقدر بر روی قیمت ها 
بیاید. فکر کنــم فقط خود خدا باید به 

مردم این دیار رحم کند.

فقط 
خدا می داند...

منصور مظفری
مدیرمسئول

سرمقاله

صفحه 3

مسئولیت های دولت 
و بخش خصوصی 
برای پیشرفت اقتصادی

4بودجه صداوسیما ۵۸ درصد زیاد شد، حقوق کارمندان و بازنشستگان فقط ۲۰ درصد!

بحران فرسودگی ناوگان حمل ونقل عمومی هم 
مانند بسیاری از بحران های دیگر ایران به چشم 
مســئولان نمی آید. بحرانی که با اما و اگرها و 
قطــار وعده ها ســامتی جســم، روان و زمان 

شهروندان را نشانه گرفته است.
چــه زمانــی اتوبوس های شــهری، نوســازی 
می شــود؟ سال هاســت که پاســخ این سوال 
با وعده شــهرداران مختلف دســت به دســت 
می شــود. تا چند ماه دیگر، تا پایان ســال و تا 
سال آینده؛ اینها بازه های زمانی است که بارها 
مقامات دولتی برای اضافه شــدن اتوبوس های 

جدید به چرخه حمل ونقل عمومی داده اند.
کافی اســت در ســاعت پــر رفت وآمد صبح و 
عصر سری به ایســتگاه های اتوبوس بزنید. در 
برخی ایستگاه ها، صف های چند متری تشکیل 
می شــود، آن هم نه برای نشستن روی صندلی، 
بلکه برای اینکه مســافران بتوانند خود را فقط 
در اتوبوس جا دهند. اتوبوس هایی که جای یک 

سوزن انداختن هم ندارند.
کمبــود اتوبــوس از یک ســو و فرســودگی 
اتوبوس هــا از ســوی دیگر نفس مســافران را 
گرفته است. گاهی در میانه راه، اتوبوس خراب 
می شود. گاهی هم مسافران باید در ایستگاه ها 
منتظر بمانند تا اتوبوســی از راه برسد، غافل از 
اینکه اتوبوس مورد نظر خراب شده و در میانه 
راه مانده است. روندی که به اعتراف مقامات به 

آلودگی هوا دامن می زند.
پیش از ایــن مرکز پژوهش های مجلس نیز در 
گزارشی نوشــت که اغلب کانشهرها با بحران 

کمبود و فرسودگی اتوبوس مواجه هستند.
حالا بــار دیگر مرکز پژوهش هــای مجلس در 
گزارشــی در همین مورد نوشته است که طی 
یک دهه گذشته تعداد ناوگان اتوبوسرانی فعال 
در شهرهای کشور، تقریبا به نصف کاهش یافته 
 اســت. در گزارش جدید این مرکــز آمده که 
به طور خاص در تهران، تعداد اتوبوس فعال در 
ناوگان عمومی شهر از ابتدای ۶۵۰۰ دستگاه از 
ابتدای دهه ۹۰ به کمتر از سه هزار دستگاه در 

سال ۱۴۰۱ رسید.
بازوی پژوهشــی مجلس دربــاره اتوبوس های 
فرسوده نوشــته است که فرســودگی ناوگان 
اتوبوســرانی در اغلب کانشــهرهای کشور نیز 

بیش از ۵۰ درصد است.
در ایــن میــان همزمان با وعده اضافه شــدن 
اتوبوس هــای جدیــد، صحبت از برقی شــدن 
ناوگان حمل و نقل عمومی شــد. آذرماه سال 
جاری، علیرضا زاکانی، شهردار تهران گفت که 
برای برقی ســازی ۷۰ درصد ناوگان حمل ونقل 

عمومی هدف گذاری شده است.
مرکز پژوهش های مجلس اما نوشــته است که 

احتمال شکست طرح برقی سازی ناوگان وجود 
دارد. در گزارش این مرکز آمده که همزمانی دو 
معضل فرسودگی ناوگاون حمل و نقل عمومی 
شهری و آلودگی هوای کانشهرها، بهره گیری 
از وســایل حمل و نقل عمومــی برقی را یک 
راهکار جذاب برای دولت و شهرداری ها تبدیل 

کرده است.
بــازوی پژوهشــی مجلس نوشــته اســت که 
 نــگاه دقیق تر بــه راهکار برقی ســازی ناوگان 
حمل و نقل عمومی و بررسی تجربیات جهانی 
و مطالعات ملی در شــهرهای تهــران، کرج و 
اصفهان نشان می دهدعدم بررسی دقیق جوانب 
ایــن طرح و اتخــاذ رویکرد شــتاب زده بدون 
هدف گــذاری میان مدت وعــدم اجرای مرحله 
به مرحله برقی ســازی ناوگان می تواند موجب 

شکست طرح شود.
مردادماه ســال جاری علیرضا زاکانی، شهردار 
تهــران وعــده داد که به زودی شــاهد واردات 
اتوبوس های برقی به کشور خواهیم بود. زاکانی 
بار دیگــر در آذرماه گفت قرارداد خرید ۲۱۹۴ 
اتوبوس برقی بــرای رفع مشــکات ترافیکی 
منعقد شــده اســت. او گفت از بهمن امســال 

واردات آغاز شده و تا سال دیگر تمام می شود.
حــدود یک ماه بعد از ادعــای زاکانی مبنی بر 
واردات اتوبوس هــای برقــی از بهمن، مهدی 
چمران، رئیس شورای شهر تهران آن را رد کرد 

و گفت تا پایان سال واردات صورت نمی گیرد.
چمران در این مورد گفت: »امسال اتوبوس های 
برقی به تهران نمی رسد. البته منابع مالی تامین 
شــده اســت. قرار بود تعداد یک هزار دستگاه 
اتوبوس برقی و یک هزار دســتگاه دیزلی باشد 
که وزیر صمت اصرار بر برقی بودن همه داشت 
که ما هم پذیرفتیم. قرار اســت ۲ هزار اتوبوس 

برقی وارد شود، اما زمان آن مشخص نیست.«
به گزارش تجارت نیوز، با همه اینها و تا امروز، 
هنــوز خبری از واردات اتوبوس هایی که زاکانی 
بارها وعده آن را داده، نشده است. همه اینها در 
حالی ســت که پیش از این زاکانی اعتراف کرد 
که تهران حداقل به ۱۰ هزار اتوبوس نیاز دارد. 
البته در حال حاضر کمتر از ۳ هزار اتوبوس در 

تهران فعال هستند.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار 
فعالان اقتصادی و تولیدکنندگان تبیین کردند

سخنگوی قوه قضاییه اعلام کرد

بابک زنجانی در حال تحمل کیفر

در بازداشتگاه

خزعلی، معاون رئیسی:

سردار رادان: 

تجرد قطعی 
عمدتا متوجه 

دهه شصتی هاست

کاهش ۵۰ درصدی 
اتوبوس های کشور 

در یک دهه!

7۰ درصد از 
درآمد و حقوق 

همکارانمان 
صرف مسکن می شود

واکنش بانک مرکزی 
به گزارش آفتاب یزد
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این هم از بخت شــومِ فوتبال ماست که بد 
خواهانِ تنگ نظرش، پیــکان تیزِ زهردار را 
به سوی مردی می گیرند که سال هاست به 
لطف پیمانه کردن عدالــت، قاضی القضاتِ 
مخمل ســبز لقب گرفتــه و در صعب ترین 
امتحانــات، نمــره قبولــی را در کارنامــه 
 پرطمطــراق و شــوکت مند خویــش ثبت 

کرده است.
دادرسِ کاریزماتیــک و بــا اتوریتــه ای که 
قضاوت در سه فینال المپیک، جام ملت ها و 
باشگاه های جهان را در سیاهه سپید و روشن 
خود نشانده تا بخُل ورزان کوچک، دمادم به 
نامه اعمالش حســادت کنند و بابت حضور 
ناگزیرش با بیرقِ کانگوروهــا در پیکارهای 
دوحه، دلشــان غنج بزند و عجالتا نیازی به 
جام دوا یا زهر هاهل برای ابتای بیشتر به 

مرض مرگبار رشک نداشته باشند!
البت این رسم فوتبال محزونی است که با دل 
آشوبی و دلواپسی جام شوکران را نوشیده و 
برخی مسئولانش، ســیرابِ از حُقد، بی وقفه 
دور خودشان می گردند و قربان صدقه چشم 
و ابروی خویش می روند و بدتر از همه اینکه 
ســرمایه های بی بدیلِ وطــن را برنمی تابند 
و گاه از فرط شورچشــمی تیغ می کشند و 

خودی ها را بارانداز می کنند!
دریغ و درد و اسف که اینجا جماعتی ناشُکر 
قــدر اســتعدادهای بی تکرارِ مــامِ میهن را 

نمی دانند و مدام ترُش می کنند. 

فغانِ فغانی 
در فراسوی فلق!

امید مافی
پژوهشگر و روزنامه نگار

یادداشت-1

چندی پیش چند خبر خودکشــی در رسانه ها 
منتشــر شــد که به دنبال آن، واکنــش نهادها 
و ســازمان هایی که این افراد به واســطه کار یا 
تحصیل به آن ها منتسب شــده بودند به همراه 
داشت. اینچنین واکنش های سازمانی، به احتمال 
در گذشــته نیز وجود داشته اســت. شالوده این 
واکنش هــا در ایــن جمله خاصه می شــود که 
»خودکشی این فرد یا افراد به سازمان ما ارتباطی 

ندارد«!؟
درباره این موضوع، نکات زیر قابل ذکر است:

- در وقوع خودکشی افراد، سلسله عواملی دخیل 
هستند. برخی متغیرها، علت اصلی خودکشی تلقی 
می شوند؛ اما بسترها و عوامل تشدید کننده ای هم 
وجــود دارند که وجود یا عدم وجود آن ها و حتی 
شدت و حدت آن ها می تواند احتمال خودکشی 
افراد را افزایش دهد. بر این اســاس سازمان ها و 
نهادها به صرف اینکه از نظر حقوقی، علت مستقیم 
یا غیر مستقیم خودکشــی افراد به آن ها مربوط 
نمی شــود، نمی توانند از زیر بار مسئولیت انسانی 

خود شانه خالی کنند.
- نکته مهم دیگر استیای »رویکرد استفاده ابزاری 
از افراد« در نهادها و سازمان هاست. پرسش این 
اســت که چرا وقتی کارکنان، موفقیتی خارج از 
حیطه شــغلی خویش دارند، مدیران سازمان ها 
و نهادها به ترفندهــای مختلف تبلیغاتی تاش 
می کنند سهمی از افتخار را نصیب سازمان و نهاد 
خویش بکنند؛ اما در صورت بروز مسائلی خاص در 
زندگی چون خودکشی، سهم و نقش سازمان را از 

بیخ و بن انکار می کنند؟

- همانگونه که عملکرد شغلی، منش و رفتار افراد 
در محیط شغلی و تحصیلی برای سازمان دارای 
اهمیت اســت، لازم است به هم ریختگی تعادل 
روحی و ویرانی ساختار روانی آن ها برای سازمان 
دارای اهمیت باشــد؛ چراکه مشــکات روحی 
کارکنان، در عملکرد، منــش و رفتار آن ها تاثیر 
منفی خواهد گذاشت. از طرف دیگر این عدم تعادل 
روانی، احتمال ارتکاب خشونت علیه دیگران )برای 
نمونه نزاع و قتل( و خشونت علیه خود )برای نمونه 

افسردگی و خودکشی( را افزایش خواهد داد.
- پرســش مهم دیگر آن است که هدف سازمان 
از اعام رسانه ای این مسئله که »خودکشی فان 
فرد به سازمان و نهاد ما مربوط نیست«، چیست؟ 
این اعام نه تنها نقشی در »تبرئه حقوقی و دفاع 
از حیثیت مدیریتی مدیران سازمان ها« ندارد، بلکه 
می تواند به اعتماد و تعهد سازمانی کارکنان لطمه 
و آســیب جدی وارد کند. در اینچنین مواقعی، 
کارکنان با همذات پنداری و همدلی، از نظر روانی 
می توانند خود را در جای فرد خودکشــی کننده 
تصور کنند و با مشــاهده برخورد ابزاری سازمان 
بــا کارکنان و عدم درک وضعیت آن ها، دیدگاه و 

ذهنیتی بدبینانه به سازمان پیدا کنند.
- اما نکته مهم پایانی آن است سازمان ها و نهادها 
موظف اند برای دســتیابی به اهداف ســازمانی و 
ایجاد اعتمــاد در کارکنان خود، به »بهداشــتی 
روانــی در محیــط کار« اهمیــت بدهند. وقتی 
کارکنان سازمان، افرادی عصبی، غمگین، ناراضی، 
پرخاشگر، و بدبین باشند، آن ها پریشانی های روانی 
خود را با کم کاری، ترور شخصیت یکدیگر، غیبت، 
شایعه پراکنی و ایجاد ســوانح و حوادث به شیوه 
مخرب نشــان خواهند داد و معــدودی از آن ها، 
وقتی به نقطه بحرانی وضعیت روانی رسیدند به 

خودکشی روی خواهند آورد.

این خودکشی 
به ما مربوط نیست؟!

دکتر علی میرزامحمدی
جامعه شناس
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درباره اظهارات محمد خزاعی پیرامون دعوت از هنرمندانی که 
سالهاست در سینما فعالیت نمی کنند

یکی به میخ، یکی به نعل!

درباره اخراج بازیکن فوتبال عراق که جنجال ساز شده

قبول کنیم 
حق با فغانی است

صفحه 8
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 این فرد به علت اخلال در نظام اقتصادی به اعدام و رد مال محکوم 
شده اســت و اقداماتی درباره رد مال انجام داده است و اقدامات 
قوی تری در جهت رد مال در دست انجام است و هرگاه زمان لازم 
تشخیص داده شود، حکم سلب حیات نیز انجام می شود. دستگاه 
قضایی با احدی تعــارف ندارد و طبق موازیــن قانونی در همه 
پرونده ها اقدامات صــورت می گیرد.بابک زنجانی در حال تحمل 

کیفر به لحاظ رد مال در بازداشتگاه است

کاهش ۵۰ درصدی اتوبوس های کشور در یک دهه!
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 1201- آقای رئیس جمهور مجددا عنوان کردند 
یک میلیون و 900 هزار مسکن درحال ساخت 
است. این خانه های درحال ساخت کجا قرار دارند 

و در چه مرحله ای از ساخت هستند؟ 
1101- مدیرعامل عمران پردیس می گوید 13 
پیمانکار مس��کن مهر به جای ساخت پروژه ها با 
پول مردم خانه و خودرو خریدند. سوءاستفاده از 

اموال مردم تا چه حد؟ با اینها برخورد کنند. 
1110- وزارت بهداشت اعلام کرده هر نوع فروش 
آنلاین دخانیات ممنوع است. متاسفانه در فضای 
مجازی هم ش��اهد فروش دخانیات هستیم. اما 
بعید اس��ت بتوان جلوی آن را گرفت. دخانیات 

اقلام ممنوعه نیست. 
1115- قیم��ت خودروه��ا از 6 میلی��ون تا 50 
میلیون افزایش قیمت پی��دا کرده. تازه هنوز کو 
تا قیمت های شب عید؟! بازار خودرو سروسامان 

پیدا می کند؟ 
1021- این وضعیت اینترنت در کش��ور ما واقعا 
ناراحت کننده است یا س��رعت کم دارد یا دچار 
اختلال می ش��ود. همین موضوع مردم را کلافه 

کرده. 
1032- آقای کاظمی نماینده مجلس می گویند 
70 ت��ا 80 درص��د طرح س��اماندهی تجمعات 
جمع بندی  نهایی شده. مدت هاست در مورد این 
طرح چنین چیزهایی مطرح می شود اما هیچ گاه 

به نتیجه نهایی نرسیده. 
1045- آقای محترم! امثال شما مخالفان خود را 
به اسم غربگرایی می کوبید. غرب گرایی برای شما 
شده یک شعار و یک انگ که به رقبا می زنید. اما 
این چیزی است که برای مردم هم کاملا آشکار 

شده. این حنا دیگر رنگی ندارد! 
1011- اگر مسئولان می خواهند قیمت خودرو 
کاهش��ی شود بازار سروسامان بگیرد باید قیمت 
خودروی وارداتی را کاهش بدهند غیر از این هیچ 
تأثیری در بازار خودرو نخواهد داشت. باید دلالی ها 
و انحصار در واردات خودرو هم کنار گذاشته شود. 
2250- وقتی کسانی مثل آقای علی  لاریجانی که 
از مسئولان بلندپایه کشور بودند و کارنامه طولانی 
در مدیریت ها دارند ردصلاحیت می شوند مردم 

چقدر باید امیدوار باشند؟ 
2310- آق��ای قالیب��اف رئی��س مجلس بهتر 
اس��ت س��عی کند با مردم همراه باشد زبان دل 
مردم بش��ود وگرنه خودشان می دانند که آقایان 
خالص س��ازان حتی به او ه��م رحم نمی کنند و 

شاید دنبال کنار زدن او هم باشند. 
2020- اگر ائمه جماعات حرف دل مردم را بزنند 
و از مشکلات سخن بگویند و از مسئولان بخواهند 
نسبت به حل مشکلات مردم بیشتر تلاش کنند 

خیلی نزد مردم محبوب تر می شوند. 
2110- در مورد اوضاع س��لامتی آقای علی اکبر 
ولایتی یک اطلاع رسانی دقیق بشود. به نظر حال 
ایش��ان اصلا مساعد نیست. به چه بیماری دچار 

شدند؟ مردم نگران ایشان هستند. 
1921- ما حامی تیم ملی فوتبال مان هس��تیم 
برای آن ه��م آرزوی موفقیت می کنیم اما آنقدر 
مشکلات زندگی روی س��رمان ریخته که دیگر 
مثل گذش��ته دلخوش به فوتبال نیستیم. دل و 

دماغ گذشته دیگر نیست. 
1941- روزنامه جوان در مورد انتخابات نوش��ته 
صن��دوق رای در زندان ها هم م��ی رود. مجرمان 

جنایی و اقتصادی هم می توانند رأی بدهند! 
آفتاب یزد: قب��لا هم صندوق رأی ب��ه زندان ها 

می رفت اقدام جدیدی نیست. 
2011- 3 میلیون افغان به صورت غیرقانونی در 
ایران مشغول کار هستند. اگر این آمارها صحت 
داشته باشد باید تکلیف اینها مشخص شود. باید 
هویت آنها کاملا مش��خص ش��ود. جلوی اقامت 

غیرقانونی آنها گرفته شود. 
1750- مسئولان هنری سعی کنند فضایی برای 
هنر و هنرمندان خلق کنند که جو سیاسی برای 
هنر شکل نگیرد. فضای هنری با سیاست آمیخته 

نشود. 
1821- آیا صحت دارد حتی یک روزنامه اصولگرا 
تائید کرده زنان بی حجاب هم پای صندوق های 

رأی بیایند؟ آیا چنین چیزی امکان دارد؟ 
1841- چ��را تلویزی��ون تصوی��ر زن��ان طرفدار 
فلس��طین در بازی ایران و فلس��طین را سانسور 
می ک��رد؟ ای��ن کاره��ا خصوصا هن��گام پخش 

مسابقات اصلا زیبنده نیست. 
1901- مس��ئولانی که به رسانه ها می گویند به 
مردم امید بدهند آیا به این توجه کردند که چگونه 
رسانه ها به مردم امید بدهند وقتی خبرهای مثبت 

و مناسبی وجود ندارد؟ دلخوش الکی بدهند؟ 
1705- کشورهایی مثل کره و ژاپن یا عربستان 
با سرمایه گذاری هایی که کردند حق شان است که 
بیش��تر مقام ها را در آسیا کسب کنند آنها برای 
زیرساخت های خود سرمایه گذاری کردند. ما چه 

کردیم؟ 
1712- وضعیت بلیت هواپیما و بلیت قطار آنقدر 
گران شده که بس��یاری از مردم توان خرید این 
بلیت ها را ندارند. اس��م این را چه باید گذاشت؟ 

پیشرفت؟! 
1721- متأسفانه وقتی س��ری به بازار می زنیم 
بیشتر شاهد مردمی هستیم که تماشاچی بازار و 
قیمت اجناس هستند. کمتر کسی را می بینیم که 
خرید کرده باشد. قدرت خرید مردم وحشتناک 

کاهشی شده. 
1601- با این اوضاع که از اقتصاد کشور مشخص 
است س��ال آینده س��ال س��خت تری از امسال 
خواهیم داشت انگار قرار نیست مردم طعم یک 

زندگی راحت را بچشند. 
1620- واقعا حیرت انگیز است آقای شریعتمداری 
مدیر کیهان می گوید گرانی ها ربطی به س��ران 
قوا ن��دارد؟ با ای��ن حرف هایش��ان گاف بزرگی 
 دادند. خب مردم می پرس��ند پ��س دولتمردان 

چه کاره اند؟ 
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رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار حدود هزار نفر از فعالان اقتصادی و تولیدکنندگان 
با اشاره به ظرفیت و توان کاملًا موثر بخش خصوصی برای تحقق اهداف کلان اقتصادی، 
»حمای��ت دولت، به ویژه رفع موانع فضای کس��ب  و کار« و »مس��ئولیت پذیری بخش 
خصوصی« را دو ضرورت مهم و زمینه س��از بهبود اوضاع و پیش��رفت چشمگیر کشور 

برشمردند.
حضرت آیت الله خامنه ای پس از ش��نیدن سخنان 12 نفر از فعالان عرصه های تولید، 
پیگیری جدی دولت برای خواس��ته های مطرح ش��ده از جمله تشکیل مجموعه های 
صنعتی چند وجهی، تأمین مالی شرکت  های متوسط و کوچک و موضوع آبیاری نوین 

را خواستار شدند.
ایش��ان نمایش��گاهی را که دیروز بازدید کردند، بسیار ش��وق آور و برجسته خواندند و 
گفتند: متأسفیم که این پیشرفت ها برای مردم توضیح داده نشده و اکثر افراد ملت از 

اینگونه تلاش ها و توفیقات و ابتکارات که جزو نعمت های الهی است، بی خبرند.
رهبر انقلاب نمایشگاه دیروز و جلسه امروز را نشان دهنده این حقیقت پرمعنا و روشن 
دانس��تند ک��ه بنگاه های بزرگ تولیدیِ بخش خصوصی، در س��ال های متوالی رش��د 
چش��مگیری یافته اند که این واقعیت نش��ان دهنده وجود یک بخش خصوصی توانا و 

قدرتمند است.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به مسائل محدودکننده ای مانند تحریم ها و کم کاری 
برخی دولت های گذش��ته، گفتند: تلاش و پیش��رفت بخش خصوصی با وجود چنین 
موانعی، انسان را امیدوار می کند که این بخش قادر است ایران را به رشد مطلوب برنامه 

پنج ساله هفتم یعنی رشد 8 درصد برساند.
ایشان »ابتکار« را واقعیت بارز نمایشگاه دیروز و جلسه امروز دانستند و گفتند: ابتکار، 
نش��ان دهنده نیروی انسانی نخبه اس��ت و وجود نیروی انسانی نخبه به عنوان ثروتی 
عظیم، تکیه گاهی مطمئن در گره گشایی مسائل کلان، پیمودن راه های دشوار و رسیدن 

ایران به اوج خواهد بود.
رهبر انقلاب، ناترازی در مس��ائلی مانند آب، س��وخت، برق و عرصه های دیگر را مانع 
کارهای بزرگ خواندند و افزودند: نیروی انسانی نخبه بخش خصوصی می تواند در این 
زمینه ها، حقیقتا گره گش��ایی کند که این، نیاز به برنامه ریزی درست برای استفاده از 

ظرفیت فکری و عملی این بخش دارد.
حضرت آیت الله خامنه ای فعالیت در عرصه های مختلف بالادستی نظیر نفت و فولاد و 
گاز تا مشاغلی هم چون صنایع دستی را نمایانگر زمینه بسیار گسترده مشارکت بخش 
خصوصی دانستند و گفتند: دستان پر قدرت و انگشتان مبتکر فعالان این بخش ها، به 

افزایش اشتغال و کاهش فقر هم منجر خواهد شد.
رهبر انقلاب احساس مسئولیت توأمان دولت و فعالان اقتصادی را لازمه استفاده بهینه 
از ظرفیت سرمایه های مردمی برشمردند و گفتند: مسئولیت دولت عموماً متوجه رفع 

موانع و بهبود فضای کسب و کار است.
ایش��ان ابراز نارضایتی برخ��ی تولیدکنندگان در بازدید دیروز رهبری از نمایش��گاه را 
نشان دهنده عمل نکردن دولت به تذکراتی دانستند که سال گذشته در چنین دیداری 

خطاب به دولتمردان بیان کرده بودند.
رهبر انقلاب تأکید کردند: مس��ئولان دولتی باید به جد مس��ئله بهبود فضای کسب و 
کار را دنبال و موانع را برطرف کنند. حضرت آیت الله خامنه ای نظارت دولت را مکمل 
حمایت از بخش خصوصی برشمردند و گفتند: این نظارت که با دخالت متفاوت است، 

مطلقاً قابل اغماض نیست.
برخی سوءاس��تفاده ها در اجرای سیاست های اصلی 44، نمونه ای از مشکلاتی بود که 

رهب��ر انقلاب در تبیین معایب فقدان نظارت صحیح به آن اش��اره کردند و گفتند: به 
همین علت در روند اجرای سیاست های اصل 44، کارهای بی قاعده ای انجام شد که هم 

به بنگاه ها، هم به کشور و هم به مردم ضربه زد.
ایشان در تبیین موانع موجود در فضای کسب و کار در درون دولت، به مشکلاتی نظیر 
مراکز متعدد تصمیم گیری، تعارض تصمیم گیری در بخش های مختلف دولتی و طول 
کشیدن بی منطق صدور مجوز فعالیت ها اشاره کردند و گفتند: به چه دلیل مذاکره برای 
فعالیت یک شرکت بخش خصوصی در صنایع بالادستی نفت باید 3 سال طول بکشد 
ی��ا بخش هایی مانند معدن و محیط زیس��ت در فعالیت های بخش معدنی تصمیمات 

متعارض بگیرند؟
حض��رت آیت الله خامن��ه ای به عنوان نمونه دیگ��ری از موانع دولتی کس��ب و کار به 
محدودی��ت منابع مالی در نتیجه کنترل نقدینگی اش��اره کردن��د و افزودند: کاهش و 
توقف رش��د نقدینگی سیاست درستی است و تلاش های دولت در این زمینه تا حدی 
موثر بوده است اما محدودیت ایجاد شده در منابع تخصیصی بانک ها به فعالان تولیدی، 
نباید متوجه بنگاه  های کوچک و متوس��ط ش��ود؛ نه اینکه همین منابع محدود هم به 
ش��رکت های دولتی یا ش��رکت های خاص و زرنگ با ارتباطات گسترده داده شود که 
مدیریت اصلی حل این مش��کل با بانک مرکزی است.رهبر انقلاب تأکید کردند: موانع 
درون دولتی فضای کسب و کار باید با مشاوره در دولت، تصمیم گیری رئیس جمهور و 
مدیریت معاون اول، رفع شود.حضرت آیت الله خامنه ای برخی موانع بهبود فضای کسب 
و کار را هم مربوط به بیرون دولت از جمله دس��تگاه قضائی یا قوای مس��لح خواندند و 
گفتند: سران قوا در جلسه ای که با اختیارات لازم تشکیل می شود، اینگونه موانع را حل 

و فصل کنند و اگر به هر دلیلی نشد، به رهبری منتقل کنند.
ایش��ان مس��ئولیت های بخش خصوصی را هم در روند اس��تفاده بهینه از ظرفیت این 
بخش، مهم دانستند و گفتند: انضباط، رعایت ضوابط، پایبندی به قوانین و مقررات و 
س��لامت کار جزو وظایف اصلی بخش خصوصی اس��ت که باید با نظارت دولت به آنها 

عمل شود.
حضرت آیت الله خامنه ای حمایت و پشتیبانی دولت های جهان از شرکت ها و بنگاه های 
بزرگ خود را از عوامل موفقیت آن ش��رکت ها دانس��تند و گفتند: یکی از کمک های 
ضروری دولت به بخش خصوصی، کمک به توسعه صادرات و بازارهای خارجی است که 
در این زمینه باید دیپلماسی اقتصادی با کار مشترک دولت و بخش خصوصی تقویت 

شود. ایشان با اشاره به وجود مشکلات خارجی مانند تحریم ها و خصومت های بدخواهان 
گفتند: این موارد بی تردید ضربه زننده است و برای کشور مشکلاتی ایجاد می کند اما از 
همین مسائل نیز می توان فرصت ساخت، همچنان که جوانان ما از این فرصت استفاده 
کردند و امروز به تسلیحات نظامی و یا دستاوردهای علمی خیره کننده ای مانند پیشرفت 
در بخش فضایی و پرتاب ماهواره ای مانند ثریا دست پیدا کرده ایم که اگر تحریم ها نبود، 
امروز این دس��تاوردها را نداشتیم. رهبر انقلاب در جمع بندی سخنان شان گفتند: اگر 
مدیریت لازم و حمایت صحیح از بخش خصوصی انجام شود پیشرفت چشمگیر ایران 
با توجه به ظرفیت بالا، ثروت طبیعی فراوان، نیروی انسانی نخبه و ارتباط خوب دولت 

و مردم، به واقعیتی ملموس تبدیل می شود.
در ابتدای این دیدار که برخی مسئولان دولتی نیز حضور داشتند 12 نفر از حاضران، 

•  س��رکار خان��م مریم گل آب��ادی؛ رئیس هیئت مدیره ش��رکت دان��ش بنیان نگین، 
تولیدکننده بذرهای هیبرید سبزی و صیفی

و آقایان:
•  س��ید امیر رضویان؛ مدیرعامل ش��رکت داروس��ازی دکتر عبی��دی، قدیمی ترین و 

بزرگترین تولیدکننده دارو در ایران
•  حامد باقری رستگار؛ مدیرعامل پیام رسان روبیکا

•  رضا محمدجعفر؛ مدیرعامل شرکت سِله بنُ، تولیدکننده انواع پوشاک
•  حسین مقدسی؛ مدیرعامل شرکت پارس جهد، رتبه اول تولید تجهیزات ابزار دقیق 

در کشور
•  علی اصغ��ر پورمند؛ مدیرعامل هولدینگ میدکو، تولیدکنن��ده و فعال حوزه صنایع 

معدنی
•  مهدی قیصری؛ مدیرعامل شرکت دانش بنیان پایدار کشت هوش خاورمیانه، طراح و 

تولیدکننده فناوری آبیاری هوشمند بخش کشاورزی
•  محمدعلی رس��تگار؛ رئیس هیئت مدیره ش��رکت تأمین سرمایه بانک مسکن، فعال 

حوزه مالی و سرمایه گذاری
•  علی پژوهان؛ مدیرعامل شرکت مانا پاک، تولیدکننده در صنعت پنل های خورشیدی

•  علی جلائی مرادزاده؛ رئیس هیئت مدیره شرکت کِلوِِر، تولیدکننده لوازم خانگی
•  علیرضا صادق آبادی؛ مدیرعامل هلدینگ گسترش انرژی پاسارگارد، فعال در زمینه 

توسعه میادین نفت و گاز
•  و محس��ن قدیری؛ مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان، بزرگترین تولیدکننده 

گازوئیل در کشور
به بیان آخرین دستاوردها، پیشنهادها و نکات خود پرداختند.

ض��رورت نوس��ازی و س��رمایه گذاری در زیرس��اخت های صنع��ت دارو، حمای��ت از 
پیام رسان های داخلی برای کسب رضایت کاربران، ضرورت همراهی بوروکراسی اداری 
با روش های نوین کس��ب وکار، نیاز کشور به تشکیل مجموعه های بزرگ و چندوجهی 
صنعتی به منظور پایداری خودکفایی و رقابت بین المللی، ضرورت احداث کارخانجات 
ملی تولید قطعات پایه لوازم خانگی، لزوم تشکیل بانک های سرمایه گذار و شرکت های 
ثروت آفرین، ثبات در مقررات به ویژه در زمینه صادرات، الزامی شدن فرایند آبیاری نوین 
اراضی کش��اورزی، بازنگری در سرفصل های تحصیلات تکمیلی رشته های دانشگاهی 
حوزه کش��اورزی، بازنگری در قوانین حوزه صنایع نفت و گاز، توجه بیش��تر به تأمین 
مالی زنجیره  ای و روش های هدایت اعتباری در زنجیره تولید و همچنین یکپارچه سازی 
س��امانه های مالیاتی و سامانه های اعطای تس��هیلات از جمله محورهای مطرح شده 

تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی در دیدار با رهبر انقلاب بود.

 رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار فعالان اقتصادی و تولیدکنندگان تبیین کردند:

مسئولیت های دولت و بخش خصوصی برای پیشرفت اقتصادی

آفتاب یزد: پیرو انتش��ار گزارش��ی با عنوان " ثبات 8 ماهه نرخ دلار آرامش قبل از 
طوفان بود" در مورخ 10  /11  /1402 و طرح مطالبی در خصوص عوامل تاثیرگذار بر 

نوسان اخیر نرخ ارز؛بانک مرکزی توضیحاتی به شرح زیر ارائه داده است: 
مقوله ارزش برابري پول ملي در مقابل اس��عار خارجي، به واس��طه اثرگذاري بالا و 
متفاوت بر گروه هاي ذي نفع متعدد موجود در اقتصاد و جامعه، موضوعي حساس و 
چندوجهي است. از اهم حوزه هاي تاثیرپذیر از نرخ ارز مي توان به صادرات غیرنفتي، 
واردات، روند ورود و خروج سرمایه و جهت گیري الگوي فعالیت  و سرمایه گذاري  در 

بخش واقعي اقتصاد اشاره نمود. 
همانگونه که در این مطلب به نقل از یک کارشناس اقتصادی به ان اشاره شده است 
در روزهای اخیر تحولات سیاس��ی و نظامی در منطقه ویا اخبار سیاس��ی مرتبط با 
انتخابات ریاس��ت جمهوری آمریکا موجب تشدید انتظارات تورمی و ایجاد نوساناتی 

در نرخ ارز بازار غیررسمی شده است.
اما این بدان معنا نیست که سیاستگذار پولی تنها نظاره گر این تحولات باشد بلکه با 
اقدامات انجام شده از سوی بانک مرکزی هم اکنون در هردو بازار رسمی اسکناس و 
حواله حجم مناسبی از منابع در روزهای گذشته عرضه شده است و دو سمت عرضه 
و تقاض��ای ارزدر تعادل قرار دارند و در بازار رس��می یعنی مرکز مبادله ارز و طلای 
ایران،ش��اهد ثبات قیمتی در هر دو بخش اسکناس و حواله هستیم و روند تحولات 

آن برای فعالین اقتصادی پیش بینی پذیر شده است.
همچنین بازارس��از برای کنترل قیمت ها و جلوگیری از التهاب بیشتر بازار، اقدام به 
فروش ش��مش طلا در مرکز مبادله ارز و طلا کرد که تاکنون طی سه جلسه برگزار 
ش��ده بیش از 90 کیلوگرم ش��مش فروخته شده اس��ت. همچنین چهارمین جلسه 

حراج نیز روز چهارشنبه این هفته برگزار می شود. 

عرضه س��که های طلای بدون تاریخ نیز از دیگر برنامه هاس��ت؛ سکه هایی که پیشتر 
اعلام ش��د از طریق مرکز مبادله ارز و طلا وارد بازار خواهد ش��د.از دیگر برنامه های 
 بازارس��از برای کنترل بازار، دس��تورالعمل انتشار گواهی س��پرده خاص با نرخ سود

 علی الحساب بانکی 30 درصد سالانه ) پرداخت سود ماهانه ( است. 
بر اس��اس دس��تورالعمل انتشار گواهی س��پرده خاص که به شبکه بانکی ابلاغ شده 
است بانک ها می توانند برای تامین مالی سرمایه در گردش طرح های با بازدهی، بالا 
اقدام به انتش��ار اوراق کنند و در پایان دوره مشارکت، سود قطعی نیز علاوه بر سود 
علی الحساب 30 درصدی به خریداران این گواهی سپرده در شعب بانک ها پرداخت 

می شود.
 همچنین ویژگی بارز این گواهی سپرده آن است که امکان بازخرید قبل از سررسید 
در ش��عب بانک ها امکان پذیر اس��ت و دارندگان این گواهی می توانند از آن به عنوان 

وثیقه جهت دریافت تسهیلات بانکی استفاده کنند. 
نرخ بهره بدون ریس��ک، مهمترین ابزار بانک مرکزی برای کنترل تورم و جلوگیری 
از تقاضای س��فته بازی اس��ت. افزایش نرخ بهره بدون ریسک در واقع هزینه فرصت 
سرمایه گذاری در سایر بازارها را بالا می برد و همین مسئله از تقاضای سوداگری در 
سایر بازارها می کاهد. این اوراق در بازه ی یک هفته ای منتشر می شود. لذا این اقدام 
در کوتاه مدت ش��رایطی را برای سایر بازارها تغییر می دهد و فشار بر معاملات درهم 

به خاطر افزایش تقاضای تسویه کاهش می یابد
از سوی دیگر چشم انداز روند آتی نرخ ارز را در چارچوب تغییرات مولفه های بنیادین 
و عوام��ل غیربنیادین میتوان تحلیل و ارزیابی نمود.لذا حس��ب اقدامات بعمل آمده 
توسط بانک مرکزی و سایر دستگاه های ذیربط در زمینه تقویت دیپلماسی اقتصادی 
و نیز سیاس��تهای متخذه در زمینه کنترل نرخ تورم )از جمله کنترل رش��د ترازنامه 

بانکها(، امید می رود در سال آتی نیز بازارارز از ثبات مناسبی برخوردار باشد و نرخ ارز 
در روندی متناسب و همسو با تحولات مولفه های بنیادین حرکت نماید. 

علاوه براین در حوزه مولفه های بنیادین اقتصاد، برآیندتحولاتی نظیررشد اقتصادی 
مثبت در نیمه نخس��ت سال جاری وپیش بینی تداوم آن تا پایان سال در کنار روند 
کاهش��ی نرخ تورم)کاهش 17 واحد درصدی تورم نقطه به نقطه از ابتدای امسال تا 
دی ماه(و نیز کاهش رش��د کلهای پولی )پایه پولی و نقدینگی( و همچنین وضعیت 
مناس��ب منابع ارزی کشورموجب شده است تاچش��م انداز باثباتی برای بازار ارز در 

ماههای آتی قابل تصور باشد.
در خصوص مولفه های غیربنیادین که ناظر بر رفتارهای هیجانی و تقاضای سوداگری 
اس��ت،تجربه یک سال اخیر نشان داده که نوس��انات حادث شده کوتاه مدت بوده و 
متعاق��ب اقدام��ات بانک مرکزی در مدیریت بازار، س��ریعاً  فروکش نموده  و نرخ به 

سطوح تعادلی خود بازگشته است.
براین اس��اس در راس��تای تداوم سیاست تثبیت و اس��تمرار پیش بینی پذیر کردن 
اقتصاد و کاستن از تکانه های ارزی بزودی و عنداللزوم پس از اخذ مجوزهای قانونی 
لازم، اقداماتی جدیدی در اس��تفاده بیش��تر از ابزارهای سیاست های پولی به منظور 
اثربخش��ی هر چه بهتر و استمرار با قوت این روند نزولی تا پایان سال از سوی بانک 

مرکزی اعلام و اجرایی خواهد شد.
لازم به ذکر اس��ت با اجرای سیاست های پولی فعلی، نرخ رشد 12 ماهه نقدینگی از 
33.1 درصد ابتدای امس��ال به حدود 26 درصد بر اس��اس آخرین اطلاعات موجود 
کاهش یافته اس��ت؛ همچنین نرخ تورم تولید کنن��ده )PPI( نیز با تحقق عدد 0.6 
درصدی در دی ماه، میزان نقطه به نقطه این شاخص از 40.7 درصد ابتدای امسال 

با 9.5 درصد کاهش به 31.2 درصد در دهمین ماه سال رسیده است.   

واکنش بانک مرکزی به گزارش آفتاب یزد

دبی��رکل بنیاد جهانی انرژی در ایران در نشس��ت خبری ثب��ت روز نهم دی ماه به 
نام »ایران در مس��یر توس��عه پایدار« در تقویم بین الملل بنیاد جهانی انرژی اظهار 
داش��ت: پس از انتخاب یزد به عنوان پایتخت فرهنگی تاریخی بنیاد جهانی انرژی 
در 9 بهمن 1397، امس��ال بنیاد جهانی ان��رژی تصمیم گرفت روز نهم بهمن را به 
عنوان روز »ایران در مس��یر توس��عه پایدار« در تقویم بین الملل خود ثبت کند که 
برای نخستین بار در سطح جهان چنین روزی برای کشوری در بنیاد جهانی انرژی 

ثبت شده است.
به گزارش باش��گاه خبرنگاران، وی ادامه داد: بنیاد جهانی انرژی در راستای توسعه 
پایداری اقدامات مختلفی را در دست اقدام دارد که از جمله این اقدامات می توان به 
 برگزاری نخستین همایش بین المللی پایداری و نوآوری در صنعت شیرین سازی آب 
اش��اره کرد. هزارخانی خاطرنش��ان کرد: این کنفرانس به همت بنیاد جهانی انرژی 
و با حضور مس��ئولان داخلی از وزارت صمت، وزارت نیرو و معاونت علمی ریاس��ت 
جمهوری و همچنین میهمانان و س��خنرانانی از اروپا و آسیا، مدیران پتروشیمی ها، 
پالایش��گاه های نف��ت و گاز، هلدینگ های تخصصی، ش��رکت های فولادی کش��ور 
و برخ��ی بخش ه��ای مرتبط 25 بهمن ماه در س��الن همایش های صدا و س��یمای 

جمهوری اسلامی ایران برگزار می شود.
دبی��رکل بنی��اد جهانی ان��رژی در ایران یک��ی از موضوعات اصلی ای��ن کنفرانس 
بین المللی را معرفی پروژه های های تکی دانس��ت که ب��ه همت بنیاد جهانی انرژی 

امکان انتقال دانش فنی و تکنولوژی آن به کشور فراهم شده است.
وی در ارتب��اط با این تکنولوژی ها گفت: تکنولوژی لوله های GRP )جی آر پی( از 
جمله این موارد است که با انتقال این تکنولوژی که پیشرفته ترین نوع آن به ایران 
انجام خواهد ش��د، امکان تولید لوله های خطوط انتقال آب، نفت و گاز تا قطر چهار 

متر و تحمل 32 بار برای کشور فراهم خواهد شد.
هزارخانی اعتبار لازم برای این طرح را 60 میلیون یورو دانست و افزود: از این میزان 

20 میلیون یورو توسط بنیاد جهانی انرژی سرمایه گذاری خواهد شد.
دبی��رکل بنیاد جهانی انرژی خاطرنش��ان کرد: با اجرای ای��ن پروژه، هزینه خطوط 
انتقال آب در کش��ور 40 درصد کاهش پیدا خواهد ک��رد؛ به عنوان مثال در پروژه 
 انتق��ال آب اصفه��ان که حدود 200 هزار میلیارد تومان برآورد هزینه آن ش��ده، تا

 80 هزار میلیارد تومان کاهش هزینه را به دنبال دارد.
وی تکنولوژی غش��اء اس��مز معکوس)ممبران( را دومین تکنول��وژی بنیاد در حوزه 

آب دانس��ت و افزود: قرارداد این تکنولوژی بلافاصله پس از آغاز به کار رسمی دفتر 
پایتختی بنیاد جهانی انرژی منعقد ش��د و با س��اخت کارخانه و انتقال تکنولوژی، 
رس��ما فعالیت کارخانه از امس��ال شروع ش��ده و در حال تولید ممبران  است و در 

کنفرانس 25 بهمن از محصول آن رونمایی به عمل می آید.
هزارخان��ی ادام��ه داد: این تکنولوژی یکی از نیازهای بس��یار مهم کش��ور ایران به 
حساب می آمد که به دلیل وجود تحریم های بین الملل، امکان انتقال تکنولوژی و یا 
حتی محصول آن به صورت رسمی به کشور میسر نبود اما امروز با آغاز به کار این 
کارخانه، ایران نه تنها تولیدکننده ممبران های غشاء اسمز معکوس است بلکه جزو 

چند کشور محدود صادرکننده این محصول هم به حساب می آید.
وی ب��ا بیان اینکه انتقال تکنولوژی تولید ش��یت های ممبران)مواد اولیه ممبران ها( 
هم در دس��تور کار بنیاد جهانی انرژی قرار گرفته افزود: برای تولید ممبران ها نیاز 
به مواد اولیه ای اس��ت که در حال حاضر کشورهای تولیدکننده آن در جهان کمتر 
از تعداد انگش��تان یک دست هس��تند و ایران هم فعلا وارد کننده این مواد اولیه به 
حساب می آید.دبیرکل بنیاد جهانی انرژی بیان کرد: در حال حاضر پیگیری هایی با 
معاونت علمی ریاس��ت جمهوری، وزارت صمت و برخی از دانشگاه های کشور انجام 
ش��ده که با حمایت بنی��اد جهانی انرژی، تکنولوژی تولید ش��یت های ممبران ها به 
کش��ور منتقل ش��ود و در این محصول هم ایران بی نیاز شود، اعتبار مورد نیاز برای 
این پروژه 60 میلیون یورو اس��ت که بنیاد جهان��ی انرژی 20 میلیون یورو از آن را 
س��رمایه گذاری خواهد کرد.هزارخانی تکنولوژی فانتور)تولید آب از رطوبت هوا( را 
یکی دیگر از تکنولوژی های بسیار مهمی دانست که مجوز انتقال آن به کشور گرفته 
شده است. وی خاطرنشان کرد: تا سال 2018 این تکنولوژی صرفا در اختیار رژیم 
صهیونیستی بود و به هیچ کشوری تکنولوژی آن را تحویل نمی داد تا به عنوان یک 
افتخار در دست ارتش این رژیم باشد اما از آنجا که تولید آب از رطوبت هوا می تواند 
هزینه های تامین آب شرب مناسب برای مناطق مختلف جهان را کاهش محسوسی 
دهد، ش��رکت نئوم اقدام به طراحی و اجرای آن کرد و موفق به ساخت آن در سال 

2018 با حمایت مستقیم بنیاد جهانی انرژی شد.
دبی��رکل بنیاد جهانی انرژی با بیان اینکه در ارتباط با این پروژه چند نکته بس��یار 
مهم وجود دارد، گفت: تکنولوژی واترجن رژیم صهیونیس��تی توانایی تولید حداکثر 
8 هزار لیتر در ش��بانه روز را دارد اما حداکثر توان تولیدی تکنولوژی فانتور روزانه 

11 هزار لیتر است.

وی افزود: تکنولوژی فانتور پرتابل و قابل حمل است و در صورتی که در منطقه ای 
وضعی��ت بحرانی آب به وجود آید، امکان انتقال س��ریع آن ب��ه منطقه مورد نظر و 
تامین آب ش��رب مورد نیاز میس��ر اس��ت، علاوه بر این هوش مصنوعی تکنولوژی 
فانتور بس��یار پیشرفته اس��ت و می تواند در مدت نیم ساعت خود را با منطقه مورد 

نظر هماهنگ کرده و به تولید آب بپردازد.
هزارخانی گفت: این تکنولوژی مصرف برق بسیار پایینی دارد و بخش قابل توجهی 
از برق آن هم به وسیله پنل های خورشیدی که بر سقف دستگاه قرار گرفته تامین 
می شود.  برای انتقال تکنولوژی فانتور به کشور 7 میلیون یورو اعتبار نیاز است که 
از این میزان یک میلیون یورو توس��ط یک ش��رکت دانش بنیان داخلی تامین شده 
و س��رمایه گذار باید ش��ش میلیون یورو دیگر آن را پرداخ��ت نماید و بنیاد جهانی 
انرژی آمادگی مشارکت دو میلیون یورویی در این پروژه را برای کاهش هزینه های 
سرمایه گذار دارد.دبیرکل بنیاد جهانی انرژی اکوتوربین ها)کاهنده های مصرف آب( 
را از جمله دیگر پیگیری های انجام ش��ده توس��ط بنیاد جهانی انرژی برای مدیریت 
مص��رف آب در ایران دانس��ت و افزود: اکوتوربین ها تجهی��زات کوچک و های تکی 
هستند که امکان کاهش مصرف آب تا 50 درصد را دارد و در بسیاری از کشورهای 
پیشرفته جهان این تکنولوژی به صورت کامل در تمامی ساختمان ها مورد استفاده 
ق��رار می گیرد و برای انتقال اکوتوربین ها به کش��ور نیاز به یک میلیون یورو اعتبار 
وجود دارد.وی به تکنولوژی تصفیه خانه های لوکال هم اش��اره کرد و گفت: در حال 
حاضر هزینه های اجرای طرح های فاضلاب و ایجاد تصفیه خانه های متمرکز بس��یار 
بالاس��ت و زمان بس��یار زیادی هم ب��رای اجرای آن صرف می ش��ود با وجودی که 
تکنول��وژی تصفیه خانه های لوکال به راحتی قابل حمل هس��تند و امکان نصب آن 
در مناطق مختلف ش��هرها وجود دارد.هزارخانی بیان کرد: با نصب هر دس��تگاه از 
تصفیه خانه ه��ای لوکال امکان اتصال فاضلاب تعداد قابل توجهی واحدها و برج ها و 
س��اختمان های مس��کونی، تجاری، صنعتی و اداری به آن وجود دارد و این دستگاه 
بدون بو و صدا به تصفیه آن می پردازد و آب تصفیه ش��ده آن با کیفیت بالا امکان 
اس��تفاده در بخش کش��اورزی و صنعت را دارد و برای انتقال هر یک از واحدهای 

تصفیه خانه های لوکال به کشور نیاز به 300 هزار یورو اعتبار وجود دارد.
دبیرکل بنیاد جهانی انرژی خاطرنشان کرد: علاوه بر موارد فوق، بنیاد جهانی انرژی 
ای��ن امکان و توانایی را دارد که هر تکنولوژی مورد نیاز کش��ور را در صورت وجود 

سرمایه گذار بدون هیچ محدودیتی به ایران منتقل نماید.

زنگ خطر از دست رفتن تکنولوژی تولید آب از رطوبت هوا در ایران به صدا درآمد 
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نشست خبری سخنگوی قوه قضاییه با حضور خبرنگاران برگزار شد.سخنگوی قوه قضاییه درباره آخرین 
وضعیت رس��یدگی به پرونده میلاد حاتمی، اظهار کرد: نسبت به پرونده میلاد حاتمی اطلاع رسانی هایی 
از طری��ق خبرگزاری قوه قضاییه صورت پذیرفته اس��ت. در حال حاضر این پرونده در ش��عبه ۱۵ دادگاه 
انقلاب اسلامی تهران مورد رسیدگی دقیق واقع شده و منتج به صدور رای شده است. وی افزود: در تاریخ 
۲۹ مهرماه س��ال ۱۴۰۲ و پس از اعمال تش��ریفات قانونی و ابلاغ دادنامه صادره از ناحیه دادگاه انقلاب با 
فرجام های به دیوان عالی کش��ور ارس��ال شده است. ستایش��ی در مرود اتهامات مطرح شده درباره میلاد 
حاتمی بیان کرد: از جمله اتهامات این شخص افساد فی الارض از طریق اشاعه فساد به صورت گسترده، 
اخلال در نظام پولی و ارزی کشور از طریق خروج مبالغ ارز از سیستم مالی کشور به مراکز قمار، پولشویی، 
دایر کردن مرکز قمار، تش��ویق به فس��اد و اقدامات مخرب در فضای مجازی و سایر مسائلی که در حوزه 
بی بند و باری است. قطعاً این پرونده با دقت، توجه کامل و صرف وقت رسیدگی می شود و پس از قطعیت 

اطلاع رسانی های لازم صورت می گیرد.

<آخرین وضعیت رسیدگی به پرونده عاملان شهادت شهید عجمیان
ستایشی در پاسخ به این سوال که آخرین وضعیت رسیدگی به پرونده عاملان شهادت شهید عجمیان در 
چه مرحله ای است، بیان کرد: اغتشاشی در ۲۵ آبان سال ۱۴۰۱ در حوالی بهشت حضرت سکینه )س(کرج 
صورت گرفت که منجر به شهادت سید روح الله عجمیان شد، بلافاصله پرونده ای با نظارت و مدیریت رئیس 
کل دادگستری البرز در حوزه قضایی استان مورد بحث تشکیل و منجر به صدور و اجرای احکام اعدام برای 
۲ نفر از متهمان پرونده )محمد مهدی کرمی و س��ید محمد حس��ینی( شد.سخنگوی دستگاه قضا افزود: 
برای سایر متهمان در پرونده مورد بحث احکام حبس در نفی بلد صادر شد و اکنون نیز این احکام در حال 
اجراست، کنار این اقدامات، پس از ابلاغ عفو معیاری به مناسبت ۲۲ بهمن سال قبل، ۳ نفر از متهمان این 
پرونده مش��مول عفو قرار گرفته و آزاد ش��دند. وی گفت: یک دادنامه از طرف دیوان عالی کشور صادر شد 
که باز هم براساس آن نیز ۲ نفر دیگر از متهمان  مورد عفو قرار گرفتند. درباره سایر متهمان، محکومیت 
اصلی، قطعی و لازم الاجراست که اجرا شده است. یکی از افراد این پرونده بخاطر نقص در تحقیقات، پس 
از اخذ نظریه دس��تگاه ذیربط درباره موضوع مورد اس��تعلام، رای ۱۰ سال حبس در تبعید صادر و پس از 
فرجام خواهی متهم، این رای به دیوان عالی کشور رفت و پرونده مطرح و رسیدگی شد و رای بدوی صادره 

در خصوص آن فرد تایید و حکم او اجرایی شد.
 س��خنگوی قوه قضاییه در توضیح س��وال خبرنگار در مورد پیگیری و احضار عل��ی اکبر رائفی پور گفت: 
رائفی پور نس��بت به نکات مطرح کرده از ناحیه دادس��رای انقلاب تهران دعوت شد و از وی نسبت به آن 
مسائل مطالبه اسناد و مدارک صورت گرفت و اسناد از وی اخذ شد و مقام قضایی در حال بررسی اسناد و 

مدارک است و چنانچه به تصمیم برسد ما در حدود قانون اطلاع رسانی خواهیم کرد.

<آخرین وضعیت پرونده بابک زنجانی
وی در پاسخ به سوالی درباره اینکه نتیجه رسیدگی به پرونده قدیمی بابک زنجانی به کجا رسیده است، 
گفت: رئیس قوه قضاییه همواره به مراجع قضایی تاکید کردند که باید نهایت اهتمام را در راستای تعیین 
تکلیف پرونده های مس��ن  طبق مقررات قانونی داشته باشند.ستایشی تصریح کرد: ما با محدودیت منابع 
انسانی و خصوصا نیرو های تخصصی مواجه هستیم. تمام تلاش مان این است که با همه محدودیت ها در 
کمترین زمان پرونده ها را تعیین تکلیف کنیم. یکی از مش��کلات ما پرونده های قدیمی و رس��وبی است.

سخنگوی دستگاه قضا در باره پرونده بابک زنجانی گفت: پرونده این شخص رسیدگی شده است. این فرد 
به علت اخلال در نظام اقتصادی به اعدام و رد مال محکوم شده است و اقداماتی درباره رد مال انجام داده 
اس��ت و اقدامات قوی تری در جهت رد مال در دس��ت انجام است و هرگاه زمان لازم تشخیص داده شود، 
حکم سلب حیات نیز انجام می شود. دستگاه قضایی با احدی تعارف ندارد و طبق موازین قانونی در همه 

پرونده ها اقدامات صورت می گیرد.بابک زنجانی در حال تحمل کیفر به لحاظ رد مال در بازداشتگاه است.
ستایش��ی در پاسخ به س��والی در مورد تخلفات سازمان هواپیمایی کشور در اعطای ارفاقات غیرقانونی در 
آزمون خلبانی داماد رئیس جمهور پیشین گفت: اگر تخلفی در این زمینه صورت گرفته باشد، در مرحله اول 
تکلیف با سازمان مربوطه است تا در حدود اختیاراتش به تخلفات رسیدگی کند، واگر اقدام انجام شده واجد 
وصف جزایی یا کیفری باشد قدر مسلم دستگاه مربوطه تکلیف دارد که آن را به مرجع صالح قضایی ارسال 
کند، تا این لحظه گزارشی که نشان دهد تشکیل پرونده کیفری در این زمینه در دادسرای ناحیه ۹انقلاب 
تهران شده باشد، دریافت نکرده ایم.سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره ضرورت برخورد قاطع 
قوه قضاییه با افرادی که با ادعا هایی مشغول هتک حرمت نظام و مسئولین و تشویش اذهان عمومی هستند 
و همچنین اطلاع رس��انی س��ریع درباره نتیجه بررسی های دستگاه قضایی درباره این افراد گفت: علیرغم 
این همه توجه، برخی مرتکب اعمالی می ش��وند که روان مردم را به هم می زند. موضوع صیانت از امنیت 
روانی مردم جزو موضوعات و نکاتی اس��ت که مورد حساسیت همیشگی بوده و در دستور کار قوه قضاییه 
اس��ت و همانطور که می بینید پرونده های متعددی تشکیل شده و از افراد مختلف مستندات اظهاراتشان 
مطالبه شده و متعاقبا مطابق موازین قانونی این موارد رسیدگی شده است.وی تاکید کرد: شهادت می دهیم 
هیچ گونه مسامحه ای صورت نگرفته است و کار را مقتدرانه و با رعایت اخلاق پیگیری کردیم و مستمرا از 
طریق رسانه ها و مسئولان اعلام شده است. سخنگوی قوه قضاییه ادامه داد: اعتقادمان این است که توهین 
و افترا و هجو و نشر اکاذیب به قصد تشویش اذهان عمومی زیبنده شهروندان ما و شهروندان آگاه و متدین 
در نظام جمهوری اس��لامی نیست. رس��یدگی به این جرایم موضوع مواد ۳۰۸ از فصل ۱۵ قانون مجازات 
اس��لامی و م��واد ۶۹۷ و ۶۹۸ و ۷۰۰ قانون مجازات و ماده ۷۴۶ قان��ون جرایم رایانه ای در رابطه با هتک 
حیثیت و نشر اکاذیب است. برخی از این جرایم به جرایم قابل گذشت عنوان می شود و در این جرایم نیاز 

به شاکی خصوصی است و با شکایت شاکی خصوصی شروع و با گذشت او مختومه می شود و آن هایی که 
حیثیت عمومی و خصوصی را شامل می شود با شکایت شاکی خصوصی شروع، ولی با گذشتش مختومه 
نمی ش��ود، زیرا جنبه عمومی جرم باقی می ماند. وی گفت: فضای سالم، محتاج مراقبت و صیانت است و 
قوه قضاییه در محدوده قانون به هیچ عنوان هتک حرمت و توهین و نشر اکاذیب به قصد تشویش اذهان و 
اضرار به غیر را نمی پذیرد اعم از اینکه مسئول و غیرمسئول باشد و مطابق قانون وصف مجرمانه دارد و در 
چارچوب قانون بدون ملاحظه برخورد بازدارنده صورت می گیرد. سخنگوی قوه قضاییه افزود: حریم افراد 
 را باید پاس بداریم و کار را از خودمان از امروز شروع کنیم و از کار هایی که روان مردم را پریشان می کند

 دست برداریم.

<آخرین وضعیت پرونده گروه عظام 
سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت پرونده گروه عظام اظهار کرد: پرونده گروه 
عظام منتهی به صدور رای قانونی شده و دادنامه این پرونده از سوی شعبه چهارم دادگاه ویژه رسیدگی به 
جرایم اقتصادی صادر شده است در حال حاضر این پرونده در مرحله اجرا قرار دارد. اگر اطلاعات دیگری 
 حاصل ش��ود قطعاً اطلاع رس��انی خواهیم کرد. نس��بت به اتهامات افرادی که در این پرونده هستند قبلًا

 اطلاع رسانی صورت گرفته است.

<توضیحات در مورد آتش سوزی بیمارستان گاندی
ستایشی در مورد پاسخ به سوالی در مورد علل وقوع آتش سوزی بیمارستان گاندی و تلفات این حادثه و 
اینکه با توجه به اخطار های متعدد بابت ناامن بودن بیمارستان چرا دستگاه های قضایی و امنیتی برای تخلیه 
بیمارستان اقدامات لازم را انجام نداده اند ، گفت: در ساخت و ساز ها و رعایت ایمنی دستگاه قضایی حلقه 
آخر است و مسئولان و کسانی که در ابتدای کار هستند باید وظایف خود را انجام دهند. وی گفت: رسیدگی 
به موضوع ساختمان های ناایمن ابعاد و زوایای مختلف اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی و حتی قضایی دارد و 

عمده بار آن به سمت و سوی دستگاه های شهری است.
 ستایشی گفت: قوه قضاییه از باب وظیفه نظارتی اقدامات و هشدار های مختلفی صادر و در مواردی مبادرت 
به جلوگیری از ادامه فعالیت آن ها کرده اس��ت که این کار نیز س��اده نیست، اما حسب مورد و به اقتضای 
شرایط چاره ای نداریم جز اینکه با دستور قضایی از ادامه فعالیت مستحدثات جلوگیری کنیم. سخنگوی 
قوه قضاییه افزود: انتظار ما این است که دستگاه های مرتبط در جهت ایمن سازی و رعایت استاندارد های 
مربوطه اهتمام لازم و ویژه را داشته باشند تا در بازه زمانی مشخص، محدود و فوری بتوانیم اقدامات را در 
بحث ایمن س��ازی انجام دهیم. چرا که اگر کاری نکنند ما اقدام بازدارنده و برخورد قانونی خواهیم کرد. 
ستایش��ی گفت: زحمت کش��ان ما در عرصه اطفای حریق کار های ارزش��مندی را انجام دادند و توانستند 
حری��ق را مه��ار کنند.با کمک موث��ر فراجا و فاتب و حضور میدانی آن ها تردد وس��ایط نقلیه در مجاورت 
بیمارستان برای تسهیل امدادرسانی انجام شد. روز جمعه کارشناسان در محل حضور یافتند و تا روز شنبه 
بررس��ی ها را انجام دادند تا بتوانند علت تامه حادثه را روش��ن و به مرجع قضایی اعلام کنند. ستایش��ی با 
بیان اینکه این حادثه تلفات جانی نداش��ته است، افزود: دادستان با اعزام معاون و بازپرس ویژه بر این کار 
نظارت ویژه  داش��ته  و پرونده قضایی در این زمینه تش��کیل شده است تا بر اساس آن بتوانیم پاسخ قابل 
دفاع داشته باشیم. وی گفت: سازمان آتش نشانی بیش از هزار واحد پر خطر را در سطح تهران شناسایی 
کرده و به مرجع قضایی معرفی کرده اس��ت و دادس��رای مربوطه آن ناحیه ۳۷ عمومی و انقلاب اس��ت. 
نسبت به یکایک این واحد ها بررسی ها انجام شده و تذکرات لازم وجدی برای ایمن سازی آن ها داده شده 
است، ساختمان گاندی در لیست این ساختمان ها نبوده است. ستایشی گفت: سازمان آتش نشانی چندین 
 مرتبه اخطار های لازم را جهت ایمنی به این بیمارستان ارسال کرده است، تاکنون علت تامه وقوع حادثه

 مشخص نیست.

حمله پهپادی ش��نبه ش��ب گذشته به پایگاه نظامی امریکا در مرز سوریه - اردن، نتیجه مرگباری را 
رقم زد. ۳ نظامی امریکایی کش��ته شدند و شمار زخمی ها هم به ۴۰ تن رسیده است. در واکنش به 
این حمله، جو بایدن رئیس جمهور امریکا، آن را کار "گروه های تندرو مورد حمایت ایران" دانس��ت 
و وعده بازخواس��ت مس��ئولان حمله را داد. در مقابل، گروه های عراقی "مقاومت اسلامی" مسئولیت 

حمله را برعهده گرفتند و ایران از زبان سخنگوی وزارت خارجه دخالت در حادثه را رد کرد.
در این باره نکات زیر قابل توجه هستند.

۱. این برای اولین بار از زمان آغاز جنگ اسرائیل علیه غزه در ۷ اکتبر/ ۱۵ مهر گذشته تاکنون است 
که نظامیان آمریکایی در منطقه در حمله نظامی، کشته می شوند. به کشته شدن نظامیان امریکایی 
در حملات به عنوان یک مرز مهم نگاه می ش��ود که هم اکنون از آن عبور ش��ده اس��ت. اصل کشته 

شدن نظامیان امریکایی و تعداد کشته ها )۳ نفر( از این منظر مهم است.
از زمان آغاز جنگ اسرائیل در غزه تاکنون، حملات علیه نظامیان آمریکایی در عراق و سوریه افزایش 
یافت. تاکنون ۱۵۰ حمله علیه نظامیان امریکایی از سوی گروه هایی که پنتاگون آنها را مورد حمایت 
ایران می خواند صورت گرفته. در نتیجه آنها حدود ۷۰ نظامی امریکایی هم مصدوم شده اند اما هیچ 
یک کش��ته نشدند. کشته شدن ۳ نظامی امریکایی در پایگاه مرزی اردن - سوریه، نشان دهنده یک 

تغییر اساسی است.
یکی از س��والات اینجاس��ت کشته ش��دن نظامیان امریکایی، هدف مهاجمان بوده یا در برنامه اولیه 
وجود نداش��ته بلکه در نتیجه غیربرنامه ریزی شده حمله، این اتفاق روی داده است. به نظر می رسد 
گزینه اول صحیح باش��د چرا که حمل با هدف گیری دقیق انجام ش��ده اس��ت. به گفته رس��انه های 

امریکایی، حمله محل اسکان نظامیان امریکایی مورد هدف قرار گرفته است.
در س��ال های اخیر کمتر حمله ای را می توان یافت که در اثر آن یک یا چند نظامی امریکایی کش��ته 
شده اند. در سال ۱۳۹۸، در حمله به پایگاه نظامیان امریکایی در عراق، یک پیمانکار امریکایی و نه 

نظامی امریکایی کشته شد.
البته در روزهای اخیر دو نظامی امریکایی در حادثه مش��کوک و مبهم در دریای س��رخ و در نزدیکی 
س��واحل سومالی کش��ته ش��دند. مقامات نظامی امریکایی گفته بودند در این حادثه به هنگام ورود 
به یک کش��تی مشکوک به حمل س��لاح از ایران برای حوثی های یمن، یک نظامی امریکایی به دریا 
س��قوط می کند و نظامی دومی هم برای نجات او به آب می زند. هر دو ناپدید می ش��وند و در نهایت 

مرگ آنها اعلام می شود.
۲. مقام��ات امریکای��ی در همان ابتدا گروه های مورد حمایت ای��ران را عامل این حمله اعلام کردند. 
گروه هایی که خود را "مقاومت اس��لامی عراق" می نامند نیز مس��ئولیت این حمله را اعلام کرده اند. 
ایران هم در مقابل از طریق دفتر نمایندگی خود در س��ازمان ملل متحد در نیویورک و س��خنگوی 
وزارت خارجه در تهران، ارتباط با این حمله را رد کرده است. جو بایدن رئیس جمهور امریکا و معاون 

او کامالا هریس هم حمله را کار گروه های مورد حمایت ایران توصیف کردند.
ناصر کنعانی س��خنگوی وزارت خارجه ایران در واکنش به این حمله گفته است:" گروه های مقاومت 
در منطقه در تصمیمات و اقدامات خود از جمهوری اس��لامی ایران دس��تور نمی گیرند. ایران ضمن 
اینکه از توس��عه درگیری در منطقه اس��تقبال نمی کند". او درباره مقصر دانستن تهران در حمله به 
نظامیان امریکایی هم گفت:" تکرار اتهام بی اساس به ایران، فرافکنی و نیز توطئه ی کسانی است که 
منافع خود را در کش��یدن مجدد پای آمریکا به معرکه ای تازه در منطقه و تحریک آن در گس��ترش 
و تش��دید بحران می بینند تا از این طریق مشکلات خود را پوشش دهند". سخنگوی وزارت خارجه 
ایران همچنین هش��دار داده است: " مس��ئولیت عواقب اتهامات تحریک آمیز علیه ایران، بر عاملان 

طرح چنین ادعاهای بی اساسی است".
در همین فضا، در زد و خوردهای روی داده در دریای س��رخ میان ارتش آمریکا و حوثی های یمن، 

این گروه نیز از س��وی مقامات آمریکایی به عنوان گروه مورد حمایت ایران اعلام شده است. در غزه 
که اس��راییل در حال جنگ اس��ت و حماس را در مقابل خود می بیند باز از نگاه مقامات اس��راییلی، 

ایران حامی رتبه اول حماس و دشمن شماره یک اسرائیل توصیف می شود.
مقام��ات امریکایی و اس��رائیلی، حزب الله لبن��ان را هم به عنوان گروه م��ورد حمایت ایران توصیف 
می کند که همزمان با غزه، حملات علیه شمال غزه را آغاز کرده است. این حملات باعث آسیب های 
انسانی و مادی زیادی در طرف اسرائیلی شده است. از جمله اینکه شمار زیادی از جمعیت شهروندان 

اسرائیلی ساکن در مناطق شمالی مجبور شده اند مناطق خود را ترک کنند.
برهمین اس��اس، از نگاه مقامات آمریکایی اسرائیلی، گروه های مورد حمایت ایران در عراق و سوریه، 
ارتش امریکا را مورد هدف قرار می دهند. در دریای سرخ هم حوثی های مورد حمایت ایران با ارتش 
امریکا درگیر هستند. در غزه هم حماس مورد حمایت ایران با اسرائیل در حال جنگ است. در لبنان 

هم به سمت ارتش اسرائیل، شلیک می کنند.
با این نگاه، در ۵ منطقه عراق، س��وریه، دریای س��رخ - یمن، اس��رائیل - غزه و لبنان - اس��رائیل، 

طرف های مورد حمایت ایران در حال رویارویی با ارتش امریکا و اسرائیل هستند.
۳. ای��ن حمله مرگبار به ارتش آمریکا در ش��رایط فعلی، به ضرر جو بای��دن و اردوگاه دموکرات ها و 
به س��ود جمهوریخواهان و شخص ترامپ کاندیدای اصلی انتخابات آینده کاخ سفید در آبان ۱۴۰۳ 
اس��ت. این حمله فش��ارهای داخلی بر جو بایدن رئیس جمهور امریکا را افزایش می دهد و در مقابل، 

دست جمهوریخواهان و در راس آنها ترامپ را برای تبلیغات علیه جو بایدن بازتر می کند.
اگ��ر دولت جو بایدن واکنش نظامی نش��ان ندهد از س��وی جمهوری خواهان به ناتوانی و س��کوت 
 متهم می ش��ود و اگر جواب دهد س��طح تنش ها در منطقه افزایش می یابد و این موضوع باز به سود 

جمهوری خواهان خواهد بود.
۴. دول��ت بایدن در واکنش به این حمله چه خواهد کرد؟ به رغم اینکه در نخس��تین واکنش بایدن 
او حمله را کار گروه های مورد حمایت ایران دانس��ت اما وزیر دفاع امریکا تاکید کرد واش��نگتن در 
زمان و مکان مناسب پاسخ می دهد. همزمان سخنگوی پنتاگون به رسانه ها گفت فکر می کنیم ایران 
خواهان جنگ با امریکا نیس��ت و امریکا هم به دنبال جنگ با ایران نیس��ت. مجموعه این واکنش ها 
یعنی امریکا خواهان واکنش جدی به ایران، رویارویی مس��تقیم با ایران یا انتقال به مرحله درگیری 
مستقیم با ایران نیست چرا که خاورمیانه در شرایط فعلی نیازمند افزایش تنش و اضافه شدن جنگ 
و درگیری جدیدی نیست. افزایش تنش در منطقه به ضرر مستقیم امریکاست چرا که آسیب پذیری 

نیروهای آنها در منطقه را افزایش می دهد.
 همزم��ان، ب��روز درگی��ری نظام��ی یا جن��گ میان ای��ران و امریکا، خواس��ته اس��رائیل و به س��ود

 تل آویو است.
حداکثر واکنش امریکا به این حادثه، حمله نظامی ش��دید و کشنده به گروه های هم پیمان ایران در 
ع��راق و س��وریه خواهد بو د اتفاقی که قبلا هم رخ داده ب��ود. با این واکنش هم دولت بایدن به ایران 
جواب غیرمس��تقیم داده و هم از رویارویی مس��تقیم با ایران خودداری کرده اس��ت. البته این اقدام، 
راه را ب��رای حم��لات بعدی گروه های هم پیمان ایران در عراق و س��وریه علیه نظامیان امریکایی در 

منطقه باز می کند. هم انگیزه آنها را افزایش می دهد هم درگیری متقابل، اصالت بیشتری می یابد.
ب��ه نظر می رس��د دو ط��رف ماجرا با وجود جابجایی ی��ک خط قرمز مهم اما همچن��ان به چارچوب 
درگیری و جلوگیری از تبدیل آن به جنگ فراگیر متعهد هستند. در عین حال گروه های "مقاومت" 
در منطقه تلاش می کنند گام به گام و مرحله به مرحله سطح فشار و آسیب به اسرائیل و امریکا در 

منطقه را بالا می برند بدون اینکه کل منطقه، وارد جنگ همه جانبه و فراگیر شود.
۵. از نگاه رسانه ای هم این حمله قابل بررسی است. اطلاعات اعلامی مقامات امریکایی و اردنی درباره 
محل حمله دارای تضاد اس��ت. کاخ سفید و پنتاگون می گویند حمله به پایگاه امریکا در خاک اردن 

ص��ورت گرفت اما س��خنگوی دولت اردن می گوید حمله در خ��ارج از مرزهای اردن رخ داد. احتمالا 
دول��ت اردن این موضوع را تکذیب می کند تا در معرض این درگیری و فش��ارها برای مش��ارکت در 

واکنش به آن قرار نگیرد. ممکن است پایگاه در نقطه صفر مرزی اردن - سوریه باشد. 
این حمله، پایگاه مخفی ارتش امریکا در مرز اردن - سوریه یعنی پایگاه برج ۲۲ را افشا کرد. افشای 

وجود این پایگاه، می تواند یکی از اهداف حمله باشد.
حمله در شنبه شب یا اوایل بامداد یکشنبه گذشته ) به وقت محلی( رخ داد اما این موضوع با فاصله 
بس��یار در یکشنبه عصر )به وقت محلی( از سوی مقامات امریکایی اعلام شد. مشخص نیست به چه 

دلیل این تاخیر زیاد در اعلام خبر رخ داده است.
در این مدت، طرف مهاجم یعنی گروه " مقاومت اس��لامی در عراق " هم از اطلاع رسانی در باره این 
حمل��ه قبل از طرف امریکایی خ��ودداری کرد و تنها بعد از اعلام عمومی خبر، مس��ئولیت حمله را 

برعهده گرفت.
این حمله همچنین وجود پایگاه نظامی برج ۲۲ در مرز اردن - س��وریه را افش��ار کرد که تا قبل از 
این اعلام عمومی نش��ده بود. اش��اره به این نکته هم مهم است. رسانه های امریکایی از عصر یکشنبه 
تا کنون خبرهای اختصاصی را بس��یاری را درباره جزئی��ات و ابعاد این حمله از جمله درباره پایگاه، 
 ش��رایط حمل��ه و دلایل ناکامی ارت��ش امریکا در جلوگی��ری از حمله به نقل از منابع آگاه منتش��ر 

کرده اند. هیچ رسانه یا روزنامه نگار غیرامریکایی در این روند مشارکت نداشت.
به عنوان مثال در جدیدترین خبر منتشر شده در رسانه های امریکایی، مقامات امریکایی بدون اعلام 
افشای نام آنها گفته اند احتمالا ارتش امریکا پهپاد مهاجم را با پهپاد خودی در حال بازگشت اشتباه 

گرفته است.
۶. از زمان حمله اسرائیل به غزه در ۷ اکتبر / ۱۵ مهر و کشتار گسترده در این منطقه، مقامات ایرانی 
درباره گس��ترش تنش و س��طح درگیری ها در منطقه به امریکا هشدار داده اند. از آن زمان تاکنون، 

تنش و درگیری در منطقه مرحله به مرحله در حال افزایش است.
افزایش کمی و کیفی حملات هوایی علیه پایگاه های امریکا در عراق و سوریه از سوی هم گروه های 
ه��م پیم��ان ایران در عراق )۱۵۰ حمل��ه در ۴ ماه با ۷۰ مصدوم(، آغاز حم��لات حزب الله لبنان به 
ش��مال اسرائیل، حملات پهپادی و موشکی از سوی گروه های هم پیمان ایران در عراق و حوثی های 
یمن )انصارالله ( به س��مت اسرائیل برای اولین بار، حملات حوثی های یمن )انصارالله( به کشتی های 
تجاری در مالکیت اسرائیل یا در حرکت به سمت اسرائیل و درگیری حوثی های یمن و ارتش امریکا 
- انگلیس در دریای س��رخ بخشی از اتفاقاتی اس��ت که در ۴ ماه اخیر یعنی از زمان آغاز جنگ غزه 

تاکنون منطقه شاهد آن است.
۷. از زمان حمله اسرائیل علیه غزه در ۷ اکتبر تا کنون که در ماه چهارم جنگ هستیم بیش از ۲۶ 
هزار نفر در غزه کش��ته شده اند که بخش مهمی از آنها کودکان و زنان هستند. براساس گزارش وال 
اس��تریت ژورنال تاکنون ارتش اس��رائیل تنها توانسته حداکثر ۳۰ درصد از نیروهای حماس را مورد 

هدف قرار دهد و به قتل برساند.
 این یعنی شکس��ت تمام عیار اسرائیل براساس ماموریت اعلامی خود یعنی حذف و نابودی حماس. 
تخری��ب کامل منطقه غزه و نابودی زیرس��اخت های حیاتی غزه و مهاج��رت دادن اکثریت جمعیت 
غیرنظام��ی غزه همگی از تبعات جنگ اس��رائیل علیه غزه اس��ت. همچنین با خ��روج ارتش زمینی 
اس��رائیل از ش��مال غزه از جمله ش��هر غزه، نیروهای حماس دوباره کنترل و اداره این منطقه و این 
شهر را در دست گرفتند. این با هدف گذاری اولیه بنیامین نتانیاهو نخست وزیر اسرائیل برای نابودی 

حماس و برچیدن آن از حکمرانی غزه مغایرت دارد.
آنچه در غزه روی می دهد جنگ یک ارتش با یک گروه نیس��ت بلکه برنامه حذف مردم یک منطقه 
اس��ت. فاجعه تمام عیار انس��انی است که منجر به کشته شدن بیش از ۲۶ هزار انسان، زخمی شدن 
بیش از ۶۰ هزار انس��ان و بیش از ۱.۵ میلیون آواره ش��ده است. انس��ان های زنده باقی مانده هم با 

گرسنگی و تهیه مایحتاج اولیه زندگی خود روبه رو هستند.
بحران در غزه نمی تواند در مرزهای غزه محدود بماند. امریکا به مس��ئولیت خود برای پایان دادن به 
این فاجعه عمل نکرد و از ابزارهای خود برای اعمال فش��ار لازم بر اس��رائیل برای آتش بس و توقف 
کشتار در غزه استفاده نکرد. تصمیمات شورای امنیت درباره غزه را به سود جنگ طلبی اسرائیل وتو 
کرد و با حمایت حداکثری از تل آویو، به ارتکاب فاجعه در غزه چراغ سبز نشان داد. آنچه در دریای 
سرخ و عراق وسوریه در حملات علیه نظامیان آمریکایی رخ می دهد تبعات فاجعه غزه و ضعف امریکا 

در جلوگیری از آن است./عصرایران

 سخنگوی قوه قضاییه:

بابک زنجانی در حال تحمل کیفر در بازداشتگاه است 

 س��فیر انگلی��س در ای��ران در پ��ی تداوم
 اته��ام زنی ه��ای رژی��م انگلی��س علی��ه 
کشورمان، از سوی مدیر کل غرب اروپا به 

وزارت امور خارجه احضار شد.
به گزارش ایرنا، در پی تداوم اتهام زنی های 
رژیم انگلیس علیه جمهوری اسلامی ایران، 
سایمون شرکلیف، سفیر انگلیس در تهران، 
بعد از ظهردیروز از س��وی مدیر کل غرب 
اروپا به وزارت امور خارجه احضار و مراتب 
اعتراض شدید کشورمان به وی ابلاغ شد.

در ای��ن احض��ار، مدی��ر کل غ��رب اروپ��ا ضمن غی��ر قانونی دانس��تن 
تحریم ه��ای انگلیس ب��ه بهانه ه��ای واهی،اتهام زنی مقامات انگلیس��ی 
را بی پایه و بی اس��اس خوانده و به ش��دت محکوم ک��رد. مدیرکل غرب 

اروپا جو س��ازی های ج��اری دولت انگلیس 
 علیه کش��ورمان را حلقه دیگری از اقدامات 
غیر س��ازنده و مخ��رب در قب��ال جمهوری 
اس��لامی ایران دانس��ته و تصری��ح کرد که 
اینگون��ه فضاس��ازی ها محکوم به شکس��ت 
است. وی افزود: این، طنز تلخ تاریخی است 
کش��وری که خ��ود بانی و حام��ی گروه های 
سازمان یافته تروریستی، قاچاق مواد مخدر 
و باندهای تبهکار است، بخواهد به جمهوری 
اس��لامی ایران و نیروهای وفادار و صادق آن 

که در صف اول مبارزه با جرائم سازمان یافته هستند، اتهام زنی کند.
سفیر انگلیس نیز در پاسخ اظهار داشت مراتب را به پایتخت خود منتقل 

خواهد کرد.

 7 نکته درباره کشته شدن 3 نظامی امریکایی
این حمله فشارهای داخلی بر جو بایدن رئیس جمهور امریکا را افزایش می دهد و در مقابل، دست جمهوریخواهان و در راس آنها ترامپ را 
برای تبلیغات علیه جو بایدن بازتر می کند / در 5 منطقه خاورمیانه یعنی عراق، سوریه، دریای سرخ - یمن، اسرائیل - غزه و لبنان - اسرائیل، 

جنگ یا حملات علیه ارتش امریکا و اسرائیل ادامه دارد

آگهي مناقصه عمومي 

صنایع شهید رحیمی طاری م.الف: 4286شناسه آگهی: 1656775

* صنايع شهيد رحيمي طاري در نظر دارد نسبت به خريد , اخذ خدمات و يا ساخت اقلام مشروحه ذيل , از طريق برگزاري مناقصه عمومي به پيمانكاران 
واجد شرايط اقدام نمايد. از كليه متقاضيان واجد شرايط دعوت مي شود از تاريخ درج آگهي جهت دريافت اسناد مناقصه , نقشه و مشخصات فني به نشاني 
تهران ،كيلومتر 35 جاده خاوران ، پاكدشت ، بعد از شهرك شهيد مطهري ، صنايع شهيد رحيمي طاري ، معاونت بازرگاني)تلفن تماس جهت هماهنگي 
براي دريافت اسناد مناقصه)36076690-021 يا 09221304409(مراجعه نمايند . مهلت دريافت اسناد مناقصه از تاريخ چاپ آگهی به مدت 10 روز كاری 
از ساعت 8 صبح الي 12:00و از ساعت 13 لغايت 15:30 خواهد بود و اسناد مناقصه را مي بايست تا پايان وقت اداري روز شنبه مورخه 1402/11/28  به 
آدرس مذكور تحويل نمايند . استعلام هاي واصله واجد شرايط در روز يكشنبه مورخه 1402/11/29راس ساعت 14 عصر بازگشايي و بررسي خواهد شد . 

به پيشنهادهاي فاقد امضاء ، مهر يا سپرده معتبر ، مخدوش و مشروط و پيشنهادات واصله بعد از مهلت مقرر ترتيب اثر داده نخواهد شد.
* پرداخت هزينه آگهي مناقصه به عهده برنده /برندگان مناقصه مي باشد .         

1-خريد کوره سلوشن 1.000 لیتری براساس مشخصات و پیوست فنی
2-  خريد میلگرد آلومینیوم 2024 آنیل با قطر 100 م .م به مقدار 88.000 کیلوگرم

3- قطعه با کدW 875176 به تعداد 1.600عدد بر اساس نقشه و پیوست فنی
4- تهیه مصالح . حمل و عملیات اجرايی ساخت سوله فلزی بر اساس فهرست بهاء و مشخصات فنی

 این فرد به علت اخلال در نظام اقتصادی به اعدام و رد مال محکوم شده است و اقداماتی درباره رد مال انجام داده است و اقدامات قوی تری
 در جهت رد مال در دست انجام است و هرگاه زمان لازم تشخیص داده شود، حکم سلب حیات نیز انجام می شود. دستگاه قضایی با احدی تعارف ندارد

 و طبق موازین قانونی در همه پرونده ها اقدامات صورت می گیرد.بابک زنجانی در حال تحمل کیفر به لحاظ رد مال در بازداشتگاه است

احضار سفیر انگلیس به وزارت خارجه ایران



فغانِ فغانی 
در فراسوی فلق!

ادامه از صفحه اول:
نتیجه این می شــود که کوبلِ داوریِ حضرات در آوردگاهِ قطر، هنوز 
جام تب آلود نشده و به فلق نرسیده، با گاف های ریز و درشت به سوی 

درهای خروجی رهنمون و با اولین پرواز، بی توشــه و اندوخته قابل 
تاملی به خانه برمی گردند.

محض اطلاع همین پریشب داورِ دادگرِ برخاسته از دامنه های مه آلودِ 
بینالود، به ضرس قاطع، حُکم به اخراج »ایمن حسین« یاغی عراقی 
داد تا یالِ یلِ دلیر در میانه گردابی چنان هائل، بدرخشد و سوت های 
ممتدِ بی چون و چرایش منتج به ثبت کامنت های جهت دار، از سوی 
دشداشه پوش های مغلوب بین النهرین گردد. جماعتی با گلویِ متورم 

که لابد باور نداشتند تقاص تقلیدِ تناولِ »منسف« غذای سنتیِ مورد 
علاقه اردنی ها را با دیپورت از جام دهند و در بزنگاهِ بالیدنِ شیر چهل 
و پنج ساله آریایی، پایان توپچی های فخرفروش را به تماشا بنشینند.

جام البته که ادامه دارد و امثال فغانیِ فریادرس، فغان شایســتگی 
خود را در دیگ های جوشــانِ آن ســوی خلیج همیشگی پارس به 
گوش ها می رسانند و در پیشــگاه عدالت به عدل ورزی، نامدارتر و 

ناموَرتر می شوند. بنشینید و خوب نظاره کنید.

این خودکشی 
به ما مربوط نیست؟!

ادامه از صفحه اول:
بر این اساس لازم است مدیریت سازمان ها برای ایجاد فرهنگ یا فضای 

سالم روانی در سازمان ها، اهتمام ویژه ای داشته باشند. بخش مهمی 
از مشــکلات روانی کارکنان، در روابط خانوادگی آن ها نیز اختلال 
ایجاد می کند. ســازمان ها، می توانند احتمال وقوع ناهنجاری های 
خانوادگی مانند طلاق، خشونت خانوادگی، همسرآزاری و در نهایت 
خودکشی کارکنان خود را افزایش یا کاهش دهند. حتی اگر شواهد 
حقوقی و قضائی برای سهم سازمان ها در وقوع اینچنین ناهنجاری ها 

و حوادثی در دســترس نباشد، ســازمان ها از نظر انسانی متعهد به 
التیام زخم هــای بر جای مانده از این رویدادها و عدم تکرار حوادث 
مشــابه درباره دیگر کارکنان خود هستند. اینکار با بهبود وضعیت 
کارکنان در ابعاد مختلف از جمله بهبود معیشت و ارتقای رفاه عینی 
و ذهنی آن ها ممکن خواهد بود نه انکار رابطه وضعیت ناهنجاری های 

کارکنان با سازمان مربوطه.

آفتاب یزد: معاونت خدمات شــهری و محیط زیست شهرداری 
منطقه۶ تهران، از کشــف و شناسایی یک واحد صنفی عجیب با 
عنوان »مکانیکی دنــده معکوس« در محدوده محله جمالزاده و 
خیابان دکتر قریب خبرداد که ساز و کار ویژه ای در خدمت رسانی 

به شهروندان دارد.
به گزارش روابط عمومی شــهرداری منطقه۶ تهران، مدیریت و 
کارشناسان اداره محیط زیست و توسعه پایدار این شهرداری در 
آخریــن روز از هفته »هوای پاک« طی بازدید میدانی از محلات 
پهنه مرکــزی پایتخت موفق به شناســایی و تقدیر از عوامل و 
مدیریت واحد صنفی نمونه دوســتدار محیط زیســت مستقر در 
ناحیه۲، محله جمالزاده و خیابان دکتر قریب با عنوان »مکانیکی 
معکوس« شــدند. ایــن واحد صنفی نمونه بر خلاف ســایر هم 
صنفی های خود از فضایی ســبز و پر نشاط برای خدمات رسانی 
به شــهروندان استفاده کرده که آن را متمایز کرده و می تواند به 

الگویی مناسب برای دیگر اصناف تبدیل گردد.
حســن اختر دانــش، معاون خدمات شــهری و محیط زیســت 

شــهرداری منطقه۶ تهران در این باره گفت: درشــهر شــلوغ و 
پرجمعیتی همچون تهران که اصناف و مشــاغل مختلف در آن 
فعالیت دارند و هریک براســاس شرایط و ویژگی های منحصر به 
فرد خود به مردم خدمات رسانی می کنند، می توان با کمی ابتکار 
و خلاقیت در کار، از بروز مســائل و مشــکلات زیست محیطی 

جلوگیــری و در نقطه مقابل اینگونه فعالیت ها را همســو و هم 
جهت با سیاســت ها و برنامه های محیط زیست و توسعه پایدار 

شهر تهران راهبری و مدیریت کرد.
اختردانش، به ویژگی های بارز این واحد صنفی نمونه اشاره کرد 
و گفت: اگر به این مکانیکی در خیابان دکتر قریب تهران مراجعه 
کنید از همان بدو ورود احساس خوشایندی پیدا می کنید؛ فضای 
داخل آن با گل و گیاه و گلدان های ســبز و خرم، پرنشاط شده 
اســت فارغ از اینکه اینجا تعمیرگاه خودرو است و تصویری که 
ما از مکانیکی ها ســراغ داریم متفاوت تر از اینجاست. این واحد 
صنفی، در کنار کار و فعالیت خود همه مســائل محیط زیستی 
را رعایــت کرده و بــا ایجاد مناظر ســبز و گلدان های گل، پایه 
چراغ های کم مصرف و بهینه، کمترین آلایندگی محیطی را دارد.

شایان ذکر است که مدیریت اداره محیط زیست و توسعه پایدار 
با همراهی شهردار ناحیه۲ منطقه۶ تهران با حضور در این واحد 
صنفی با اهدای لوح تقدیر و گلدان گل از متصدیان این مکانیکی 

متفاوت قدردانی کردند

آفتاب یزد: مدیرعامل فولاد صنعت بناب با اشاره به افتتاح فاز دوم 
دداستینگ کوره های ذوب القائی این مجتمع با هزینه ای بالغ بر چند 
صد میلیارد تومان در رابطه با بحث های محیط زیستی خبر داد. به 
گزارش زینب طاهر بکتاش، در آیین افتتاح فاز دوم دداســتینگ 
کوره های ذوب القائی که به مناسبت هفته محیط زیست انجام شد، 
تاکیــد کرد: تاکنون بیش از چند صد میلیارد تومان در بخش های 
محیط زیستی مجتمع فولاد صنعت بناب هزینه شده است. احمدیه 
با اشاره به بهره برداری سه خط دادستینگ در مجتمع فولاد صنعت 
بناب که جز دستاوردهای بومی سازی شده این شرکت با همکاری 
صمیمانه اداره محیط زیست استان آذربایجان شرقی و شهرستان 
بناب است، یادآور شد: خوشحالیم که دانش و پیشرفت صنعتی این 
مجتمع به حدی رســیده که می توانیم هم در بحث آموزش و هم 
در بحث ســاخت و راه اندازی حرف اول را بزنیم و از این بابت هیچ 
مشکلی نداریم. مدیرعامل مجتمع فولاد صنعت بناب گفت: مجتمع 
فولاد صنعت بناب از ۴ شــرکت تشــکیل شده که در سال ۱۴۰۰ 
تجمیع شد ولی سابقه این شرکت ها به سال ۱۳۸۰ برمی گردد. این 
۴ شرکت با مجوز تاسیس و بعدا با پروانه بهره برداری شروع به کار 
کردنــد. او ادامه داد: هم اکنون بالغ بر ۴ میلیون تن ظرفیت کاری 
ذوب و نورد این شرکت است. هر چند ما هنوز موفق نشده ایم به آن 
ظرفیت کاری برسیم و به دنبال این هستیم که ان شاءالله این امر را 

محقق کنیم. وی اضافه کرد: میزان سرمایه گذاری در این مجتمع 
حدود یک میلیارد دلار اســت و هم اکنون حدود ۱۳۰۰ نفر در این 
مجموعه مشغول به کار هســتند. خوشبختانه مشکلی خاصی در 
خصوص پرداخت به موقع حقوق و مزایا و مسائل زیست محیطی 
و دیگر مســائل در این مجتمع وجود نــدارد و امیدواریم با کمک 
مسئولان محترم شهرستان و استان با همیاری، همدلی و همکاری 
بتوانیم مسائل و مشــکلات را حل کنیم. جبارعلی ذاکری معاون 
هماهنگی امور عمرانی اســتاندار آذربایجان شرقی در این مراسم 
اظهار داشــت: امروز در شهرستان بناب شاهد بودیم کارخانه فولاد 
صنعت بناب برای حفاظت از محیط زیست پروژه دداستینگ را به 

بهره برداری رساند. معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار آذربایجان 
شــرقی در ادامه با اشــاره به پیش رو بودن روز هوای پاک گفت: 
بسیاری از صنایع و خودروها متاسفانه امروز باعث آلودگی هوا شده 
که نقش خودروهای فرسوده در شهرهای استان آذربایجان شرقی 
بسیار به چشم می آید. جبارعلی ذاکری یکی از مهم ترین اقدامات 
در راستای حفظ محیط زیست و جلوگیری از افزایش آلاینده های 
محیط زیستی را افزایش سرانه فضای سبز در استان عنوان کرد و 
گفت: در شهرک های صنعتی و مناطقی که آلایندگی های بیشتری 
وجود دارد می بایســت به افزایش سرانه فضای سبز توجه بیشتری 
شود. وی افزود: در همین راستا انتظار داریم تمامی مسئولان استان 
در تبریز و ســایر شهرستان ها به موضوع افزایش سرانه فضای سبز 
توجه کرده و کارخانجات و شرکت ها را ملزم به اجرای قوانین محیط 
زیستی کنند. جبارعلی زاکری خاطرنشان کرد: به دنبال این هستیم 
که با اجرای برخی از پروژه های زیست محیطی مانع ورود گازهای 
ناشی از مازوت سوزی در شهرستان بناب و منطقه شویم. در ادامه 
این مراسم شهنام اشتری مدیر کل محیط زیست استان آذربایجان 
شــرقی نیز ضمن تبریک به مناسبت فرا رســیدن روز هوای پاک 
اظهار داشت: محیط زیست همواره به دنبال کاهش آلایندگی های 
هوا بوده و در همین راستا با تمام پدیده هایی که باعث آلوده شدن 

هوا و محیط زیست می شوند برخورد خواهد کرد.

با تصویب افزایش ۵۸ درصدی بودجه صداوســیما در ســال آینده و 
رسیدن این اعتبار به مرزِ ۲۴ هزار میلیارد تومان، بسیاری این اعتبار 
ســنگین را با افزایش ناچیز حقوق مزدبگیران قیاس کردند و نتیجه 

گرفتند نمایندگان مجلس به ضرر »معیشت« تصمیم گرفتند.
در هفتم بهمن، براساس مصوبه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳، دولت مکلف شــد در ســال پیش رو بودجه صداوسیما را از 
۱۸هزار میلیارد تومان به ۲۴هزار میلیارد تومان برساند. بر این اساس 
کمیســیون تلفیق از دولت خواسته بودجه پیشــنهادی سال آینده 
صداوسیما را علاوه بر رشد لایحه، در مرحله دوم نیز ۳۳ درصد افزایش 
دهد که مجموع این افزایش اعتبار روی هم رفته به ۵۸ درصد می رسد.

ایــن خاصه خرجی نمایندگان مجلس برای صداوســیما، در حالیکه 
حقوق مزدبگیران شاغل و بازنشسته را فقط ۲۰ درصد افزایش دادند 
و کف حقوق بازنشستگان را به ۱۰ میلیون تومان رساندند )یک سوم 
خط فقر ۳۰ میلیون تومانی(، جای انتقاد بســیار دارد؛ حتی رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه به افزایش انبوه بودجه صداوسیما معترض 
شده است؛ داوود منظور رئیس سازمان برنامه و بودجه در صحن علنی 
مجلس اعلام کرد که »بودجه صداوسیما و قوه قضائیه نسبت به سال 
جاری ۵۸ درصد افزایش یافته اســت در حالی که رشد بودجه سایر 
دستگاه ها در سال آینده حدود ۱۲ درصد است«. رئیس سازمان برنامه 
و بودجه همچنین گفته اســت که »این افزایش بودجه صداوسیما و 
قوه قضائیه روی هم ۳۷ هزار میلیارد تومان بار مالی به دولت تحمیل 

کرده است«.
افزایش ۵۸ درصدی بودجه صداوسیما و نهادهای خاص در حالی به 
تصویب نمایندگان مجلس رســیده که دولت و مجلس بارها مدعی 
خالی بــودن خزانه بیت المال و کســری احتمالی بودجه شــده اند؛ 
مناسبات توزیعی بودجه سال بعد نشان می دهد که بار این »کسری« 
تماما بر شانه های نحیفِ مزد و حقوق بگیران است و لایه های فرادست 

مستثی شده اند:
در بودجه ســال آینده، افزایش حقوق مزدبگیران شاغل و بازنشسته 
فقط ۲۰ درصد تعیین شــده اســت؛ در عین حال، منابع هدفمندی 
یارانه ها در لایحه بودجه ۱۴۰۳ برابر هفت میلیون و ۵۸۸ هزار میلیارد 
ریال پیش بینی شــده که در مقایســه با قانون بودجه امســال فقط 
۱۵درصد رشد داشته است؛ در لایحه بودجه ۱۴۰۳ منابع هدفمندی 
یارانه هــا برابر هفت میلیون و ۵۸۸ هزار میلیارد ریال اســت. منابع 

هدفمندی یارانه ها در بودجه امســال ۶ میلیون و ۵۹۸ هزار و ۴۲۰ 
میلیارد ریال بوده است. در واقع در این شرایط اضطرار معیشت، اعتبار 
یارانه های پرداختی به مردم فقط قرار است ۱۵ درصدِ ناچیز و ناکافی 
زیاد شود و این در حالی ســت که در آخرین روز دی ماه، کمیسیون 
تلفیق مجلس شــورای اسلامی ۵۰ هزار میلیارد تومان از درآمدهای 
هدفمنــدی یارانه ها در لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ را کاهش داد که 

معادل تقریبا دو ماه یارانه نقدی شهروندان ایران است.
بــه این ترتیب، نمایندگان مجلس، ۵۰ هزار میلیارد تومان، تقریباً به 
اندازه دو ماه یارانه نقدی شهروندان، از اعتبار هدفمندسازی یارانه های 
سال بعد کسر کرده اند اما همین نمایندگان مجلس، ۲۴ هزار میلیارد 
تومان اعتبار، تقریباً بــه اندازه یک ماه یارانه نقدی تمام یارانه بگیران 
کشــور برای صداوسیما در نظر گرفته اند و البته همین نمایندگان به 
اتفاق دولت، به افزایش بیش از ۲۰ درصدی حقوق مزدبگیران رضایت 

ندادند.
سوال اینجاست در شــرایطی که معیشت بیش از نیمی از جمعیت 
کشــور زیر خط فقر اســت و برای بهبود به بیش از ۵۰ یا ۶۰ درصد 
افزایش حقوق نیاز دارند، چرا این بودجه صداوسیما و قوه قضائیه است 
که ۵۸ درصد افزایش می یابد؟! مگر صداوسیما خود راه های مختلف 
برای درآمدزایی ندارد، پس چرا از خزانه ی به زعم آقایان دولتی خالیِ 

بیت المال باید اعتبار کلان بگیرد؟
محمدرضا نیک نژاد، فعال صنفی بازنشســتگان فرهنگی، در انتقاد از 
این عدم تناسبِ بسیار ناعادلانه به ایلنا می گوید: افزایش بودجه فقط 
محدود به صداوسیما نیســت؛ بودجه نهادهای فرااجرایی و خارج از 
دولت، همواره زیاد می شــود، افزایشی که همیشه تقریباً بیش از دو 

برابر افزایش حقوق مزدبگیران است. وقتی بودجه این نهادها بیش از 
۵۰ درصد زیاد شده است، چطور افزایش حقوق بازنشستگان را فقط 
۲۰ درصد در نظر گرفته اند؟ باید بدانیم، همسان سازی نیز همچنان 
وعده ای بدون ضمانت اجرایی ست و در برنامه هفتم به سال های آینده 

موکول شده است.
او افــزود: افزایش بیش از ۵۰ درصدی بودجــه نهادهای حاکمیتی 
)آن هایی که اطلاعی از اعتبارات شــان داریم(، در شرایط فعلی جای 
انتقاد بســیار دارد. باید از مجلس و دولت پرسید، چطور هزینه های 
این نهادها در سال جاری، ۵۸ درصد زیاد شده اما هزینه زندگی مردم 
به ادعای شــما فقط ۲۰ درصد زیاد شــده است؟ در چهار، پنج سال 
گذشته، اقلام اساسی زندگی مردم، حداقل ۴۰۰ تا ۵۰۰ درصد گران تر 
شــده اند اما هر ســال افزایش حقوق حول و حوش ۱۵ یا ۲۰ درصد 
چرخیده است! امروز با ۳۰ میلیون تومان در ماه نمی شود زندگی کرد، 
کرایــه خانه داد، اقلام خوراکی خرید و خرج درمان و آموزش کرد؛ با 
این حال آقایان اعتقاد دارند ۲۰ درصد افزایش حقوق برای مزدبگیران 

شاغل و بازنشسته ی کشور کافی ست!
نیک نــژاد به عنوان یک بازنشســته ی آموزش و پــرورش می گوید: 
همچنــان برای ما رتبه بندی در حقوق مان اعمال نشــده و همچنان 
پاداش پایان خدمت مان را کامل نپرداخته اند، فقط ۳۰ درصد پاداش ها 
به حساب بازنشستگان واریز شده است. با این خسّتی که در افزایش 
حقوق ها اعمال کرده اند، چطور توقع دارند بازنشستگان بتوانند زندگی 
را بچرخانند؟ بدون تردید، سال آینده حداقل ۳۰ تا ۴۰ درصد قدرت 
خرید مزدبگیران افت خواهد کرد. در چنین اوضاعی، ما بازنشستگان 
چگونه باید با افزایش ۵۸ درصدی بودجه نهادی مانند صداوسیما کنار 

بیاییم؟
بذل و بخشش نمایندگان مجلس برای صداوسیما وقتی برای بحران 
معیشت هیچ تدبیری نیندیشــیده اند، جای انتقاد بسیار دارد؛ جالب 
اســت بدانیم در حالیکه دولت در لایحۀ ۱۴۰۳ بودجۀ صدا وســیما 
را از ۸ هزار میلیارد تومان کنونی به ۱۸ هزار میلیارد تومان رســانده 
بود، مجلسیان در یک خاصه خرجی عجیب، ۶ هزار میلیارد دیگر هم 
روی آن گذاشتند تا این اعتبار به ۲۴ هزار میلیارد تومان ناقابل برسد! 
این انبساطِ دست و دلبازانه را چطور باید تفسیر کرد وقتی قرار است 
سال بعد خیل عظیم بازنشستگان حداقل بگیر فقط ۱۰ میلیون تومان 

حقوق بگیرند.

معادله ای که به شدت »نابرابر« است؛

بودجه صداوسیما ۵۸ درصد زیاد شد
حقوق کارمندان و بازنشستگان فقط ۲۰ درصد!

در شرایطی که معیشت بیش از نیمی از جمعیت کشور زیر خط فقر است و برای بهبود به بیش از ۵۰ یا ۶۰ درصد افزایش حقوق نیاز دارند، 
چرا این بودجه صداوسیما و قوه قضائیه است که ۵۸ درصد افزایش می یابد؟!
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خانواده

نظامی

محیط زیست

معــاون رئیس جمهور در امــور زنان و خانواده 
گفت: متاسفانه تجرد قطعی امروز در شهرهای 
کوچک و بویژه روستاها نیز به چشم می خورد. 
دلیل تجرد قطعی در مناطق کوچکتر و روستاها 
این اســت که مهاجــرت از روســتا بخصوص 
مهاجرت مردان از روستاها به شهرها بیشتر شده 
و همین امر افزایش میزان تجرد قطعی را در پی 

داشته است.
»انسیه خزعلی« معاون رئیس جمهور در امور 
زنان و خانــواده در گفت وگو بــا ایلنا در مورد 
ارتباطــات این معاونت با آمــوزش و پرورش و 
یافتن راهکارهایی برای مشــکلاتی مانند ترک 
دانش آموزان  بویــژه  دانش آمــوزان  تحصیلان 
دختر، توضیح داد: در سفرهایی که به استان های 
مختلف کشور داریم، یکی از مباحث مورد تاکید 
بحث دانش آموزان بازمانده از تحصیل اســت و 
یکــی از بودجه هایی که تصویب می شــود، در 
راســتای بازماندگان و ترک تحصیل کنندگان 

است. 
معــاون رئیس جمهور در امــور زنان و خانواده 
اظهار کرد: در استان ها جنسیت دانش آموزانی 
که ترک تحصیــل می کنند با یکدیگر متفاوت 
اســت؛ در برخی استان ها دختران بیشتر ترک 
تحصیل کرده اند و در بعضی از اســتان ها آمار 
پسران بیشتر است. بنابراین بر اساس مطالعاتی 
که صورت گرفته، بازماندگی از تحصیل منحصر 
به یک جنس نیست و خیلی وقت ها می بینیم 
که در مواردی ترک تحصیل پســران به دلایل 

مختلف بیشتر هم بوده است. 
خزعلــی با بیان اینکه در مــورد ترک تحصیل 
دختران بیشــترین عامل مربوط به دسترسی 
نداشتن به امکانات آموزشی است، ادامه داد: به 
عنوان نمونه در مناطق روستایی در صورتی که 
چند روستای نزدیک به هم هستند، شرایطی را 
باید فراهم کرد که دختران به روستای مرکزی 
یا شــهر مجاور مراجعه کنند و لازم اســت در 
خصوص این دختران هزینــه خوابگاه و حمل 
و نقل را تســهیل کنیم که به چنین دلایلی از 
تحصیل باز نمانند. تا به حال حرکت های خوبی 
انجام شده و تعداد زیادی از بازماندگان از تحصیل 

در چندسال اخیر به تحصیل بازگشته اند. 
در ادامه معاون رئیس جمهــور در امور زنان و 
خانواده در پاسخ به سوال دیگری در مورد تجرد 
قطعی در بین جوانان که منحصر به شــهرهای 
بزرگ هم نیســت و در شهرستان ها نیز شاهد 
چنین پدیده ای هستیم، اظهار کرد: تجرد قطعی 
عمدتا اکنون متوجه جوانان دهه شصتی است. 
به همین منظور سعی کردیم برای متولدین این 
دهه، با توجه به بودجه اختصاص داده شــده و 
محدودیت هایــی که داریم، برنامــه چهارگانه 
امتیازات و پشــتیبانی های چهارگانه را داشته 

باشیم. 

معاون رئیس جمهور توضیح داد: این امتیازات 
و پشتیبانی ها دارای ظرفیت هایی برای اعطای 
تسهیلات ازدواج، تسهیلات جهیزیه، تسهیلات 
اشــتغال و بیمه اجتماعی اســت. بــا توجه به 
محدودیت بودجه، فعلا طرح برای روســتاییان 
 اجرا می شــود و افراد زیادی هــم برای این امر 

ثبت نام کرده اند. 

< افزایش تجرد قطعی دختران روستایی 
        در پی رشد مهاجرت مردان از روستاها

به گفته خزعلی؛ متاسفانه تجرد قطعی امروز در 
شهرهای کوچک و بویژه روستاها نیز به چشم 
می خورد. او در همین رابطه تصریح کرد: دلیل 
تجرد قطعی در مناطق کوچکتر و روستاها این 
است که مهاجرت از روستا بخصوص مهاجرت 
مردان از روستاها به شهرها بیشتر شده و همین 
امر افزایش میزان تجرد قطعی را در پی داشته 
است. ما امیدواریم اقداماتی که برای این چالش 
تدارک دیده ایم، نتایج مثبتی به همراه داشــته 
باشــد و بتوانیم با در نظر گرفتن بودجه کافی 
علاوه بر روســتاها، در شــهرها نیز این طرح را 

اجرایی کنیم. 

< مصرف سیگار در دختران نوجوان و جوان 
        رو به افزایش است

خزعلی در ادامه در پاســخ به ســوالی در مورد 
اســتعمال دخانیات در گروه سنی دانش آموزی 
و بویــژه در دختران و زنــان جوان و تبعات آن 
توضیح داد: مصرف ســیگار در دختران نوجوان 
و جوان رو به افزایش است. ما برای کاهش این 
امر و اثراتی که در زنــان و دختران نوجوان ما 
باقی می گذارد، برنامه های عمدتا فرهنگی داریم؛ 
استعمال ســیگار قطعا مضرات زیادی دارد که 

برای زنان مضاعف می شود. 

< ترویج استعمال سیگار در فیلم ها و تولیدات تبلیغاتی
معــاون رئیس جمهور در امــور زنان و خانواده 
تاکید کرد: استعمال سیگار بخصوص برای زنان 
که محوریت خانواده هســتند، ضرر بیشــتری 
دارد و می تواند منجر به ناباروری زنان، تاثیر بر 
شیردهی، کاهش سلامتی و ابتلا به بیماری ها 
شــود، آن هم برای کسانی که قرار است به امر 

تربیت کودک بپردازند. 
خزعلی در پایان عنوان کرد: مصرف ســیگار 
بخصوص در دختران نوجوان و زنان ما بیشتر 
از طریــق القای نوعی فرهنــگ غلط، فیلم ها 
و تولیــدات تبلیغاتی که اســتعمال ســیگار 
را ترویج می کنند، افزایش داشــته اســت و 
مــا طرح هایی بــرای مقابله با ایــن فرهنگ 
نادرست و آسیب زا داریم که امیدواریم نتایج 
 مطلوبی به خصــوص در عرصه هنر به همراه 

داشته باشد.

فرمانده انتظامی کشــور با اشاره به اینکه در 
برخی مناطق اجاره مســکن بسیار بالاست و 
همکاران ما با مشــکل مواجه می شوند، گفت: 
تمام تلاش ما رفع دغدغه مسکن همکارانمان 
در ســطح کشــور اســت. به گزارش تسنیم، 
ســردار احمدرضا رادان در مراسم کلنگ زنی 
واحدهای مسکونی انتظامی کردستان، ضمن 
گرامیداشــت یاد و خاطره شــهدای انقلاب 
اســلامی گفت: تمام تلاشــمان این است که 
دغدغه همکارانمــان را برطــرف کنیم. این 
نشست بسیار شورآفرین و شعف برانگیز است 

چراکه قدمی در جهت رفع مشکلات است.
وی افــزود: فرماندهــی انتظامی به واســطه 
ماموریت هــای متنــوع و متعــددی کــه در 
سراسر کشور دارد، حجم جابه جایی همکاران 
از شــرقی ترین نقطه کشــور تا غربی ترین و 
شــمالی ترین تا جنوبی ترین بسیار زیاد است، 
به همین دلیل نهضت ســاخت مسکن را آغاز 
کرده ایم تا بلکه بتوانیم دغدغه همکارانمان را 
برطرف کنیم. فرمانده کل انتظامی کشــور با 

اشاره به اینکه به دلیل نبود مسکن، ۷۰درصد 
از درآمد و حقوق همکارانمان صرف مســکن 
می شود، تصریح کرد: در برخی مناطق کشور 
اجاره مســکن بسیار بالاســت و همکاران با 
مشــکل مواجه می شــوند؛ در اســتان هایی 
همچون کردستان، احداث مسکن در اولویت 
قــرار دارد. وی از ســاخت ۱۰۰ هــزار واحد 
مســکن در کشــور خبر داد و افزود: هدف ما 
این اســت که این واحدهــا را ظرف ۲.۵ تا ۳ 
سال به اتمام برسانیم. سردار رادان بیان کرد: 
این واحدها به منظور کمک به بهبود معیشت 
و رفع دغدغه های همکاران احداث می شود تا 
بلکه بتوانیم گام های ویژه موثری در راستای 
اجرای ماموریت هایمان برداریم که یقینا این 

اتفاق نیز خواهد افتاد.
فرمانده کل انتظامی کشور ضمن قدردانی از 
همکاری مسئولان استانی با انتظامی، خواستار 
ادامه این روند شد و عنوان کرد: همکاران مان 
نیز با روحیه جهادی در جهت تسریع در اتمام 
این واحدها و اجرای ماموریت ها تلاش کنند.

رئیــس مرکز ملــی اقلیــم و مدیریت بحران 
ســازمان هواشناســی کشــور با بیان این که 
دریاچه ارومیه تقریبا خشــک شــده اســت، 
گفت: کاهش برف در یک منطقه کوهســتانی 
یعنی از بین رفتن آب در رودخانه های فصلی 
و کاهــش آب در رودخانه های دائمی، اگرچه 
برخی رودخانه هــای دائمی ما مانند »اترک« 
هم به این دلیل خشــک شــده اند. به گزارش 
ایلنا، احد وظیفه در میزگرد تخصصی هفتمین 
کنفرانس بین المللی تغییر اقلیم تهران اظهار 
داشت: تغییر اقلیم تغییرات بزرگی را بر کشور 
تحمیل کرده است و پدیده های بزرگی ناشی 
از تغییر اقلیم شــاهدیم که نگرانی ها در بازه 
آن را دوچندان کرده است. وی افزود: در دهه 
۷۰ نگرانی این بــود که دریای خزر خانه های 
ساحلی را زیر آب ببرد، اما از آن موقع تا کنون 
۲ متر از ارتفاع آب آن کاســته شده و دریاچه 
ارومیه تقریبا خشک شده و دریاچه آرال به طور 
کلی محو شده است. رئیس مرکز ملی اقلیم و 
مدیریت بحران خشکسالی سازمان هواشناسی 
کشــور با بیان این که وضعیت ما مثل سابق 
نیست، ادامه داد: بررسی های ما نشان می دهد 
که سطح پوشش برف در ارتفاعات ایران بسیار 
کاهش یافته اســت، این شرایط مختص ایران 
نیست، بلکه بســیاری از مناطق جهان با این 

چالش روبه رو هســتند. وظیفــه اضافه کرد: 
کاهش برف در یک منطقه کوهستانی یعنی از 
بین رفتن آب در رودخانه های فصلی و کاهش 
آب در رودخانه هــای دائمــی، اگرچه برخی 
رودخانه های دائمی مــا مانند »اترک« هم به 
این دلیل خشک شده اند. این تغییرات فشار بر 
منابع طبیعی را گســترش داده است، فشاری 
کــه چند ســویه و چند جانبه اســت. رئیس 
مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی 
ســازمان هواشناسی کشــور تصریح کرد: در 
دنیــا رویکردهای طبیعــی مانند درختکاری، 
جذب کربن و... محور رویارویی با تغییر اقلیم 
اســت که در آن اصل منصفانه و متعادل بین 
این موضوع و امنیت غذایی و ســایر بخش ها 
نیز باید رعایت شــود تا خدشــه ای به ســایر 
حوزه های مهم و اساسی وارد نشود. وی گفت: 
در ایــران روزانه ۱۱۶ میلیــون لیتر بنزین و 
۸۵۰ میلیون مترمکعب گاز مصرف می شــود، 
اما در اروپــا به دلیل اســتفاده از انرژی های 
تجدیدپذیر، ســوخت فســیلی ســهم بسیار 
کمتری در فعالیت های آن ها دارد. براســاس 
اعلام روابط عمومی سازمان هواشناسی کشور، 
وظیفه در پایان خاطرنشــان کرد. در آخرین 
نشســت کاپ ۲۸ در امــارات بر اســتفاده از 

انرژی های نو تاکید شده است.

شهرداری منطقه۶ تهران خبر داد

کشف یک واحد صنفی عجیب در خیابان دکتر قریب!

افتتاح فاز دوم دداستینگ کوره های ذوب القائی مجتمع فولاد صنعت بناب

خزعلی، معاون رئیسی:
تجرد قطعی عمدتا متوجه دهه شصتی هاست

سردار رادان: 
۷۰ درصد از درآمد و حقوق همکارانمان صرف مسکن می شود

رئیس مرکز ملی اقلیم سازمان هواشناسی: 
دریاچه ارومیه تقریبا خشک شده است
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در قزاقس�تان - قهرمان دشت کربلا 6 - 
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 تیمی - فراوان - سقف فرو ریخته - شرم

 13 - اس�ب آذری - ش�اهان و بزرگان - 
قبض - دهان 14 - پادش�اه مقدونی پسر 
 فیلی�پ - س�ردار خائن داریوش س�وم 

15 - ادیتور، مصحح - مبحثی در جبر.
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2 - از جزایر اندون�زی نزدیک جاوه - 
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حلق - بی چیز - ام�ر آوردن 4 - انبار 
ماشین آلات سنگین - خوبی - خاک 
سفالگری - از احادیث نبوی 5 - بهانه 
جویی - شاخه باریک و محکم درخت 
- بازیکن اصلی و ثابت تیم 6 - چاقوی 
ب�زرگ - نور ک�م - وقار 7 - اب�زار در 
و پنج�ره - رمی�دن - نام�ی دخترانه 
 8 - صدای درد - مادر حضرت عیسی )ع( - 
 ش�ب بلن�د س�ال - ترم�ز چه�ار پا 
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10 - تنیس�ور اسپانیایی با نام " رافائل 
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aftabeyazd.ir :نشانی سایت

آفت�اب یزد - گروه فرهنگ�ی: پانصد و هفتاد و س��ومین برنامه 
سینماتک خانه هنرمندان ایران روز دوشنبه ۹ بهمن ۱۴۰۲ ساعت 
۱۷ به نمایش نس��خه مرمت شده فیلم س��ینمایی »نور زمستانی« 
به کارگردانی »اینگمار برگمان« محصول ۱۹۶۱ اختصاص داش��ت. 
پس از نمایش این فیلم، نشس��ت نقد و بررس��ی آن با حضور شهرام 
اش��رف ابیانه )منتقد سینما( برگزار ش��د. شهرام اشرف ابیانه در این 
نشس��ت گفت: خیلی خوشحالم که با ش��ما فیلمی از »برگمان« را 
دیدم. این برای من و همه »برگمان« دوس��ت ها اتفاق بزرگی اس��ت. 
ش��خصا بسیار »برگمان« را دوست دارم؛ ۳۲ سال است که سینمای 
او را دنب��ال می کنم و باید بگویم که معلم معنوی من اس��ت. اولین 
بار که دیدم در همین ایران به »برگمان« حمله کرده و او را ش��یاد 
خطاب می کنند؛ بس��یار تعجب کردم. زیرا سینمای درخشانی دارد.  
او افزود: »برگمان«  دو دوره کاری دارد. دوره کلاس��یک در دهه ۵۰ 
که در آن فیلم هایی چون »توت فرنگی های وحشی« را ساخته است 
و دوره مدرن که از ۱۹۶۱ و با فیلم »همچون در یک آینه« ش��روع 
می ش��ود و با دو فیلم دیگر، سه گانه مدرن او را شکل می دهد. فیلم 
»نور زمس��تانی« که امروز دیدیم، دومین فیلم از این سه گانه است. 
مخالفان او که بعضا آدم های باسوادی هم هستند، می گویند اسلوب 
سینمایی که او راه انداخته تقلید شده از موج نو سینمای فرانسه بوده 
است. منظورشان این بوده که »برگمان« با تاثیر از موج نو سینمای 
فرانس��ه، خواس��ته خودش را نجات دهد. در صورتی که آنها به این 
دقت نمی کنند که »برگمان« هنرمندی چند وجهی است. به عنوان 
مثال او علاوه بر فعالیت در سینما، در تئاتر سوئد بسیار فعال بوده و 
دوره ای طولانی ریاست تئاتر سلطنتی استکهلم را برعهده داشته و در 
حوزه نوشتن کارهای بسیاری انجام داده است. این منتقد سینما در 
ادامه بیان کرد: »برگمان« آدم مذهبی نیس��ت اما چون پدر کشیشِ 
س��ختگیری داشته اس��ت، قوانین خانه پدر، روی او تاثیر گذاشته و 
دچار ش��ک اگزیستانسیالیستی شده اس��ت که در این اثر نیز وجود 

دارد. در س��ه گانه دوره مدرن برگمان ک��ه با فیلم »همچون در یک 
آینه« ش��روع می شود، ما با داس��تان خدا طرفیم. »همچون در یک 
آینه« داستان دختری را روایت می کند که از آسایشگاه روانی برگشته 
و منتظ��ر دیدن خداس��ت. او در »همچون در ی��ک آینه« عُمقی به 
مسائل مذهبی می دهد که هیچ فیلمساز مذهبی تا آن زمان نتوانسته 
این کار را بکند. فیلم های او بیشتر از هر فیلمساز مذهبی تاثیرگذار 
است. در فیلم دوم این س��ه گانه که »نور زمستانی« باشد، لحظه ای 
اتفاق می افتد که انگار کل بنای آن فیلم بر این اس��اس شکل گرفته 
اس��ت، لحظه ای که ما در قهرمان داس��تان شک می بینیم. این فیلم 
مهم است چون آن لحظه ای که مسیح شک می کند را تصویر کرده 
است. در واقع فیلم »نور زمستانی« روی این سنگ بنا شکل می گیرد. 
او ادام��ه داد: ایده فیلم »نور زمس��تانی« از آنجا ش��کل می گیرد که 
»برگمان« در جزیره ای از همه دور افتاده و در حال زندگی و نگارش 
شاهکارهایش است. خودش می گوید در زمان نگارش فیلمنامه پایانی 
برای آن نداشتم و نمی دانستم قصه را چطور ببندم. اما در نهایت قصه 
با اتفاقی که برای خودش رخ می دهد پایان می یابد. او با پدرش وارد 

یکی از کلیس��اهای محلی می شود که آنچنان رونقی نداشته و افراد 
زیادی در آن حاضر نیستند. آنها منتظر کشیش هستند که دیر کرده 
است. کش��یش با شرایط بیماری وارد می ش��ود و می گوید به دلیل 
اینکه اوضاع مس��اعدی ندارد مراس��م را مختصر برگزار می کند و به 
پشت جایگاه می رود. پدر »برگمان« که کشیش متعصبی بوده است، 
به آن پش��ت رفته و زمان طولانی را با او خش��مگینانه نجوا می کند. 
این منتقد س��ینما در ادامه عنوان کرد: در نهایت مراس��م با حضور 
پدر »برگمان« و دستیار کشیش آغاز می شود. خانمی هم آنجا بوده 
که »برگمان« فکر می کرده همس��ر کشیش اس��ت اما خادم کلیسا 
بوده اس��ت. پدر »برگمان« بیرون آمده و مراسم را برگزار می کند. به 
ظاهر کار بیهوده ای بوده است؛ چون تماشاگری هم وجود نداشته اما 
پدر »برگمان« اصرار داش��ت که برگزار شود. »برگمان« می گوید که 
پایان فیلم را آنجا پیدا کردم. در این فیلم موسیقی نداریم و همه چیز 
س��رد است. ما اینجا لحظات درخش��انی را می بینیم که با نور شکل 
گرفته اس��ت. اش��رف ابیانه در بخش دیگری از صحبت هایش گفت: 
»برگمان« در دوره ای روی تمام ابزار سینمایی مطالعه کرده و تلاش 
می کند تا نسبت به هر آنچه در سینما است، اشِراف پیدا کند. به این 
ترتیب تبدیل به سینماگر مولف می شود که از همه اجزای سینمایی 
برای بیان آنچه می خواهد بیان کند، اس��تفاده می کند. در فیلم »نور 
زمستانی« با فیلمبردار خود صحبت کرده و ایده هایی که در رابطه با 
نور دارد را با او در میان می گذارد. فیلمبردار او ماه ها در کلیس��اهای 
مختل��ف می گردد و مطالعه نوری می کند تا به این چیزی که دیدیم 
برس��د. به صورتی که در این فیلم از نور طبیعی استفاده شده است. 
او افزود: در فیلم شخصیت ها به دنبال نوری هستند که می تواند نماد 
خدا باش��د. البته که خدا وجود دارد، ام��ا ارتباط خود را با آنها قطع 
کرده است. »برگمان« همه این موارد را با نقاشی نور به ما می رساند. 
در واقع فضا با نور ساخته شده و قصه با نور گفته می شود. اتفاقی که 

بیش از پیش به جذابیت این اثر اضافه کرده است.

 نقد و نظری بر فیلم سینمایی »نور زمستانی« اثر برجسته ی فیلمساز سوئدی

»برگمان« در جزیره ای دور افتاده 
 ادامه سپاه آراستن
 ايرانيان و تورانيان 

ه��م اکنون ش��وم پیش ای��ن گردگیر            
بتی��ر پ��اره  پ��اره  کن��م  را  تن��ش 

ازو کی��ن کام��وس جوی��م بجن��گ            
تن��گ  کار  کن��م  ب��ر  بایرانی��ان 

ه��م آنگ��ه س��په را بس��ه به��ر کرد           
ب��زد کوس و ز دش��ت برخاس��ت گرد

برفتن��د ی��ک به��ره ب��ا ژن��ده پی��ل            
س��په ب��ود ص��ف برکش��یده دو میل 

س��ر پی��ل ب��ان پ��ر ز رن��گ و ن��گار            
افس��ر و گوش��وار ب��ا  پ��اك  هم��ه 

زر             ط��وق  از  گ��ردن  بیاراس��ته 
کم��ر بزریّ��ن  ک��رده  بن��د  می��ان 

از پی��ل دیب��ای چی��ن             فروهش��ته 
نه��اده ب��رو تخ��ت و مه��دی زری��ن 

ن��ای             ک��رّ  نال��ه  دم  آم��د  ب��ر 
ج��ای  ز  جنگ��ی  پی��لان  برفتن��د 

بیام��د س��وی میس��ره س��ی ه��زار            
دار نی��زه  و  گردنک��ش  س��واران 

س��وی میمن��ه س��ی ه��زار دیگ��ر            
کم��ان ب��ر گرفتن��د و چینی س��پر

بقل��ب ان��درون پی��ل و خاق��ان چین            
زمی��ن  روی  نوش��تند  ب��ر  هم��ی 

جه��ان سربس��ر آهنین گش��ته بود            
به��ر جایگ��ه ب��ر تل��ی کش��ته ب��ود

درای             بان��گ  و  ن��ای  نال��ه  ب��س  ز 
زمی��ن و زم��ان ان��در آم��د ز ج��ای 

گی��ر             و  دار  از  و  س��واران  ج��وش  ز 
ه��وا دام کرگ��س ب��د از پ��ر تی��ر

کس��ی را نماند اندر آن دش��ت هوش            
ز بان��گ تبی��ره ش��ده ک��رّه گ��وش  

شرلوک هولمز
 در »پدرخوانده«  

آفت�اب ی�زد: فصل س��وم رئالیتی ش��و 
»پدرخوانده« به کارگردانی سعید ابوطالب 
در حال��ی وارد مرحل��ه پیش تولید ش��ده 
که یک نقش جدید »ش��رلوك هولمز« به 
آن اضافه ش��ده است. »ش��رلوك هولمز« 
نقش مس��تقل و هیج��ان انگیزی اس��ت 
ک��ه پیش بینی نتیجه ب��ازی را غیرممکن 

می سازد. 

»شهريار...« در »آرگون« 
نمایش��گاه آثار خوشنویس��ی غلامحسین 
پیشکس��وت عرصه  امیرخان��ی هنرمن��د 
خوشنویس��ی ای��ران ب��ا عنوان »ش��هریار 
خوشنویس��ی ایران« روز جمعه ۱۳ بهمن 
ماه آغ��از به کار می کند. این نمایش��گاه تا 
 ۲۷ بهم��ن ماه در گال��ری »آرگون« برقرار 

است./مهر 

نشر ثالث پلمب شد
ش��عبه کریمخان نش��ر ثالث به دلیل عدم 
رعایت حجاب توس��ط مشتریان،به دستور 
اداره اماکن پلمب ش��د. مجموعه فرهنگی 
انتش��اراتی ثالث در ش��بکه اجتماعی خود 
اعلام کرد ش��عبه کریمخ��ان این مجموعه 
به دستور اداره اماکن پلمب شده است./برنا 

»زندگی...« خوانش می شود
اجراخوانی نمایشنامه »زندگی بسیار کوتاه 
اس��ت« به کارگردانی مجتب��ی گوهرخای 
توس��ط هنرمندان نابین��ا و کم بینا در تالار 
هنر برگزار می شود. در خلاصه داستان این 
نمایشنامه آمده: مترسکی تنها از مزرعه ای 
محافظت می کند که به خاطر تنهاییِ زیاد 
تندخو و بداخلاق و خودخواه و خودپس��ند 
شده و همه را می ترساند. روزی از روزهای 
زمستان، آدم برفی در کنار او ظاهر می شود 

و.../ایسنا

»آوای اثر« در »خورشيد« 
نمایشگاه گروهی هنرهای تجسمی »آوای 
اث��ر« با ش��رکت ۲۹ هنرمند در ۷ رش��ته 
هنری نقاش��ی، عکاس��ی، خوشنویس��ی، 
دیجیت��ال آرت، مجس��مه، نقاش��ی خط، 
 ۱۳ جمع��ه،  روز   ۱۶ س��اعت  تذهی��ب، 
بهم��ن م��اه ۱۴۰۲ با حضور آین��از زارعی 
نق��اش و کیوریت��ور ج��وان »آوای اثر« و 
همچنی��ن، پدیدآورندگان آث��ار در گالری 
»خورش��ید« افتتاح می شود. این نمایشگاه 
 تا ۱۷ بهمن ماه در گالری »خورشید« دایر

 است./مهر  

»بايکوت« در کانادا 
آفت�اب ی�زد: فیل��م کوت��اه »بایک��وت« به 
کارگردان��ی و تهیه کنندگی امی��ن رفیعی به 
چهارمین جش��نواره فیلم Hecare راه یافت. 
ای��ن جش��نواره از تاریخ ۱۰ ت��ا ۱۲ فوریه در 
اونتاری��و کان��ادا برگزار می ش��ود و منحصرا با 
محوریت مس��ائل حقوق بش��ر و محافظت از 

محیط زیست است.   

»يکی بود، يکی نبود« 
در »ايرانشهر« 

نمای��ش »یکی نبود یکی ب��ود« به کارگردانی 
علی کوزه  گر با بازی یسنا میرطهماسب و سارا 
حاتمی از بیستم بهمن ماه در سالن ناظرزاده ی 

کرمانی اجراهای خود را آغاز می کند./ایسنا

نمایش »لولیدن در آخرین خواب کسی که هرگز نخوابیده بود« به نویسندگی حسن ذاکری و کارگردانی 
داوود پارسا در زمره آثاری است که از استان کهگیلویه و بویر احمد از طریق ورود به بخش مرور، به مسابقه 
تئاتر ایران چهل ودومین جش��نواره بین المللی تئاتر فجر با حضور ۳۴ نمایش راه  یافته است. داوود پارسا، 
کارگردان این نمایش با بیان اینکه نمایش »لولیدن در آخرین خواب کس��ی که هرگز نخوابیده بود« در 
یک فضای بومی شکل می گیرد و به باورها و ناباوری های شخصیت های نمایش می پردازد، گفت: »این اثر 
درباره یکی از شخصیت های نمایش به نام قربان که مردی کم اعتقاد است که دچار برخی سوءتفاهم هایی 
نسبت به همسرش می شود و در حال تعقیب کردن همسرش در جنگل دچار جن زدگی شده و زندگی اش 
دچار تلاطم هایی می شود و...« او درباره فضای نمایش، شیوه اجرا و دکور نیز افزود: »این اثر نمایشی در ژانر 
وحشت و در یک فضای جادویی و سوررئالیست می گذرد و بر اساس چند خواب به هم تنیده و پیچیده 
ش��ده اس��ت، دکور و آکسسوار آن از یک درِ خانه که به صورت متحرك است و باکس قصابی و میزی که 
همگی متحرك هستند و بازیگران سوار بر آن ها در صحنه حرکت می کنند، تشکیل شده که فضای نمایش 
را بیشتر به فضای جادویی نزدیک می کند.« این هنرمند کهگیلویه و بویراحمدی هم درباره جشنواره تئاتر 
مناطق گفت: »جشنواره منطقه ا ی که از سال گذشته دوباره احیا شده است، جان تازه ای به تئاتر کشور و 
جریان تئاتر فجر بخشیده و زمینه تعامل بیش ازپیش هنرمندان با همدیگر را فراهم کرده  است.« به گزارش 
ایران تئاتر، پارسا جشنواره تئاتر فجر را به گونه ای ویترین تئاتر ایران می داند که طی دوره های مختلف خود 
به عنوان فرصت و مجالی برای معرفی هنرمندان و آثار آن ها به تئاتر ایران بوده و شاید به جرئت بتوان گفت 

که در برخی دوره ها در این زمینه درخشان ظاهر شده است.

مسعود زنده روح کرمانی دبیر هنری شانزدهمین جشنواره هنرهای تجسمی فجر درباره این رویداد ملی 
گفت: ش��انزدهمین جشنواره هنرهای تجس��می فجر مانند یک نوجوانی که تازه رشد کرده، است. برای 
بنده مایه سرافرازی است که امسال دبیر هنری این جشنواره هستم.  تمام تلاش ما، دبیران و داوران به 
عنوان طراحان این رویداد وفاداری به رویکرد جش��نواره از جمله هنر خلاق، نوآور و وحدت بخش است. 
وی ادامه داد: در رشته های مختلف این نگاه متفاوت است و هیچ گاه نمی توان گفت آن ها شبیه یکدیگر 
هستند. اما سعی ما این است در تمام رشته ها، نوآوری را انجام دهیم. کارهایی که در گذشته به نمایش 
گذاش��ته ش��ده، کپی بوده و یا آثاری که به امتیاز مشخص نرس��یدند از این جشنواره حذف شدند. دبیر 
هنری جشنواره شانزدهم هنرهای تجسمی فجر با اشاره به فضای محدود برای نمایش آثار در تجسمی 
خاطرنش��ان کرد: در تهران و تمام شهرستان ها و در مجموع کل کشور ما با فضای محدود برای نمایش 
آثار تجس��می مواجه هس��تیم. دیوار تجسمی بسیار کم است و برای نمایش آثار مجبور هستیم تنها در 
موسسه هنری صبا چیدمان را انجام دهیم. کاش این فضا در شهر با استاندارد و گسترده تر بود تا آثار را 
به شکلی دیگر به نمایش می گذاشتیم. زنده روح کرمانی افزود: یکی از بخش هایی که اخیرا در جشنواره 
 تجسمی وجود دارد، هنرجدید است که نیازمند فضای خاص خود است. به طور مثال شاید اثری یک دیوار

 ۱۰۰ متری را به خود اختصاص دهد اما در حال حاضر این امکان وجود ندارد. امیدوارم برای دوره های 
بعدی جشنواره تمهیدی صورت گیرد تا این مشکلات برطرف شود. هنر جدید، جا، فضا و امکان جدید 
می خواهد. به گزارش فارس، شانزدهمین جشنواره هنرهای تجسمی فجر به دبیرکلی امیر عبدالحسینی از 

8 بهمن در موزه هنرهای معاصر تهران و موسسه فرهنگی هنری صبا در دو  برگزار می شود.

 رویدادهای هنری  شاهنامه خوانی

 کوتاه از هنر 

انصراف فاضل نظری از جشنواره شعر فجر 
فاضل نظری ش��اعر توانا و نام آش��نای کش��ورمان از نامزدی در جشنواره 
شعر فجر انصراف داد. این شاعر که با مجموعه شعر »وجود« نامزد بخش 
کلاسیک شعر بزرگس��ال هجدهمین جشنواره شعر فجر شده، در این باره 
نوش��ته است: »امروز مطلع ش��دم کتاب »وجود« در فهرست چهار نامزد 
دریافت جایزه کتاب سال کلاسیک فجر است. با احترام و سپاس از عنایت 
دبیر ارجمند و هیات محترم داوران این دوره به کتاب این بنده کمترین، با 
هدف ایجاد فرصتی مناسب تر برای حضور و درخشش شاعران عزیز جوان، 
از حضور در این رقابت اعلام انصراف می نمایم و امیدوارم این جشنواره در 

سپهر فرهنگ و ادبیات فارسی به جایگاه شایسته خود دست یابد.«/ایسنا 

»سالار« به نمايش خانگی آمد
فیلم س��ینمایی »سالار« به کارگردانی »پراشانت نیل« با دوبله اختصاصی 
و به صورت رایگان در پلتفرم »تماش��اخونه« عرضه ش��د. فیلم سینمایی 
»سالار« یک درام اکشن و هیجان انگیز محصول ۲۰۲۳ کشور هندوستان 
اس��ت که »پراش��انت نیل« فیلم نامه آن را همراه با »سندیپ ردی بندلا« 
و »چوداری هانومان« به صورت مش��ترك نوشته است.  این فیلم دوستی 
بین دیوا و وارادا ش��اهزاده خوانس��ار را روایت می کند آن هم در زمانی که 
کودتایی توسط وزرای پدر وارادا و نزدیکانش برنامه ریزی می شود. وارادا از 
 دیوا کمک می گیرد تا حاکم خوانسار شود. فیلم »سالار«  امتیاز ۶.۶ را در

 سایت IMDb به دست آورده است./میراث آریا 

مهرداد خوش��بخت، کارگردان س��ینما با بیان اینکه س��ه گانه اش درباره 
آب��ادان هن��وز کامل نش��ده اس��ت، گف��ت: چند س��ال پیش ب��ه همراه 
دوس��ت عزی��زم علی رضا اس��لامی مس��تندی درب��اره آبادان س��اختیم. 
در آن زم��ان ای��ده س��اخت س��ه فیل��م در ذهنم ش��کل گرف��ت. فیلم 
اول »آب��ادان ی��ازده ۶۰« ب��ود فیلم دوم »پالایش��گاه« و فیلم س��وم که 
 در آین��ده جل��وی دوربی��ن خواهم ب��رد درب��اره نبرد ذوالفقاری اس��ت.
در ای��ن نب��رد مردم آب��ادان در مقابل عراق ایس��تادگی کردن��د و اجازه 
ندادن��د آنه��ا از رود بهمن ش��یر رد ش��وند. وی اف��زود: ب��رای س��اخت 
»پالایش��گاه« مراحل تحقیقی مفصلی را پش��ت سر گذاشتم. با آدم هایی 
بس��یاری که در محافظت از پالایش��گاه نقش داشتم گفت وگو کردم و بر 

اس��اس تحقیقات انجام ش��ده طرح��ی را آماده ک��ردم و آن را به وزارت 
نف��ت پیش��نهاد دادم. وزارت نفت طبق قانونی که ب��ه وزارتخانه ها اجازه 
نمی دهد مس��تقیماً تولید کننده فیلم باش��ند طرح را به بنیاد سینمایی 
 فاراب��ی ارج��اع داد. طرح پالایش��گاه بع��د از تصویب فاراب��ی، مجدد به 
وزارت نف��ت رف��ت و نگارش متن به همراه حس��ین تراب نژاد آغاز ش��د. 
به گزارش صب��ا، عملیات ذوالفقاری یا »عملیات ک��وی ذوالفقاری«، نام 
عملیاتی نظامی در جنگ تحمیلی عراق علیه ایران اس��ت که در تاریخ ۹ 
آبان ماه ۱۳۵۹ به منظور عقب راندن نیروهای ارتش بعثی عراق از جزیره 
آبادان آغاز شد. نخستین شکست نیروهای عراقی در نهم آبان ۱۳۵۹ در 

عملیات کوی ذوالفقاری در جبهه آبادان صورت گرفت.

هنرمندان معلول از تئاتر فجر انتقاد کردند
روز دوشنبه ۹ بهمن، چهل و دومین جشنواره بین المللی تئاتر فجر نهمین روز 
برگزاری خود را سپری کرد. در این روز نیز آثار مختلفی روی صحنه رفتند که اجرای 
برخی از این آثار مورد استقبال مخاطبان قرار گرفت. ویژگی این روز، برگزاری مراسم 
اختتامیه بخش فراگیر جشنواره و حضور هنرمندان معلول در سالن اصلی مجموعه 
تئاتر شهر بود.  مراسم اختتامیه بخش فراگیر چهل و نهمین جشنواره بین المللی 
تئاتر فجر در حالی برگزار شد که سالن اصلی مجموعه تئاتر شهر به عنوان میزبان 
این مراس��م، مناسب سازی لازم برای حضور هنرمندان معلول را نداشت. این امر 
علاوه بر این که مشکلاتی برای تردد این هنرمندان به وجود آورد، حضور هنرمندان 
برگزیده دارای معلولیت جسمی و حرکتی بر صحنه سالن اصلی را هم با مخاطره 
مواجه کرد. برگزارکنندگان این مراسم برای بهبود این وضعیت، هنرمندان برگزیده 
نشسته بر ویلچیر را به پشت صحنه سالن اصلی منتقل کردند و در زمان قرائت نام 
هر کدام از برگزیدگان، هنرمند مذکور به صحنه سالن اصلی منتقل می شد. این 
وضعیت باعث انتقاد برگزیدگان و هنرمندان بخش فراگیر جشنواره تئاتر فجر چهل 
و دوم شد. سلیمه سادات حسینی از بازیگران برگزیده تئاتر خیابانی بخش فراگیر، 
در هنگام دریافت جایزه خود به این وضعیت واکنش نشان داد و از نبود مناسب سازی 
در سالن مراسم اختتامیه این بخش، انتقاد کرد. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و 
همچنین معاون هنری وزیر ارشاد نیز بابت این که سالن های تئاتری برای حضور 
معلولان مناسب سازی نشده است، عذرخواهی کرده و وزیر ارشاد قول مساعد داد 
 که این امر در سالن اصلی و سالن های در دست ساخت لحاظ شود. به گزارش مهر، 
چهل و دومین جش��نواره بین المللی تئاتر فج��ر از ۲۷ دی تا ۱۲ بهمن، با 

دبیری مهدی حامدسقایان در حال برگزاری است.

وقتی فضا برای نمايش آثار تجسمی کم استآونگی ميان فضايی رئاليستی و جادويی 

مفقودی
 برگ س�بز، برگ کمپانی و کارت سواری پراید جی تی ایکس آی مدل 
1386 رنگ سفید به شماره پلاک 192 ی 33 - ایران 19 و شماره موتور 
2203788 و ش�ماره شاس�ی S 1412286648387 بنام امیرحسین 

مرادی کرتویجی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

مفقودی
 خانم طلا باتمانی مالک سواری هاچ بک هایما تیپ AT- +S7 مدل 1401 
رنگ سفید - روغنی به شماره پلاک 289 د 87 - ایران 29 و شماره موتور 
484QT27005337Aو شماره شاسی NAAD391Z1NY066255به 
علت فقدان اسناد فروش )برگ کمپانی( تقاضای رونوشت المثنی اسناد 
مذکور را نموده اس�ت. لذا چنانچه هرکس ادعایی نس�بت به خودروی 
مذکور دارد ظرف مدت ده روز به دفتر حقوقی س�ازمان فروش شرکت 
ایران خودرو واقع در ش�هرک پیکانش�هر - ساختمان سمند مراجعه 
نماید . بدیهی است پس از انقضای مهلت مزبور طبق ضوابط مقرر اقدام 

خواهد شد.

آگهی تغییرات شرکت با مسئولیت محدود فولاد سترگ ماکان
به   504240 ثبت  شماره  به  و   14006501510 ملی  شناسه  به   
 25/07/1402 مورخ  العاده  فوق  عمومی  مجمع  صورتجلسه  استناد 
ملی  شماره  به  خانمحمدی  ناصر  شد  اتخاذ  ذیل  تصمیمات 
صندوق  به  ریال   24000000000 پرداخت  با   0063210606
 19/07/1402 مورخ   5/1303 شماره  بانکی  گواهی  )بموجب  شرکت 
خود  الشرکه  سهم  چمن  قره  شعبه  شرقی  آذربایجان  صادرات  بانک 
شرکت  سرمایه  نتیجه  در  داد  افزایش  ریال   29999000000 به  را 
یافت  افزایش  ریال   30000000000 به  ریال   6000000000 از 
درنتیجه ماده مربوطه در اساسنامه اصلاح گردید. لیست شرکاء پس 
به شماره  خانمحمدی  ناصر  باشد.  می  ذیل  بشرح  افزایش سرمایه  از 
الشرکه.  سهم  ریال   29999000000 دارای   0063210606 ملی 
 500000 دارای   0084817283 ملی  شماره  به  خانمحمدی  طیبه 
ناهید خانمحمدی به شماره ملی 0077778316  الشرکه  ریال سهم 
الشرکه سازمان ثبت اسنادواملاک کشور  دارای 500000 ریال سهم 
)1656742( تهران  غیرتجاری  موسسات  و  ها  شرکت  ثبت  اداره 

سه گانه  آبادان با نبرد ذوالفقاری به پايان می رسد
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آفت�اب یزد – نجمه حمزه نیا: جنین در درون رحم مادر به نوعی در کیس��ه 
آمنیوتیک غوطه ور اس��ت و ممکن است در هفته های مختلف بارداری موقعیت 
قرارگیری جنین چندین بار تغییر کند. مناسب ترین حالت برای قرارگیری جنین 
داخل رحم شرایطی است که پاها به سمت بالا و سر جنین به سمت کانال تولد 
باشد. در چنین حالتی ابتدا سر نوزاد از دهانه رحم عبور می کند. گاهی جنین در 
بدن مادر می چرخد و جنین در وضعیتی قرار می گیرد که پاها و باسن او به کانال 
زایمان نزدیک است، این وضعیت جنین را بریچ می گویند. بارداری بریچ می تواند 
خطراتی را برای سلامت جنین داشته باشد هر چند که در اکثر موارد زایمان بدون 
مشکل بوده است لذا با توجه به اهمیت موضوع آفتاب یزد در اینباره با دکتر منیژه 
جوانمرد خوشدل، جراح و متخصص زنان و زایمان و دکتر فاطمه نعمت اللهی، 
جراح و متخصص زنان و زایمان و دکتر رقیه پورعلی، جراح و متخصص زنان و 
زایمان گفتگو کرده اس��ت.دکتر جوانمرد خوشدل در اینباره می گوید: جنین در 
حالت عادی به صورت عمودی و در وضعیتی قرار می گیرد که س��رش در دهانه 
رحم و پاها به سمت ناف باشد اما وضعیت جنین در طول بارداری تغییر کرده و 
گاهی وارونه می شود. وی بیان کرد: در 95 درصد از بارداری ها بین هفته 32 ام تا 
38 ام بارداری سر جنین به سمت دهانه رحم قرار می گیرد ولی در بعضی از موارد 
نیز جنین در هفته 36 بارداری به حالت بریچ یا وارونه باقی می ماند و سر نزدیک به 
دهانه رحم نیست. زایمان در این وضعیت با خطرات و دشواری هایی همراه است. 
 ای��ن ج��راح و متخصص زنان و زایمان مط��رح کرد: در حدود 3 ت��ا 4 درصد از 
زایمان ها، جنین در حالت بریچ یا وارونه اس��ت. در این حالت، سر از دهانه رحم 
دور بوده و پاها یا باسن در دهانه رحم قرار دارند. وی اظهار کرد: انواع حالت های 
 بریچ جنین عبارت اس��ت از بریچ فرانک، بریچ عرضی، بریچ مایل، بریچ کامل و 
بریچ نا کامل یا پایی اس��ت.دکتر جوانمرد خوشدل افزود: در بریچ فرانک، باسن 
جنی��ن در دهانه رحم و پاها به طرف ب��الا و نزدیک گوش ها قرار می گیرند. این 
رایج تری��ن حالت بریچ اس��ت که در آن، موقع زایمان اول باس��ن جنین از رحم 
خارج می شود.این جراح و متخصص زنان و زایمان ادامه داد: در بریچ عرضی نیز 
جنین به جای حالت عمودی، به صورت افقی در رحم قرار می گیرد. بریچ مایل 
نیز بدین صورت است که سر جنین به سمت دهانه رحم بوده ولی به طرف یکی 
از باسن های مادر چرخیده است.وی اضافه کرد در بریچ کامل نیز سر جنین رو به 
بالا )سمت ناف مادر( و باسن او به سمت دهانه رحم است. در این وضعیت، پاها به 
داخل شکم جمع شده اند اما در بریچ نا کامل کف پاها به سمت دهانه رحم است 

و موقع زایمان، اول یکی یا هر دو با هم خارج می شوند.

< بریچ بودن جنین را پزشک می تواند از معاینه فیزیکی شکم مادر متوجه شود
دکتر جوانمرد خوشدل ابراز داشت: بریچ بودن جنین را پزشک می تواند از معاینه 
فیزیکی شکم مادر متوجه شود. با لمس شکم می توان سفتی سر را در نزدیکی 
ناف مادر تشخیص داد. موارد دیگری هم از علائم بریچ بودن جنین هستند که 
عبارتند از حساسیت زیر دنده ها به لمس، احساس یک توده نامنظم و نرم در لگن 
و ش��نیدن صدای ضربان قلب جنین در بالای بند ناف و گاهی برای اطمینان از 
بریچ بودن جنین از عکس سونوگرافی هم استفاده می شود.این جراح و متخصص 
زنان و زایمان مطرح کرد: نقص های ساختاری در رحم مثل رحم دوشاخ به جنین 
فضای کافی برای چرخش نمی دهند و باعث وارونگی جنین می شوند البته موارد 
دیگری هم می توانند علت بریچ شدن جنین شما باشند که عبارتند از مشکلات 
رحمی مثل ش��لی و افتادگی، عفونت ش��دید، اسکار یا فیبروم، نارس یا کوچک 
بودن جنین، بزرگی سر جنین، جفت سر راهی یا جفت پایین، کم یا زیاد بودن 
حجم مایع آمنیوتیک، بند ناف کوتاه و بارداری چند قلویی و همچنین به ندرت 
ممکن است علت بریچ بودن جنین مربوط به اختلالات سیستم عصبی- عضلانی 
یا اعصاب مرکزی جنین باشد.وی افزود: علاوه بر عواملی که گفته شد، فاکتورهای 
دیگری هم می توانند ریسک بریچ شدن جنین را افزایش دهند که شامل تجربه 
زایمان بریچ در گذشته، سابقه زایمان زودرس و سیگار کشیدن در دوران بارداری 
و حتی اگر شما یا همسرتان در وضعیت بریچ متولد شده باشید، ممکن است فرزند 
شما هم در وضعیت بریچ متولد شود.دکتر جوانمرد خوشدل عنوان کرد: یکی از 
عوارض بریچ بودن جنین، فشار زیاد به اندام تحتانی موقع زایمان طبیعی است که 
می تواند به ران نوزاد صدمه بزند. همچنین برخی موارد دیگر که از عوارض وضعیت 
بریچ جنین موقع زایمان هستند عبارتند از احتمال پارگی بند ناف، زجر جنینی در 
اثر پیچیدن بند ناف دور گردن جنین و کاهش اکسیژن، زایمان طولانی و دشوار، 
نیاز به انبر فورسپس به دلیل خارج شدن سر در پایان زایمان و گیر افتادن جنین 

در کانال زایمانی .
این جراح و متخصص زنان و زایمان افزود: همچنین ممکن است مشکلات زایمان 
بریچ باعث به خطر افتادن جان جنین یا مادر شود. معمولا برای کاهش ریسک 
زایمان بریچ، زایمان سزارین انجام می شود یا قبل از زایمان، با استفاده از روش های 
پزش��کی یا طبیعی سعی می شود جنین تا قبل از رسیدن وقت زایمان در رحم 
بچرخد.وی اشاره کرد: در یک پنجم از بارداری ها در نیمه دوم بارداری جنین به 
حالت بریچ قرار می گیرد اما تا هفته 36 ام بارداری دوباره سر جنین به سمت دهانه 
رحم می چرخ��د. اگر تا هفته 36 ام این اتفاق نیفتد، بعد از آن احتمال چرخش 
جنین به ندرت است و زایمان بریچ در انتظار مادر است.دکتر جوانمرد خوشدل 
تصریح کرد: برای تشویق جنین بریچ به چرخش می توانید از روش های طبیعی 
مثل شنا، ورزش منظم و پیاده روی روزانه استفاده کنید اما اگر این روش ها جواب 
ندهند، می توانید برای چرخاندن جنین از هفته 32 به بعد از روش های دیگری 
کمک بگیرید.وی ادامه داد: می توانید 15 تا 20 دقیقه در روز به صورت جنینی 
استراحت کنید. این کار می تواند جنین را تشویق به چرخش و تغییر حالت بریچ 
کند.این جراح و متخصص زنان و زایمان افزود: به روش سراش��یبی نیز چرخش 
بریچ یا چرخش لگن هم گفته می شود. برای انجام این روش باید روزانه سه بار به 
مدت 10 تا 15 دقیقه به حالت شیب دار بخوابید. این تمرین را بهتر است زمانی 
انج��ام دهید که جنین حرکت دارد. وی افزود: در روش" CEV" نیز پزش��کان 
با تجربه، با کمک دارو رحم مادر را آرام می کنند. س��پس با نوعی ماس��اژ عمیق 

شکمی و با فشار آوردن به شکم مادر و سر جنین، جنین را تشویق به چرخیدن 
می کنند. در 85 درصد از موارد این روش به خوبی جواب می دهد.دکتر جوانمرد 
خوش��دل یاد آور شد: روش خم شدن به جلو باعث ایجاد نیروی کشش در رحم 
و آرام شدن عضلات لگن و در نهایت، چرخش جنین در رحم تان می شود. این 
جراح و متخص��ص زنان و زایمان بیان کرد: جنین به صداهای پیرامون واکنش 
نشان می دهد. هر چند از نظر پزشکی اثبات نشده ولی در مواردی پخش کردن 
موسیقی در ناحیه پایین شکم توانسته باعث چرخش سر جنین از زیر دنده ها به 
سمت دهانه رحم شود.وی عنوان کرد: زایمان بریچ با توجه به نوع وضعیت بریچ 
جنین و سلامتی مادر به دو صورت انجام می شود و اگر در روز زایمان همچنان 
جنین در حالت وارونه باشد، پزشک از روش چرخش بریچ تحت شرایط خاصی 
که عبارتند از کیسه آب جنینی هنوز پاره نشده باشد ومادر در مراحل آخر زایمان 
نباش��د، استفاده می کند.دکتر جوانمرد خوشدل مطرح کرد: حدود 85 درصد از 
زایمان های بریچ به روش سزارین انجام می شوند که ایمن ترین روش زایمان برای 
حالت بریچ بودن جنین اس��ت.این جراح و متخصص زنان و زایمان توضیح داد: 
زمانی پزش��ک برای زایمان طبیعی جنین بریچ اقدام می کند که شرایط خاصی 
را داشته باشید که عبارتند از اینکه جنین دارای جثه کوچک بوده و در وضعیت 
بریچ فرانک و در آخرین مراحل زایمان باشد، لگن مادر کوچک نبوده و مادر سابقه 
زایمان طبیعی داشته باشد، عدم بروز بیماریهایی مثل دیابت بارداری، فشار خون 
بالا یا پره اکلامپسی در طول حاملگی، دستگاه ها، استرس جنین را نشان ندهند، 
بارداری دوقلویی که یکی از جنین ها به حالت سفالیک )سر به سمت دهانه رحم( 

و دیگری به حالت بریچ است.
وی گفت: اگر موقع زایمان طبیعی مش��کلاتی مثل کند باز شدن دهانه رحم یا 
گیر افتادن جنین در کانال زایمانی رخ دهد، ممکن است جراح مجبور به عمل 
سزارین شود. معمولا زایمان طبیعی برای جنین بریچ را کسی انجام می دهد که 
در این زمینه تجربه دارد. پس باید موقع انتخاب پزشک به این موضوع دقت کنید.

< جنین معمولا تا قبل از هفته ۳۵ یا ۳۶ بارداری به وضعیت بریچ در نمی آید
در ادامه نیز دکتر نعمت اللهی در اینباره خاطرنش��ان کرد: زایمان بریچ یا بریچ 
نوزادان حالتی اس��ت که سر نوزاد بالای رحم و پای آن به سمت مجرای زایمان 

باشد.حدود 3 الی 4 درصد از بارداری ها به زایمان بریچ منجر می شود. 
وی مطرح کرد: در حاملگی عادی، زمان زایمان سر نوزاد می چرخد و داخل لگن 
قرار می گیرد. اما در حاملگی بریچ یا همان خارج ش��دن نوزاد از رحم با پا برای 
م��ادر و ن��وزاد چالش های زیادی را به همراه دارد.ای��ن جراح و متخصص زنان و 
زایمان متذکر شد: در بیشتر موارد، هنگام زایمان و در حدود هفته های 36 و 3۷ 
و پس از آن، کودک در رحم مادر به حالت سفالیک قرار می گیرد، به شکلی که 
سر کودک به سمت پایین قرار می گیرد و آماده خروج با سر می شود اما در موارد 
معدودی ممکن است این چرخش در زمان مناسب اتفاق نیفتد و کودک هنگام 
زایمان به شکلی قرار بگیرد که پاهای او به سمت پایین باشد. این وضعیت بریچ 
یا وارونه نامیده می شود.وی افزود: بریچ حالت های مختلفی دارد که شامل فرانک 
بریچ، بریچ کامل و بریچ ناکامل است.در حالت فرانک بریچ، کودک در وضعیتی 
است که ابتدا با باسن خارج خواهد شد. پاهای او در امتداد بدن و به سمت سر او 
است. دکتر نعمت اللهی اضافه کرد: در حالت بریچ کامل نیز کودک در وضعیتی 
اس��ت که با باس��ن خارج خواهد شد و پاها توی شکم کودک جمع شده است و 
بریچ ناکامل نیز بدین صورت است که یک یا هر دو پا به نحوی قرار گرفته اند که 

ابتدا پا خارج می شود.
این جراح و متخصص زنان و زایمان ادامه داد: وضعیت های نادر دیگری نیز وجود 
دارد که در آن ممکن است کودک به پهلو، با آرنج یا پشت خارج شود. با شروع سه 
ماهۀ سوم ممکن است پزشک از طریق لمس شکمتان تشخیص دهد که کودک 
شما در چه وضعیتی قرار گرفته است و مکان قرارگیری سر، پشت و باسن او را 
شناس��ایی کند. حدود یک چهارم کودکان در این زمان در حالت بریچ یا وارونه 
قرار دارند، اما اکثر آنها معمولاً در طول دو ماه بعدی خود به خود می چرخند و در 
وضعیت سفالیک قرار می گیرند، به صورتی که سر آنها به سمت پایین خواهد بود. 

وی افزود: اگر در هفتۀ 36 ام بارداری، وضعیت کودک ش��ما با استفاده از معاینۀ 
شکم مشخص نش��ود، ممکن است پزشک برای بررس��ی این موضوع که کدام 
قسمت کودک در لگن قرار دارد، از معاینۀ اندام تحتانی استفاده کند. در برخی 
موارد ممکن است برای تعیین وضعیت قرارگیری کودک، سونوگرافی انجام شود.

دکتر نعمت اللهی ابراز داشت: کودکانی که در زمان تولد هنوز در وضعیت بریچ 
قرار دارند، بعید است که دیگر خودشان بچرخند و در وضعیت درست قرار بگیرند 
بنابراین اگر در هفتۀ 3۷ هنوز کودک شما در وضعیت بریچ است، پزشک ممکن 
است با توجه به شرایط شما کارهایی را برای کمک کردن به چرخش کودک و 
قرارگیری او در وضعیت سفالیک انجام دهد. این فرآیند، چرخش سفالیک خارجی 
یا ECV نامیده می شود.این جراح و متخصص زنان و زایمان اضافه کرد: در این 

روش پزشک سعی می کند با استفاده از فشار آوردن بر شکم شما و هدایت کودک 
با دس��ت، کودک را در موقعیت مناس��ب قرار دهد و کمک کند تا سر کودک به 
سمت پایین قرار گیرد. گاهی پس از اجرای موفقیت آمیز این روش، کودک مجدداً 
از وضعیت جدید خارج می شود.وی مطرح کرد: در صورتی که اولین بارداری شما 
نباشد، شانس موفقیت استفاده از روش چرخش سفالیک خارجی بیشتر است. 
همۀ زنان نمی توانند از روش چرخش سفالیک خارجی استفاده کنند. اگر چندقلو 
باردار هستید یا بارداری شما به علت خونریزی پیچیده شده است یا حجم مایع 
آمنیوتیک شما کم است، امکان استفاده از این روش وجود ندارد. همچنین اگر 

قرار است سزارین داشته باشید، دیگر نیازی به استفاده از این روش وجود ندارد.
دکتر نعمت اللهی تش��ریح کرد: جنین به دلایل مختلفی در وضعیت بریچ قرار 
می گیرد که عبارتند از جنین نارس یا به خصوص کوچک باش��د، مقدار زیادی 
مایع آمنیوتیک وجود داشته باشد، در این صورت فضای بیشتری برای چرخیدن 
به اطراف وجود دارد، نقص عضو مادرزادی رحم وجود داشته باشد به عنوان مثال 
رحم دو شاخی یا به شکل T باشد، وجود فیبروم هایی که بر حفره رحم اثر گذار 
باشد، دچار جفت سر راهی باشید، دوقلو یا چند قلو داشته باشید، رحم شما به 

دلیل زایمان های متعدد قبلی شل شده باشد.
این جراح و متخصص زنان و زایمان مطرح کرد: استفاده از روش چرخش سفالیک 
خارجی کاملاً بدون خطر نیس��ت و برای برخی از زنان باردار ممکن است کمی 

آزاردهنده باشد. شما باید در مورد مزایا و معایب آن با پزشک صحبت کنید.
وی افزود: اگرچه مشکلات احتمالی در سفالیک خارجی خیلی شایع نیست اما 
ممکن اس��ت خیلی خطرناک باشد. سفالیک خارجی در موارد معدودی ممکن 
است موجب جدا شدن جفت از رحم شود که در نتیجۀ آن کودک شما باید به 
سرعت از طریق سزارین خارج شود. همچنین ممکن است موجب کاهش ضربان 
قلب کودک شما شود البته درصورتی که این اتفاق بیفتد و خودبه خود و به سرعت 

برطرف نشود، شما نیازمند زایمان فوری هستید.
دکتر نعمت اللهی ادامه داد: به همین دلیل، پزش��ک معم��ولا این فرآیند را در 
بیمارس��تان انجام می دهد و آمادگی لازم را برای زایمان سزارین خواهد داشت. 
همچنین به ش��ما گفته خواهد شد که در شب قبل، از نیمه شب به بعد چیزی 
نخورید یا ننوش��ید تا در صورت نیاز به جراحی سزارین آمادگی کافی را داشته 

باشید.
این جراح و متخصص زنان و زایمان توضیح داد: در طول فرآیند سفالیک خارجی، 
ممکن است سرمی برای ورود مایعات به شما بزنند تا مانع پایین آمدن فشار خون 
شما شود. همچنین در مورد زنانی که Rh خون آنها منفی است، پیش از شروع 
عمل، تزریق پادتن Rh انجام خواهد شد تا از اختلال خونی احتمالی جلوگیری 

شود و ضربان قلب کودک، قبل و بعد از عمل کنترل می شود. 
وی افزود: پیش از شروع عمل نیز پزشک با استفاده از سونوگرافی، وضعیت کودک 
شما، مکان قرارگیری جفت و حجم مایع آمنیوتیک را بررسی خواهد کرد. پس از 
آن نیز مجدداً سونوگرافی انجام می شود. همچنین ممکن است در طول عمل نیز 

پزشک با استفاده از سونوگرافی وضعیت را تحت نظر قرار دهد.
دکتر نعمت اللهی متذکر شد: در همه انواع زایمان بریچ، نوزاد قصد دارد با پا از 
مجرای طبیعی زایمان خارج شود. پزشکان هنوز هم مطمئن نیستند که چه چیز 
باعث ایجاد حاملگی بریچ می شود.این جراح و متخصص زنان و زایمان ادامه داد: 
برخی از دلایلی که باعث می شوند که نوزاد موقعیت اشتباهی را برای به دنیا آمدن 
انتخاب کند عبارتند از اینکه در صورتی که مادر تا به حال تولد نوزاد نارس داشته 
باشد، در صورتی که رحم بیش از حد و یا کمتر از حد مایع آمنیوتیک داشته باشد 
زیرا زیاد بودن مایع آمنیوتیک باعث می شود نوزاد آزادانه حرکت کند و کم بودن 
آن حرکت و چرخش را برای جنین سخت می کند، در صورتی که رحم مادر به 
دلایل مختلف مانند فیبروم در رحم، ش��کل طبیعی نداشته باشد و در صورتی 
که جفت سرراهی در بارداری وجود داشته باشد.وی تشریح کرد: جنین معمولا 
ت��ا قبل از هفته 35 یا 36 بارداری به وضعیت بریچ در نمی آید. البته طی دوران 
بارداری و در حالت طبیعی پیش می آید که سر نوزاد پایین بیاید اما این به معنی 
آماده شدن او برای زایمان نیست. در واقع پایین آمدن سر نوزاد تا قبل از هفته 
35 طبیعی است اما بعد از این تاریخ، چرخیدن نوزاد با بزرگتر شدنش سخت تر 
می ش��ود و ممکن است در هفته های بالا، به دلیل بزرگ شدن، جنین در حالت 

بریچ قرار گیرد و نتواند بچرخد.
دکتر نعمت اللهی مطرح کرد: معمولا پزشکان با معاینه فیزیکی می توانند وضعیت 
بریچ را تش��خیص دهن��د. در این حالت همان طور که در تصویر زیر مش��اهده 
می کنید، سر نوزاد بر روی معده مادر قرار دارد. اما در صورتی که معاینه فیزیکی 
امکان پذیر نبود و یا در مورد این موقعیت ابهام وجود داشت سونوگرافی می تواند 
دقیقا حاملگی بریچ را تشخیص دهد.این جراح و متخصص زنان و زایمان تصریح 
کرد: به طور کلی، حاملگی بریچ، تا زمانی که وقت زایمان فرا نرسد و درد زایمان 
شروع نشود، خطرناک نیس��ت. اما زایمان بریچ به دلیل آن که در کانال زایمان 
ارتباط نوزاد با بند ناف قطع ش��ده و ممکن اس��ت اکسیژن به بدن نوزاد نرسد، 
می تواند خطرات بس��یاری را به دنبال داشته باشد لذا به هر حال باید بدانید که 
زایمان بریچ عوارضی بیشتر از یک زایمان طبیعی را به همراه دارد.وی می گوید: 
مطالعه ای که در کشور های مختلف انجام شد نشان می دهد که در حالت بریج، 
زایمان به روش س��زارین بسیار امن تر از زایمان طبیعی است. در این زنان، نرخ 
مرگ و میر در نوزادان بریچ که با سزارین به دنیا آمده بودند به طور قابل توجهی 
نسبت به نوزاد مبتلا و به دنیا آمده از روش زایمان طبیعی، پایین تر بود. با این حال 
عوارض ایجاد ش��ده برای مادر در گروهی که سزارین شده بودند بیشتر بود زیرا 
در هر حال سزارین یک عمل جراحی است و بدن طی آن شکاف داده می شود. 
دکتر نعمت اللهی ادامه داد: یک مطالعه مشابه نیز نشان داد که زنانی که بارداری 
بریچ دارند، هنوز هم شانس زایمان طبیعی را دارند اما اکثر متخصصان ترجیح 
می دهند امن ترین روش که همان سزارین است را برای این مادران انتخاب کنند.  
وی اظه��ار کرد: در حالتی که با بارداری بریچ مواجه می ش��وید علاوه بر این که 
باید با پزشک متخصص در مورد آن صحبت کرده و خود را برای سزارین آماده 

کنید، روش هایی وجود دارد که می توانند موقعیت جنین را تغییر دهند. اما میزان 
موفقیت این روش ها برای چرخاندن نوزاد، بستگی به علتی دارد که موجب بریچ 
نوزاد شده است اما تا زمانی که مطمئن نشده اید که این روش ها فایده ای ندارد، 

انجام این روش ها ضرری برای شما نخواهد داشت.
این جراح و متخصص زنان و زایمان عنوان کرد: روشEV نیز روش��ی است که 
دکتر س��عی خواهد کرد تا با دست موقعیت نوزاد را تصحیح کند. برای این کار 
از روی معده ش��روع می کند. وی اضافه کرد: بر اس��اس گزارش به دس��ت آمده، 
پزشکان اغلب روش EV را باید بین هفته 36 تا 38 بارداری برای چرخاندن نوزاد 
استفاده کنند. برای این کار باید در بیمارستان بستری شد که اگر در هر لحظه 
زایمان شروع شد، دسترسی به وسایل پزشکی وجود داشته باشد. این محققان 
اعلام کرده است که حدود نیمی از بارداری های بریچ موفق به کسب نتیجه از این 

روش می شوند.
دکتر نعمت اللهی اذعان داشت: برخی از مادران برای تحریک حرکت نوزاد به روی 
شکم خود روغن های مفید و گیاهی مانند روغن نعنا می مالند. این روش نیز باید 

با تایید و مشورت پزشک انجام شود.
این جراح و متخصص زنان و زایمان گفت: یکی دیگر از روش برای زنان با نوزادان 
بریچ این اس��ت که بدن خود را معکوس کرده و نوزاد را تش��ویق به چرخیدن 
می کنند. برای ای��ن کار روش های مختلفی وجود دارد. مادرانی که قدرت بدنی 
بالایی دارند ممکن است بتوانند با ایستادن بر روی دست ها این کار را انجام دهند 
اما روش های دیگر مانند راه رفتن در استخر، تکیه دادن باسن به بالش و یا بالا 

رفتن از پله ها می تواند موجب چرخش نوزاد شود.

 <تشخیص وضعیت بریج در سونوگرافی راحت است
در ادامه نیز دکتر پور علی در اینباره ابراز داش��ت: زایمان بریچ، زایمانی اس��ت 
که طبیعی بوده اما با مش��کلات خاصی انجام می ش��ود و علل اصلی آن شرایط 
خاص بدن مادر و حرکت جنین در دوران بارداری اس��ت. وی بیان کرد: به طور 
معمول جنین ها به صورت سر به پایین در رحم مادر قرار دارند و هنگام زایمان 
ابتدا سرشان خارج می شود. هنگامی که جنین در وضعیتی برعکس حالت فوق 
قرار می گیرد و در هنگام زایمان ابتدا با باس��ن یا پا خارج می شود، این وضعیت 
قرارگی��ری در رحم را نمایش بریچ و زایمان را زایمان بریچ می نامیم. این جراح 
و متخصص زنان و زایمان مطرح کرد: ش��یوع نمایش سفالیک )سر( در زایمان 
95درصد و نمایش بریج 3 الی 4 درصد است البته در اواسط حاملگی ممکن است 
جنین در وضعیت بریچ باشد ولی معمولا در رحم چرخیده و به صورت معمول 
در می آید؛ اگر تا هفته 36 حاملگی این چرخش روی ندهد به دلیل نزول جنین 
به داخل لگن، احتمال تصحیح آن بسیار کاهش می یابد و جنین اغلب بریچ باقی 
می ماند. وی اذعان داش��ت: تشخیص وضعیت بریج در سونوگرافی راحت است 
ولی با مانورهای لئوپولد و س��مع قلب جنین )محل صدای قلب در بریج بالای 
ناف است( نیز می توان به نتایجی دست یافت. دکتر پور علی اشاره کرد: نوزادانی 
که به طور زودرس متولد می ش��وند، با احتمال بیشتری نسبت به سایر نوزادان 
در وضعی��ت بریچ در رحم قرار می گیرن��د. همچنین اگر بیش از یک جنین در 
رحم باشد، یا جنین هیدروسفالی )بزرگی سر( داشته باشد احتمال زایمان بریچ 
بیشتری وجود دارد. این جراح و متخصص زنان و زایمان افزود: لانه گزینی جفت 
در سگمان تحتانی رحم، وجود سپتوم داخل رحمی و حالت های خاص جنینی 
مثل اکستانسیون شدید ستون مهره ها نیز سایر علل بریچ هستند.وی بیان کرد: 
اصولا انجام زایمان بریج از زایمان عادی دش��وارتر است و امکان گیرکردن نوزاد 
هنگام زایمان و عوارض آن بالا اس��ت لذا اغلب پزشکان ترجیح می دهند چنین 
نوزادانی را بخصوص در صورت تنگی لگن مادر با روش س��زارین به دنیا بیاورند.

دکتر پور علی می گوید: جنین هایی که در وضعیت بریچ قرار دارند را می توان به 
نحوی بی خطر با زایمان طبیعی به دنیا آورد. اما برای اجتناب از عوارض احتمالی، 
بسیاری از پزشکان جنین هایی را در وضعیت بریچ قرار دارند با عمل سزارین به 
دنیا می آورند.این جراح و متخصص زنان و زایمان مطرح کرد: نوزادانی که به طور 
زودرس متولد می ش��وند، با احتمال بیشتری نس��بت به نوزادانی که دوره کامل 
بارداری را گذرانده اند، در وضعیت بریچ در رحم قرار می گیرند. همچنین اگر بیش 
از یک جنین در رحم باشد نیز احتمال بیشتر زایمان بریچ وجود دارد.وی در پایان 
گفت: مادری که بارداری قبلی داش��ته اس��ت، مادری که حاملگی چندقلو دارد، 
مادری که مایع آمنیونیک داخل رحم او خیلی کم یا خیلی زیاد است، مادری که 
رحمش شکلی نابه هنجار دارد، یا توده های غیرمعمولی مانند فیبروئیدها در آن 
رشد کرده است و مادری که جفت او به طور کامل یا نسبی دهانه رحم را مسدود 

کرده است، بیشتر تحت زایمان بریچ قرار می گیرد. 

 آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد

بارداری بریچ به چه معنا  است؟
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 دکترجوانمرد خوشدل: یکی از عوارض بریچ بودن جنین، فشار 
زیاد به اندام تحتانی موقع زایمان طبیعی است که می تواند 
به ران نوزاد صدمه بزند. همچنین برخی موارد دیگر که از 
عوارض وضعیت بریچ جنین موقع زایمان هستند عبارتند از 
احتمال پارگی بند ناف، زجر جنینی در اثر پیچیدن بند ناف 
دور گردن جنین و کاهش اکسیژن، زایمان طولانی و دشوار، 
نیاز به انبر فورسپس به دلیل خارج شدن سر در پایان زایمان 

و گیر افتادن جنین در کانال زایمانی است

دکتر نعمت اللهی: به طور کلی، حاملگی بریچ تا زمانی که 
وقت زایمان فرا نرسد و درد زایمان شروع نشود، خطرناک 
نیست اما هنگام زایمان بریچ به دلیل آن که در کانال زایمان 
ارتباط نوزاد با بند ناف قطع شده و ممکن است اکسیژن به 
بدن نوزاد نرسد که می تواند خطرات بسیاری را به دنبال 
داشته باشد. به هر حال باید بدانید که زایمان بریچ عوارضی 

بیشتر از یک زایمان طبیعی را به همراه دارد

دکتر پور علی: نوزادانی که به طور زودرس متولد می شوند 
با احتمال بیشتری نسبت به نوزادانی که دوره کامل بارداری 
می گیرند.  قرار  رحم  در  بریچ  وضعیت  در  گذرانده اند،  را 
احتمال  نیز  باشد  از یک جنین در رحم  اگر بیش  همچنین 

بیشتر زایمان بریچ وجود دارد
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1601- آقــای روحانــی رئیس جمهور 
ســابق در مورد ردصلاحیت ها می گوید 
کار خیلی سخت شــد فکر نمی کردیم 

این همه را ردصلاحیت کنند! 
1521- در حالی که بسیاری از جوانان 
به  نباید  رانندگی خطرناکی می کننــد 
جوانان 16 ســاله هم گواهینامه بدهند. 
بهتر است این کار در سنین بالاتر صورت 

گیرد. 
1521- در مــورد میزان ردصلاحیت ها 
اعلام شده از مجلس اول تاکنون افزایش 
47 برابری داشته. واقعا آمار حیرت کننده 
ردصلاحیت ها  است.  ناراحت کننده ای  و 

به مشارکت انتخاباتی لطمه می زند.
1441- قرار بود مجلس مقابل افزایش 
تعرفه قیمت اینترنت بایستد و مخالفت 
کند. چه شد مجلس چه کار کردند؟ در 
نهایت تعرفه اینترنت هم گران شد. یک 

فشار مضاعف به مردم تحمیل شد. 
1501- آقــای قالیبــاف رئیس مجلس 
برای وزارت بهداشت ضرب الاجل تعیین 
کرده که قیمت دارو و مشــکل درمان و 
دارو را حل کند. حالا وزارت بهداشــت 
هم حتما این مشکل را برطرف می کند! 
1421- زمانی که گوشت کیلویی 300 
هزارتومان بود قدرت خرید نداشتیم وای 
به حال الان که گوشــت کیلویی 500 

تومان است. چه بر سرمان آمد؟ 
معتقدند  مسکن  کارشناســان   -1431
حداقل تا 10 سال آینده قیمت مسکن 
کاهش نخواهد داشــت. به نظر من هم 
کاهش کــه ندارد افزایــش هم خواهد 
داشــت. قیمت مســکن نهایتا به ثبات 

می رسد. کاهشی ندارد. 
1405- چرا در کشور ما زود زمینه بروز 
فســاد و بازار ســیاه مهیا می شود. مثلا 
اعلام شده بازار سیاه فروش امتیاز خرید 

خودروهای وارداتی هم شکل گرفته! 
1415- این جریان فســاد 22 میلیون 
دلاری در واردات لاســتیک چه حکایت 
جدیدی دارد؟ چرا باید مدام از این اخبار 
ناراحت کننده به گوش برسد؟ چه زمانی 

فسادها ریشه کن می شوند؟ 
1345- تا چه زمانی کشــور ما باید یک 
اقتصاد تحریمی را تجربه کند؟ چرا نباید 
به شرایطی برسیم که تحریم ها برداشته 
شود اقتصاد روی ریل درست و منطقی 

خود بیفتد؟ 
1241- هر کســی دیگر هم جای آقای 
علی دایی بود فوتبال را برای همیشــه 
کنار می گذاشــت و به زندگــی آرام و 
رو می آورد. خبر خداحافظی  بی حاشیه 
آقای دایــی از فوتبال گرچه برای مردم 
تلخ بود اما برای خود او آرامش به همراه 

دارد.
1210- آقــای پرویز پرســتویی بازیگر 
سینما و تلویزیون چقدر از دست رسانه 
ملی عصبانی است که می گوید تلویزیون 
حتی حق ندارد مرگ مرا زیرنویس کند! 
چرا بین رســانه ملی با برخی بازیگران 

مشهور آنقدر شکراب شد؟ 
1221- یک نماینــده مجلس می گوید 
حمله به وزیر کشــور بــه خاطر حادثه 
کرمــان دردی را دوا نمی کند او مقصر 
نیست کســانی باید پاسخگو باشند که 

گفتند آن حادثه را رصد کردیم. 
1141- گروههایی کــه تمامیت خواه و 
تندرو و جاه طلب هستند هیچ علاقه ای 
به انتخابات پرشــور ندارنــد. انتخابات 
بــا حضور طیف هــای متنــوع به ضرر 

اینهاست! 
1156- در شــرایطی که نیاز است برای 
مشــارکت بــالا در انتخابــات اقدامات 
مفیدی صــورت گیرد چرا بســیاری از 
ردصلاحیت  معتدلیــن  و  اصلاح طلبان 
شــدند. این دقیقا نقطه مقابل مشارکت 
حداکثری اســت. زمینه رقابت را از بین 

می برد. 
1120- در برخــی اخبــار آمده با یک 
کارت بانکی بیش از 4 عدد نان نمی توان 
خرید در برخــی خبرها ایــن موضوع 
تکذیب شــده. معلوم نیســت چه خبر 

است؟ 
این عمل خودســرانه  یزد:  آفتاب 
فرد خاطی جریمه  و  گرفته  صورت 

شده است.
1131- وزیر اقتصاد می گویند شــرکت 
چای دبش بابــت ارزی که برای واردات 
دریافت کرده بود پولش را پرداخته! خب 
پول آن را هم که داده باشد موضوع چای 

سنواتی و تاریخ گذشته چه می شود؟! 
صادرکنندگان  اتحادیــه  عضو   -1101
فرآورده های نفتی می گوید یکی از دلایل 
عدم تحقق درآمدهای نفتی تخفیف هایی 
بود که به چینی ها می دادند. ایران نفت 

را به اینها زیر 60 دلار می فروخت! 
پیام های مردمی در صفحات 7-2

روی خط آفتاب
 پیامک 1796   299   0912

واتساپ و تلگرام   1796   299   0912
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آفتاب یزد - یوسف خاکیان: چند روز پیش محمد خزاعی رئیس سازمان سینمایی از 
هنرمندانی که پیشتر در حوزه سینما فعالیت می کردند و چند سالی است کنج عزلت گزیده 
و هیچ فیلم جدیدی نمی سازند و در هیچ اثر تصویری ایفای نقش نمی کنند دعوت کرد که 
دوباره به میدان بیایند و دوباره فعالیت هنری خود را آغاز کنند، راستش تا از سخنان رئیس 
ســازمان سینمایی مطلع شدم به یاد چند هنرمند قدیمی افتادم که بنا به دلایلی مدتی 
طولانی است که کار نمی کنند، مثلا ناصر تقوایی یکی از این افراد بود که اصلا نیاز به معرفی 
ندارد چون همه او را می شناسند و دلیل کار نکردنش را هم خیلی ها می دانند، گمانم آخرین 
فیلمی که او پشت دوربینش قرار گرفت »چای تلخ« بود که آن به دلایلی نامعلوم نیمه کاره 
ماند، »چای تلخ« را تقوایی در سال 13۸2 مقابل دوربین برد، یک سال پیش از آن هم در 
ســال ۸1 دو پروژه »زنگی« و »رومی« را دست داد که آن ها هم نیمه کاره ماندند و البته 
پیــش از این دو پروژه هم تقوایی »کوچک جنگلی« را نیمه کاره رها کرد. یک »چرا« ی 
بزرگ در اینجا مطرح است که مانند می توان به وسیله آن دو پرسش مهم را مطرح کرد؛ 
اول اینکه چرا ناصر تقوایی این پروژه ها را نیمه کاره رها کرد؟ دوم اینکه چرا پس از ســال 
۸2 دیگر فیلمی نساخت؟ در توضیح پاسخ پرسش اول گفته اند تقوایی به دلیل مسائل مالی 
وعدم حمایت بخش های دولتی از این پروژه و همچنین مسئله سانسور، پروژه های ذکر شده 
را به پایان نرسانده است. در توضیح پاسخ پرسش دوم نیز خود تقوایی بیان کرده که تا زمانی 
که شرایط سینما این شکلی است من فیلمی نمی سازم. سخن ناصر تقوایی را اتفاقا احمدرضا 
درویش هم پس از ساخت فیلم »رستاخیز« بیان کرد. استدلالش هم این بود که فیلم من 
درباره اسلام و امام حسین )ع( است، چرا نباید چنین فیلمی در مملکتی اسلامی که اتفاقا 
مذهبشان شیعه هم هست اکران نشود؟ این در حالیست که همین فیلم در خارج از ایران 
اکران شد و بعدها هم نسخه دوبله عربی اش در فضای مجازی قرار گرفت و پس از آن هم 
نسخه زبان فارسی اش در این فضا منتشر شد اما خود فیلم هرگز در سینماهای ایران اکران 
نشد. اینکه چرا »رستاخیز« درویش اکران نشد، بماند. اما اینکه آیا مردم این فیلم را ندیدند 
جای بحث دارد و این بحث با سوال »آیا مردم »رستاخیز« را ندیدند« ارتباط مستقیم دارد، 

متاسفانه یا خوشبختانه باید بگوییم که مردم فیلم را دیدند، فیلم بسیار خوبی هم بود، مثل 
کارهای دیگر احمدرضا درویش که آن ها نیز، هم در سینما اکران شدند و هم در تلویزیون 
به نمایش درآمدند، این یعنی فیلم فقط در سینما اکران نشد، اما وقتی مردم فیلم را دیده اند 
و یا قرار بوده که ببینند چرا نباید در سینما اکران می شد؟ وقتی فیلمی را در سینما اکران 
نمی کنیم و شــرایط به گونه ای پیش می رود که فیلم به فضای مجازی راه پیدا کرده و به 
صورت مجازی یا با کمترین هزینه در معرض دید مردم قرار می گیرد، مفهومش این است 
که سازندگان فیلم مورد نظر به لحاظ مالی دچار ضرر و زیان بسیار جدی ای شده اند، این 
درست که همه فیلم ها برای دیده شدن ساخته می شوند، اما برای این ساخته شدن، پول 
خرج شده و هیچ کسی برای هیچ و پوچ پول خرج نمی کند، مردم پول را خرج می کنند تا 
چیزی را به دست آورند، مثلا احمدرضا درویش و گروه سازنده »رستاخیز« به امید فروش 
فیلم در سینما، پول خرج کردند و »رستاخیز« را ساختند، مسلم است وقتی اینهمه پول 
هزینه می شود و دست آخر همه سرمایه صاحبان اثر تصویری سوخت می شود، سینماگر 
و ســرمایه گذار با خودش می گوید: »برای چی باید فیلم بسازم؟« بحث سانسور و ممیزی 
هــم بخش دیگری از ماجرای عدم تمایل هنرمندان به تولید آثار جدید اســت. در همین 
 سینمایی که رئیسش با سینه ای ستبر و اعتماد به نفسی فوق فضایی می گوید: »۸7 درصد 
مخاطب داریم«، خیلی از هنرمندان کار نمی کنند، یا خودشان تمایلی به کار کردن ندارند 
یا صداوســیما راه را به روی آنان بســته، در هر دو صورت کار نمی کنند، اما تلویزیونی ها 
مدام می آیند و می گویند: »دَرِ صداوســیما باز است، اگر هنرمندی کار نمی کند، خودش 
نمی خواهد.« این دقیقا مثل آن اســت که بــه نانوایی ها آرد ندهیم و اعلام کنیم که همه 
نانوایی ها باز هستند، مردم می توانند بروند نان تهیه کنند. خب نانی وجود ندارد که مردم 
بخواهند تهیه اش کنند، آردی نیست که نانوا با آن نان بپزد و دستِ خلق الله بدهد. به قول 
معروف »ما آنقدرها هم که شما فکر می کنید پپَِه نیستیم.« در موضوع سینما وقتی آقای 
خزاعی سخنی را بیان می کنند، شنونده می پندارد که ایشان فکر نکرده حرف می زنند، یا 
تحقیقی پیرامون سخنی که می گویند نکرده اند، که اگر غیر از این بود که اینگونه حرف 
نمی زدند، ما دو کارگران صاحب ســبک و مشهور را مثال زدیم تا بگوییم در سینمایی که 
آدمهای کاربلد با آن قهر کرده اند، چگونه می توان امیدوار بود که رونق داشته باشد؟ چگونه 
می توان فکر کرد که آن ها که کار نمی کنند، بیایند و کار کنند؟ خب برادر من، همین تقوایی 
و همین درویش کارشان ساخت فیلم است، عشقشان همین است، اینکه چرا کار نمی کنند 
که خواست خودشان نیست، شرایط و وضعیتی که سینما سالهاست گرفتار آن شده، موجب 
شــده تا این افراد کار نکنند، شما می گویید بزرگان و پیشکسوتان بیایند کار کنند، خب 
چگونه می توانند کار کنند وقتی راه ها بسته است؟ همین کیانوش عیاری را مثال می زنیم، 
خدا خیرتان بدهد که شما شرایط اکران »ویلای ساحلی« عیاری را مهیا کردید، اگر نه این 
فیلم هم روی پرده نمی رفت، مثل فیلم های قبلی این کارگردان. دقت کنید غیر از »کاناپه« 
که در سال ۹5 ساخته شد و هنوز رنگ پرده را به خود ندیده و »خانه پدری« که در سال 
۸۹ ساخته شد و بعد از ده سال به مدت بسیار کوتاهی روی پرده رفت، دل عیاری فقط به 
»ویلای ساحلی« خوش است که با همت شما الان روی پرده سینماست؟ یک کارگردان 
مگر چند سال عمر می کند و در طول سالهای عمرش چند فیلم می سازد که مدام فیلمش با 
مشکل اکران مواجه می شود؟ توجه داشته باشید مسله ای که بیان کردیم فقط مال قدیمی ها 
نیست، کارگردان جوان هم همین مشکل را دارند، مگر »شیشلیک« محمدحسین مهدویان 
اکران شده؟ »روشن« روح الله حجازی اکران شده؟ چند فیلم از جشنواره دوره قبل مانده 
که هنوز اکران نشــده؟ مثلا »برادران لیلا« مهدی روستایی، الان هم که خبر آمده برخی 
فیلم ها هم به بخش ســودای سیمرغ جشنواره چهل و دوم فجر راه نیافتند، دلیل اینهمه 
اتفاقات منفی در سینمای ایران چیست؟ چرا »نمی شود؟«، چرا »نباید؟« اگر جواد عزتی 
کارگردان فیلم اولی است، بهرام افشاری هم کارگردان فیلم اولی است، چرا فیلم جواد عزتی 
به جشــنواره راه می یابد اما فیلم بهرام افشاری راه نمی یابد، اصلا بحث بد بودن فیلم جواد 
نیست ها، جواد اتفاقا خیلی هم خوب است و همه دوستش دارند و خوشحالند که برای اولین 
بار پشت دوربین نشسته و کارگردانی می کند، دمش هم گرم، حرف ما حرف آمدن جواد 
عزتی نیست، قدمش روی چشممان، بیاید، سینما مال جواد عزتی است، حرف ما این است 
شما که می گویید کسانی که کنج عزلت گزیده اند بیایند و در سینما کار کنند چرا راه را به 
روی بهرام افشاری بستید؟ خبرها که حاکی از این است که فیملش نتوانسته به جشنواره راه 
پیدا کند، اگر غیر از این است بگویید تا ما هم بدانیم، انتظار دیگری دارید که وقتی با بهرام 
افشاری که فیلمی که در آن بازی کرده جزو پرفروش ترین فیلم های سینمای ایران می شود، 

اینگونه رفتار می کنید، موسپیدی مانند ناصر تقوایی بیاید و در این سینما فیلم بسازد؟ چرا 
باید بیاید؟ وقتی بیشتر راه ها به سانسور، به عدم اکران، به راه نیافتن به جشنواره فجر و... ختم 
می شود، چرا باید فیلمساز کنج عزلت خود را رها کند و بیاید فیلم بسازد؟ اینهمه فیلم ساخته 
شده و اکران نشده داریم، آیا اکران شده اند؟ آیا سازندگانشان می توانند امیدوار باشند که 
اکران می شوند؟ جناب خزاعی اگر مطالب صفحه فرهنگی روزنامه آفتاب یزد را خوانده باشید 
می دانید که نگارنده این گزارش هم از شما و عملکردتان در سازمان سینمایی تعریف کرده 
و هم به عملکردتان انتقاد داشته است، این یعنی بدون حب و بغض و بدون هیچ منفعت 
شخصی می نویسیم، نه بهرام افشاری پسرخاله مان است و نه با جواد عزتی دشمنی داریم، 
ما فقط دلمان برای این سینما می تپد و در عین تپیدن می سوزد، می سوزد به این دلیل که 
به قول شما خیلی ها از این سینما دور شده اند و کنج علت گزیده اند، فقط دعوت کردن و 
گفتن اینکه »بیایید« کافی نیست، برادر خزاعی باید شرایط حضور این هنرمندان در سینما 
را فراهم کنید، نمی گوییم کار نمی کنیدها، اتفاقا ما معتقدیم که شما کار می کنید، این به 
این مسئله هم باور داریم که در سینمای ما برخی از هنرمندان، برخی از فیلم ها )حداقل در 
جشنواره بین المللی فیلم فجر( یا نمی توانند حضور داشته باشند یا نباید حضور داشته باشند 
و این »نباید« ها و این »نمی شود« ها به برخی از هنرمندان قدیمی می گوید: »همینجا بشین 
و کلاهتو سفت بچسب که باد نبره.« امید که شرایط بهبود یابد و برای این سینمای خسته 
و این سینماگران خیلی خسته مرهمی پیدا کنید که روی زخمشان بگذارند تا بیماری شان 
التیام یابد. البته امیدواریم که این آوردن این نوشدارو به سینمای ایران پس از مرگ سهراب 

صورت نگیرد که اگر این اتفاق بیفتد تلاشتان هیچ فایده ای ندارد.

دانش آموزان در کلاس های درس فردا می توانند 
مشتاق کار با منابع جدید باشند، مانند کیت های 
روباتیک کــه مربیان برای آموزش کدنویســی 
اســتفاده می کنند. همچنین مربیان با تســت 
دیجیتــال عملکــرد دانش آمــوزان را ارزیابی و 

پیشرفت یادگیری آن ها را در طول زمان زیر نظر خواهند داشت. علاوه بر این، مؤسسات 
آموزشی خواهند توانست از هوش مصنوعی برای پیشرفت شیوه های یادگیری سفارشی 
دانش آموز بر اســاس نتایج آزمون استفاده کنند. همچنین با توجه به شتاب زندگی نیاز 
زیادی به تمرین های ذهن آگاهی و ســلامتی در کلاس های درس وجود خواهد داشت. 
استفاده از فناوری برای ایجاد تعادل بین خلاقیت و تفکر می تواند به مربیان و دانش آموزان 
کمک کند تا سلامت کلی، تمرکز و بهره وری خود را بهبود بخشند. این امر به دانش آموزان 
حمایت اجتماعی، عاطفی و روانی مورد نیاز را ارائه می دهد. به هر حال، با پیشرفتی که 
در دو دهه اخیر در آموزش رخ داده اســت و با توانایی بی حد و مرز فناوری، تعیین ابعاد 
آموزش در 2050 دور از ذهن است و نمی توان قاطعانه در خصوص چارچوب ها و شرایط 
حاکم بر آن دوره اظهارنظر کرد. اما آنچه قطعیت دارد این است که آموزش مفهوم سنتی 
خود را به طور کلی از دست خواهد داد و شاهد تغییرات بسیاری در نقش ها و عملکردهای 
آموزشی خواهیم بود. بدون شک، همه آموزش ها همچنان ارزشمند و ضروری خواهند بود. 
دانش آموزان و مردم باید به تطبیق خود با فناوری ادامه دهند و همچنان در مدار یادگیری 
با انگیزه باقی بمانند. اکنون به برخی از قابلیت های موجود که می توانند در آینده نقش 

پررنگ تری در قبال آموزش داشته باشند، پرداخته می شود.

< هایپرداکس
برای هدایت دانش آموزان به ســمت یادگیری مستقل تر و خودگردان، »هایپرداکس-

HyperDocs« یک انتخاب عالی است. »HyperDocs« طرح های درسی دیجیتالی 
هستند که با استفاده از اسناد Google یا یک فضای مشارکتی ایجاد می شوند که در آن 
همه اجزای یک درس به صورت هایپر پیوند شده است. »HyperDocs« دانش آموزان 
را قادر می سازد با هدف تسلط بر دانش محتوایی که نیاز دارند با سرعت خاص خود کار 
کنند. »HyperDocs« فرصت های یادگیری تعاملی مبتنی بر دانش آموز هستند که 
به دانش آموزان راه شخصی تر برای ایجاد مهارت ها با سرعت و زمان خود ارائه می دهند 
و دانش آموزان در شش مرحله کار می کنند: تعامل، کاوش، توضیح کار، اشتراک گذاری، 

انعکاس، و گسترش و ایجاد دانش محتوا.

< واقعیت مجازی و واقعیت افزوده
 )XR( دو شکل از واقعیت توسعه یافته )AR( و واقعیت افزوده )VR( واقعیت مجازی

هستند که در سیستم های آموزشی اهمیت فزاینده ای پیدا می کنند. واقعیت مجازی به 
کاربران اجازه می دهد تا به دنیای مجازی قدم بگذارند، از سفر در زمان و تجربه تاریخ تا 
آموزش برای کارهای خاص مانند انجام تعمیرات. موارد استفاده دیگری نیز وجود دارد 
که در حال حاضر محبوبیت بیشتری پیدا کرده است شامل کلاس های درس مجازی که 
اجازه می دهد یادگیری از راه دور و فعالیت های کلاسی در محیطی فراگیرتر و تجربی 
ارائه شــود. برای نمونه در آموزش پزشــکی، واقعیت مجازی در حال حاضر برای همه 
مقاصد حرفه ای استفاده می شود، از توانمندسازی دانشجویان پرستاری برای تجربه ارائه 

مراقبت های اضطراری تا آموزش پزشکان برای انجام جراحی.
واقعیت افزوده به یک دستگاه )به عنوان مثال، تلفن، میز یا هدست( نیاز دارد و با واقعیت 
مجازی متفاوت است. مزیت واقعیت افزوده این است که می تواند اطلاعات بلادرنگ را 
ارائه دهد - به عنوان مثال، به کارآموز در یک محیط تولیدی هشــدار می دهد که یک 
قطعه ماشین ممکن است غیراســتاندارد و خطرناک باشد. این به لطف الگوریتم های 
بینایی کامپیوتری که تصاویر گرفته شده توسط دوربین های هدست را تجزیه و تحلیل 
می کند، امکان پذیر اســت. در مدارس، کتاب های درســی واقعیت افزوده در دسترس 
خواهند بود که حاوی تصاویر و مدل هایی هســتند که با نگاه کردن از طریق دوربین 
گوشــی های هوشمند پویا می شــوند و دانش آموزان را قادر می سازد تا نگاهی دقیق تر 
و عمیق تر به هر چیزی از معماری روم باســتان تا عملکرد درونی بدن داشــته باشند. 
موزه ها و مکان های تاریخی یا علمی نیز به طور فزاینده ای واقعیت افزوده را به محیط و 

نمایشگاه های خود اضافه می کنند تا فرصت های آموزشی فراگیرتری ایجاد کنند.

< بلاک چین
بلاک چیــن نقش مهمی در آموزش ایفا خواهد کــرد. بلاک چین یک دفتر کل توزیع 
شــده است که تراکنش ها را در شــبکه کامپیوتری کپی و توزیع می کند. بازار جهانی 
فناوری بلاک چین در سال 2021 به رقم خیره کننده 5/۹2 میلیارد دلار رسید و اکنون 

پیش بینی می شود که با نرخ سالانه ۸5/۹ درصد از سال 2022 تا 2030 رشد کند.
از دسترســی به مدارک تحصیلی و سوابق تحصیلی گرفته تا اعتبارسنجی رونوشت ها، 
همــه این فرآیندها به راحتی با نرم افزارهای مبتنی بر بلاک چین قابل حل هســتند. 
بلاک چین مکانیزمی لغزش ناپذیر برای ثبت اطلاعات است که تغییر، هک یا دستکاری 

یک سیستم را دشوار می کند و برای امنیت و حفظ اعتبار مدارک حیاتی است.

< متاورس
متاورس )Metaverse( فضایی مجازی است 
که تجربیات دیجیتــال را به عنوان جایگزین یا 
نسخه دوم جهان واقعی در اختیار کاربران قرار 
می دهد. در این دنیای مجــازی، امکان تعامل 
مجازی با سایر افراد، تجارت کالا، مبادله ارز، خرید و فروش ملک، سرمایه گذاری، حضور 
در محل کار، برگزاری جشــنواره ها و رویدادها، تماشای کنسرت، بازدید از نمایشگاه و 
بســیاری فعالیت های دیگر زندگی واقعی مهیاست. متاورس فضای سه بعدی آنلاین و 
مشترکی اســت که کاربران می توانند در آن شخصیت خود را در قالب های دیجیتال 
ایجاد کنند و هم با یکدیگر و هم با اشیاء و آواتارهای مجازی در تعامل باشند. متاورس ها 
درواقع جهانی مجازی هستند که می توانند بازتابی از دنیای واقعی ما یا کاملاً متفاوت با 
آن باشند. در واقع متاورس برای ساختن چنین دنیایی از فناوری هایی همچون واقعیت 
مجازی و واقعیت افزوده کمک می گیرد تا کاربران بتوانند با عبور از مرز محدودیت های 
فیزیکی، به طور بی سابقه ای دنیای مجازی را با واقعیت ترکیب کنند. با مسیری که اکنون 

متاورس در پیش گرفته است، می توان آن را نسل آینده اینترنت دانست.

< ضرورت آموزش استیم
آموزش استم یا علوم پایه، فناوری، مهندسی و ریاضیات بصورت یکپارچه در جهت تقویت 
مهارت تفکر و ایجاد تفکر طراحی از طریق ســاختن و تجربه کردن است که به تازگی هنر 
مهارتهای زندگی را هم شــامل شده و استیم نام یافته است. در این راستا باید توجه داشت 
مهارت های نرم یا استیم شامل مهارت های ارتباطی، کار گروهی، تفکر خلاق، حل مسئله بین 
فردی، مدیریت روابط و حل تعارض است. به عبارت دیگر، آن ها مهارت های انسانی هستند 
که بعید است به این زودی ها توسط ماشین ها تکرار شوند. آن ها در دنیایی که هوش مصنوعی 
بسیاری از مسئولیت های فنی معمولی و روزمره ما را بر عهده می گیرد، اهمیت فزاینده ای پیدا 
خواهند کرد. به گفته کارشناسان منابع انسانی، مهارت های نرم به طور فزاینده ای برای موفقیت 
شرکت مهم هستند، اما اندازه گیری و ارزیابی آن ها بسیار دشوارتر از استم یعنی »مهارت های 
سخت« مانند علوم پایه، فناوری، مهندسی و ریاضیات است. بسیاری از کارشناسان آموزش، 
»STEAM« و »STEM« را به عنوان یک جزو ضروری آموزش قرن بیست ویکم می دانند. 
چرا که در دنیایی که همیشه در حال تغییر و پیچیده تر شدن است، مهم تر از هر چیزی این 
اســت که جوانان آماده کســب دانش و مهارت، درک اطلاعات، و دانستن نحوه جمع آوری 
اطلاعات باشند. تقویت چنین مهارت هایی در قلب آموزش استم و استیم نهفته است. آموزش 
استیم به ویژه در رشــته های علمی مهم است زیرا نسل بعدی دانشمندان باید مهارت های 
ارتباطی خود را از طریق روش های سنتی نوشتار و گفتار و همچنین ابزارهای هنری بیشتر از 

جمله تصویرسازی، انیمیشن سازی، فیلمبرداری، کاریکاتور و مدل سازی توسعه دهند.

وقتی فیلمی را در سینما اکران نمی کنیم و شرایط به گونه ای 
پیش می رود که فیلم به فضــای مجازی راه پیدا کرده و به 
صورت مجازی یا با کمترین هزینه در معرض دید مردم قرار 
می گیرد، مفهومش این است که سازندگان فیلم مورد نظر 
به لحاظ مالی دچار ضرر و زیان بسیار جدی ای شده اند، این 
درست که همه فیلم ها برای دیده شدن ساخته می شوند، 
اما برای این ساخته شدن، پول خرج شده و هیچ کسی برای 
هیچ و پوچ پول خرج نمی کند، مــردم پول را خرج می کنند 
تا چیزی را به دســت آورند، مثلا احمدرضا درویش و گروه 
سازنده »رستاخیز« به امید فروش فیلم در سینما، پول خرج 
کردند و »رستاخیز« را ساختند، مسلم است وقتی این همه 
پول هزینه می شــود و دست آخر همه سرمایه صاحبان اثر 
تصویری سوخت می شود، سینماگر و سرمایه گذار با خودش 
می گوید: »برای چی باید فیلم بســازم؟« بحث سانســور و 
ممیزی هم بخش دیگــری از ماجرای عدم تمایل هنرمندان 
به تولید آثار جدید اســت. در همین سینمایی که رئیسش 
با سینه ای ستبر و اعتماد بنفسی فوق فضایی می گوید: »۸۷ 
درصد مخاطب داریم«، خیلــی از هنرمندان کار نمی کنند، 
یا خودشــان تمایلی به کار کردن ندارند یا صداوسیما راه 
را به روی آنان بســته، در هر دو صورت کار نمی کنند، اما 
تلویزیونی ها مدام می آیند و می گویند: »دَرِ صداوســیما باز 
است، اگر هنرمندی کار نمی کند، خودش نمی خواهد.« این 
دقیقا مثل آن است که به نانوایی ها آرد ندهیم و اعلام کنیم 
که همه نانوایی ها باز هستند، مردم می توانند بروند نان تهیه 
کنند. خب نانی وجود ندارد که مردم بخواهند تهیه اش کنند، 

آردی نیست که نانوا با آن نان بپزد و دستِ خلق الله بدهد

خبر آمده برخی فیلم ها هم به بخش سودای سیمرغ جشنواره 
چهل و دوم فجــر راه نیافتند، دلیل اینهمه اتفاقات منفی در 
سینمای ایران چیســت؟ چرا »نمی شود؟«، چرا »نباید؟« اگر 
جواد عزتی کارگردان فیلم اولی اســت، بهرام افشاری هم 
کارگردان فیلم اولی است، چرا فیلم جواد عزتی به جشنواره 
راه می یابد اما فیلم بهرام افشاری راه نمی یابد، اصلا بحث بد 
بودن فیلم جواد نیست ها، جواد اتفاقا خیلی هم خوب است 
و همه دوستش دارند و خوشحالند که برای اولین بار پشت 
دوربین نشسته و کارگردانی می کند، دمش هم گرم، حرف 
ما حرف آمدن جواد عزتی نیســت، قدمش روی چشممان، 
بیاید، ســینما مال جواد عزتی است، حرف ما این است شما 
که می گویید کســانی که کنج عزلت گزیده اند بیایند و در 
ســینما کار کنند چرا راه را به روی بهرام افشــاری بستید؟ 
خبرها که حاکی از این است که فیملش نتوانسته به جشنواره 
راه پیدا کند، اگر غیر از این اســت بگویید تا ما هم بدانیم، 
انتظار دیگری دارید که وقتی با بهرام افشاری که فیلمی که 
در آن بازی کرده جزو پرفروش ترین فیلم های سینمای ایران 
می شود، اینگونه رفتار می کنید، موسپیدی مانند ناصر تقوایی 
بیاید و در این سینما فیلم بسازد؟ چرا باید بیاید؟ وقتی بیشتر 
راه ها به سانســور، به عدم اکران، به راه نیافتن به جشنواره 
فجر و... ختم می شــود، چرا باید فیلمساز کنج عزلت خود را 

رها کند و بیاید فیلم بسازد؟

درباره اظهارات محمد خزاعی پیرامون دعوت از هنرمندانی که سالهاست در سینما فعالیت نمی کنند

یکی به میخ، یکی به نعل!

آموزش و پرورش در چشم انداز ۲۰۵۰
دکتر حسین چناری - پژوهشگر و نظریه پرداز آموزش



روز دوشــنبه  گروه شــبکه:  یزد -  آفتاب 
تیم های ملی فوتبال عراق و اردن در مرحله 
یک هشتم نهایی جام ملت های آسیا ۲۰۲۳ به 
مصاف هم رفتند و علیرضا فغانی، داور مطرح 
کشورمان، این دیدار را قضاوت کرد. قضاوتی 
که جنجال آفرین شــده به طوری که ســبب 
در  عراقی ها  اصلی حملات  فغانی هدف  شده 
فضای مجازی قــرار گیرد. این حملات هم از 
در  فغانی  علیرضا  که  می گیرد  نشات  آنجایی 
یک صحنه ایمن حسین مهاجم عراقی را بعد 
از خوشــحالی گل طولانی مدت و وقت کشی 
بــا کارت زرد دوم جریمه کرد تا این بازیکن 
اخراج شــود. در ادامه با ۱۰ نفره شدن عراق 
ورق برگشــت و اردن بازی باخته ۲ بر یک 
را با نتیجــه ۳ بر ۲ برد و بــه مرحله بعدی 
صعود کرد. حالا این مســئله باعث شده که 

عراقی ها، فغانی را مســبب باخت شان قلمداد کنند و به 
او بتازند. عراقی ها حتی در اقدامی قابل تامل ضمن حمله 
به اینســتاگرام فغانی، اطلاعات شخصی او را هم منتشر 
کردند. اما این حملات عراقی ها در حالی است که تصمیم 
علیرضــا فغانی در اخراج ایمن حســین با حمایت عمده 
کارشناسان داوری همراه شده و بسیاری اعلام کردند که 
مهاجم عراقی به دلیل شادی پس از گل تحریک آمیزش 

مستحق دریافت کارت زرد و سپس اخراج بود.

< استوری عجیب کرار جاسم
همانطــور که عنوان شــد باخت عراقی هــا مقابل اردن 
عصبانیت آن ها را نســبت به فغانی در پی داشته است. 
در همین راستا بازیکن سابق استقلال و تیم ملی فوتبال 
عراق پستی را علیه فغانی منتشــر کرد. کرار جاسم در 
پستی نوشت: »من کسی هســتم که دوبار توسط فغانی 
به خاطر نفرتی که به عراق و بازیکنان عراقی داشت اخراج 
شده ام. او ما را از شــادی که نزدیک به آن بودیم محروم 

کرد. خداوند در برابر ظالم برای ما کافی است.«
جلال حسن، ســنگربان تیم ملی فوتبال عراق نیز گفت: 
»ایمن حسین تنها یک شــادی گل طبیعی از خود نشان 
داد، اما داور در تصمیمی عجیب به او کارت زرد دوم را داد 
و از بازی اخراج شد. ایمن مستحق اخراج نبود. ما تیم برتر 
میدان بودیم، اما ۱۰ نفره شــدن ما باعث شد تا اردن جلو 
بکشد و دو گل به ثمر برساند. از خداوند می خواهم که داور 

را به خاطر این تصمیم ظالمانه ببخشد.«
اما ایمن حسین در پایان این بازی در واکنشی معنادار به 
تصمیم فغانی و حذف عراق از جام ملت ها در صفحه توییتر 
خود پیامی منتشر کرد و نوشت: »وقتی حریفت داور باشد 

عدالت و انصاف وجود ندارد!«

< شکایت از فغانی
در این میان فدراســیون فوتبال عــراق اعلام کرد که از 
علیرضا فغانی به خاطر قضاوت در دیدار برابر اردن شکایت 
کرده اســت. علی جبار، نایب رئیس فدراســیون فوتبال 
عراق گفت: فدراســیون فوتبال از علیرضا فغانی به خاطر 
تصمیم های جنجالی که در دیدار برابر اردن گرفت اقدام به 
شکایت به کمیته بازی ها کرده است. چنانچه کنفدراسیون 
فوتبال آسیا با این شکایت موافقت کند فغانی از قضاوت 
در ادامه رقابت ها منع خواهد شد و این نشان می دهد که 

نتیجه بازی تغییر نخواهد کرد. «

< بیش از نیم میلیون امضا علیه فغانی
از ســوی دیگر بیش از ۵۰۰ هزار عراقی در نامه ای به فیفا 
خواستار تعلیق فعالیت و محرومیت علیرضا فغانی شدند. 
در این نامه که در سایت change. org منتشر شد آمده 

اســت: به عنوان هواداران سرسخت تیم فوتبال عراق از 
نتیجه آخرین بازی مقابل اردن شوکه شدیم. ایمن حسین، 
مهاجم کشورمان، هنگام شادی گل با کارت قرمز داور از 
بازی اخراج شــد. این تصمیم نه تنها مشکوک بود، بلکه 
قانونی هم نبود؛ چرا که داور دقیقا از شــادی گل مشابه 
بازیکنان اردن گذشــت، اما همین شــادی گل بازیکن 
ما را مســتحق جریمه دانســت. نقش داور تضمین بازی 
جوانمردانه و بی طرفی در هر مسابقه است. با این حال، این 
اتفاق تردیدهای جدی را در مورد توانایی فغانی در رعایت 
این اصول ایجاد کرده اســت. ذکر این نکته ضروری است 
تأثیرات گسترده ای  ناهماهنگی هایی می توانند  که چنین 
در حرفه بازیکنان و غرور ملی یک کشــور بگذارند. در 
این طومار از فیفا و کنفدراســیون فوتبال آسیا خواسته 
شده اســت که علیرضا فغانی داور مســابقه را تا انجام 
تحقیقات کامل در مورد عملکردش در جریان بازی عراق 
و اردن تعلیق کنند. پیش از این هم فدراســیون فوتبال 
 عراق از فغانی به خاطر قضاوتش در بازی با اردن شکایت 

کرده بود.

< بیانیه AFC در حمایت از علیرضا فغانی
اما کنفدراسیون فوتبال آسیا در واکنش به اتفاقات بازی 
اردن و عراق بیانیــه ای در حمایت از علیرضا فغانی صادر 
کرد. در این بیانیه آمده است: »درحالی که AFC در مورد 
عملکــرد داوران فردی اظهار نظر نمی کند، ما به شــدت 
هرگونه تهدید، آزار و اذیت، یا افشــای اطلاعات شخصی 
را که داوران، بازیکنان، مقامات و همه ذینفعان ما را هدف 
قرار می دهد، محکوم می کنیم. چنین رفتاری برخلاف روح 
بازی جوانمردانه و احترامی اســت که ما در جامعه فوتبال 

آسیا ترویج می کنیم.«

< حمایت مجری معروف عراقی از علیرضا فغانی
از سوی دیگر شــبکه تلویزیونی الرابع عراق ویدیویی از 
لحظات شــادی پس از گل ایمن حسین را که توسط یکی 
از تماشاگران و از روی ســکوهای استادیوم ضبط شده، 
منتشر کرده است. از مقایســه لحظه شروع این ویدیو با 
کلیپ پخش اصلی تلویزیونی و رسمی مسابقات، مشخص 
می شــود که در ویدیوی جدید، ۱۹ ثانیه از لحظه به ثمر 
رســیدن گل ایمن حسین می گذرد. پس از آنکه او شادی 
خود را با هــواداران و هم تیمی هایش تقســیم می کند، 
علیرضا فغانی دو مرتبه و با سوت های خود، از این بازیکن 
می خواهد تا برای آغاز مســابقه بــه درون زمین بیاید. 
موضوعی که ۷۰ ثانیه به طول می انجامد و در نهایت داور 
ایرانی مسابقه تصمیم می گیرد تا گلزن عراقی ها را با کارت 
زرد دوم اخراج کند. نکته جالب اینکه مجری این برنامه نیز 
در صحبت هایش حق را به فغانی می دهد و از تأخیر ایمن 

حسین در ورود به زمین با وجود دو بار تذکر 
توسط داور مسابقه، انتقاد می کند.

< واکنش رئیس کمیته داوران فدراسیون فوتبال
همچنیــن رئیس کمیته داوران فدراســیون 
فوتبال در واکنش به قضاوت علیرضا فغانی در 
دیدار تیم های ملی عراق و اردن گفت: این داور 
زیر نظر فدراسیون فوتبال استرالیا است و در 
کادر داوری این کشور حضور دارد. به گزارش 
مهر، خداداد افشــاریان، رئیس کمیته داوران 
فدراسیون فوتبال در پاسخ به پرسشی درباره 
حواشی رخ داده در قضاوت علیرضا فغانی در 
دیدار عــراق و اردن عنوان کرد: فغانی در این 
مسابقات در کادر داوری کشور استرالیا سوت 
زد و مباحث مرتبط با این مســابقه هم مانند 
از ســوی کمیته داوران  دیگر رقابت ها قطعاً 
کنفدراســیون فوتبال آسیا AFC بررسی خواهد شد. وی 
افزود: موعود بنیادی فر و تیم داوری او، نمایندگان داوری 

ایران در جام ملت های آسیا بودند.

< نظر کارشناسان داوری
این تصمیم بحــث برانگیــز فغانی نیز مورد بررســی 
کارشناســان داوری قرار گرفته و آن ها به نقد و بررسی 

اخراج ایمن حسین با کارت زرد دوم پرداختند؛
محمدحســین ترابیان: »من فکر می کنم آقای فغانی به 
خاطر تحریک تماشاگران حریف به ایشان کارت زرد داده 
است. از قاطعیت داور مشخص است که این صحنه را کاملا 

دیده و آنالیز کرده است.«
تماشاگران  تحریک  »این حرکت مصداق  عالیقدر:  مهدی 
تیم حریــف از جانب داور تلقی گردیــده و با کارت زرد 
جریمه شده اســت؛ یک تصمیم کاملا صحیح و شجاعانه 
که تبعات جرائم انضباطی آن نیز متعاقباً از ســوی کمیته 

برگزاری اعلام خواهد شد.«
ابراهیم میرزابیگی: »کارت زرد ایمن حسین می تواند دو دلیل 
داشته باشد؛ یکی شادی او که ممکن است رفتار اهانت آمیز 
تلقی شود و به همین دلیل علیرضا فغانی تصمیم به جریمه 
بازیکن گرفته باشــد، که در این صورت درست است. دلیل 
دوم هم می تواند این باشد که ایمن حسین یک بار با بازیکنان 
ذخیره این شــادی را انجام داد و یک بار به تنهایی و با این 
اقدام زمان زیادی تلف کرد؛ این موضوع هم می تواند باعث 

جریمه او شود که این هم درست است.«
حســین عســگری: »بازیکن عراق بعد از گلزنی به سمت 
تماشاگران اردن می رود و ابراز خوشحالی می کند و پس از 
آن هم روی چمن می نشیند و چمن را می کند و می خورد. 
باید دید فلسفه این عمل چیست، چون می گویند بازیکن 
اردن بعــد از گلزنی چنین کاری کرده و این بازیکن حرکت 
او را تکرار کرده اســت. در هر صورت هر بازیکنی که گل 
بزند، مختار اســت سمت تماشاگران خودی هر کاری کند، 
اما در صورتی که سمت تماشاگران حریف برود، یک حرکت 
غیرورزشی محسوب می شود و حتما نیاز به کارت دارد. این 

حرکت، مصداق تحریک و تحقیر تماشاگر حریف است.«
گفتنی است همه کارشناسان داوری برنامه الکاس قطر هم، 
تصمیم علیرضا فغانی را درباره ایمن حسین درست دانستند. 
از نظر آن ها شادی گل ایمن حسین ناجوانمردانه و مبالغه آمیز 
بود؛ به طوری که داور بازی چهار بار سوت زد و از این بازیکن 
خواست که به زمین برگردد اما او این کار را نکرد. او یک بار 
با هواداران، دو بار با بازیکنان و بعد از بازگشت به زمین هم 
یک بار دیگر شادی گل داشت و به همین خاطر تصمیم داور 
درست بود. کارشناس شــبکه الکاس درباره این سوال که 
شادی گل اردنی ها بیشتر از عراقی ها وقت بازی را تلف کرد، 

گفت که شادی بازیکنان دو تیم متفاوت بود.

درباره اخراج بازیکن فوتبال عراق که جنجال ساز شده

قبول کنیم که حق با فغانی است
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میر من خوَش می روی کاندر سر و پا میرمت حافظ نامه 
خوش خِرامان شو که پیشِ قدِ رعنا میرمت

تفسیر: دولت قرار شده از برخی افراد که واریزی حسابشان از مبالغی 
بیشتر شد مالیات هایی کسر کند. حافظ به طنز به مسئولین مالیاتی 

می گوید: خیلی خوش خرامان می روید!

کارگرانی که در حال بازســازی ســاختمان 
بینه هــوف لاهــه بودنــد، این کپســول که 
تاریخ دانان از وجــودش مطلع نبود را در یک 
محفظه پنهان و زیر مجســمه پادشــاه هلند 
کشــف کردند. یان وان زنن، شهردار لاهه در 
هلند، دوشنبه نهم بهمن، کپسول ۹۹ ساله ای 
که زیر مجسمه شاه ویلیام دوم پنهان شده بود 
 را مقابل دوربین عکاسان و خبرنگاران باز کرد.
به گــزارش فرارو، این کپســول فلزی حاوی 
 نامه، اسناد تاریخی و کتاب هایی درباره جنگ 
هلندی ها علیه ناپلئون بناپارت، امپراتور فرانسه 
در سال ۱۸۱۵ اســت. به گزارش خبرگزاری 
فرانســه، کارگرانــی کــه در حال بازســازی 
ســاختمان بینه هوف لاهه بودند، این کپسول 
کــه تاریخ دانان از وجــودش مطلع نبود را در 

یک محفظه پنهان و زیر مجسمه پادشاه هلند 
کشف کردند. در این اسناد که نزدیک به یک 
قرن پنهان شده بود، سه کتاب به قلم فرانسوا 
دو بــا )François de Bas(، مورخ هلندی، 
درباره نبردهای ویلیام دوم علیه ناپلئون وجود 
دارد. شهرداری لاهه درنظر دارد پس از پایان 
مراحل بازسازی در سال ۲۰۲۸، این کپسول 
تاریخی را به جای خود بازگرداند. مقامات این 
شهر همچنین قصد دارند اقلام جدیدی به این 
کپسول تاریخی اضافه کنند و از ساکنان این 
شــهر خواســته اند درباره این کالاهای جدید 
پیشنهاد دهند. به گفته مقامات لاهه، ساکنان 
این شــهر پس از صد ســال دوباره می توانند 
کپســول را باز کنند و اقلامی مانند سکه یک 

یورویی در آن کشف کنند.

کشف کپسول ۹۹ ساله
اسرار جنگ علیه ناپلئون را آشکار کرد

وزیــر ارتباطات دولت دوازدهم در کانال 
تلگرامی خــود در کنایــه ای خطاب به 
مسئولان دولت سیزدهم نوشته: این بود 
حاصل همه ی حرف ها و قدرت ها؟ دلار 

چند است امروز؟
در این مورد عرض می شود: مگر هر وقت 
دلار بالا رفــت باید یقه دولت را گرفت؟ 
قیمت ها گاهی نوســان دارد تحت تاثیر 
مســائل جهانی است حتی تغییرات آب 
و هوایــی و اقلیمی هــم در قیمت دلار 
تاثیــر دارد این کــه نبایــد زمینه نقد 
دولت شود. یا به قول یکی از رسانه های 
حامی دولت: »نباید زمینه نقد تیز و تند 
شــود«؟ که البته ما هم به طنز نوشتیم: 
نه بابا کســی اهل تیزی کشــیدن )تیغ 
تند انتقاد( به روی دولتمردان نیســت. 
انصافــا گاهی نقدها تیغ تندیســت که 
بردل خدمتگزاران و خادمان و نوکران و 
چاکران و... کشیده می شود. دلار حدود 
یکســال مثل یک برکه راکد و آرام بود. 
هیچ باد و موجی هــم در آن نمی افتاد. 
بــازار دلار آنقدر آرام بود که دور از جان 
مثل آرامســتان بود! حالا چند روز هم 
قیمت آن بالا پایین شــود چه میشود؟ 
گمــان نمی رود در ســفره مردم تاثیری 
داشــته باشــد! بیایید به جای نقد فقط 
امید به مردم دهیــد ضد حال به دولت 
و مردم نزنیــد! آقای وزیــر مظنه دلار 
می خواهید؟ نیاز نیست از دولت بپرسید 

در سایت ها قیمت هست!
یا مدتیست بحث مالیات بر حساب های 
شــخصی را علم کردند کــه باز تیغ تند 
نقد بــه روی دولت بکشــند! بابا چقدر 
تیزی می کشید؟ دولت فقط یک نظارت 
بر حســاب های شخصی خواهد داشت و 
فقط قرار است حســاب شخصی برخی 
افــراد اگــر از یک مبلغی کمتر شــد از 
مالیات معاف و کســانی که واریزی ها و 
 تراکنش هایشــان از یک مبلغی بیشــتر 
شــد یقه شــان را بگیرند یعنی مبالغی 
ناچیز بــه عنوان مالیات از آن ها کســر 
گردد و به حســاب و خزانه دولت واریز 
شــود که در واقع به خزانــه مردم واریز 
می شود چون جیب مردم و دولت ندارد. 
ضمنا کســانی هم که بــه بهانه افزایش 
مالیات هــا می گویند: »دســت در جیب 
مردم کردند« بایــد بدانند این حرف ها 
زشــت اســت. در فرانســه و آلمان که 
بیشــترین مالیــات را از مردم می گیرند 
هیچ منتقدی نمی گوید: دست در جیب 
مــردم کردند. بعضــا می گویند: »جیب 

مردم را نشانه رفتند«!

خبرچین

جیب مردم 
و دولت یکیست!

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 

کشف شگفت انگیز 
درباره پادشاه فراموش شده

باستان شناســان بــا کاوش در یک محوطه 
باســتانی واقــع در گواتمــالا بــه بقایای 
تاریخــی دســت یافتنــد کــه اطلاعــات 
جدیــدی را درباره تمــدن مایاها در اختیار 
محققان قرار داده اســت. به گزارش ایسنا، 
منطقــه کمترشناخته شــده »چوچکیتام« 
)Chochkitam( واقع در گواتمالا که مملو 
از جنگل های بارانی، برگ های ریخته شــده، 
نخل و تکه سنگ است، بعید به نظر می رسد 
که بتواند محل مناســبی برای دستیابی به 
یک اکتشاف باستان شناسی نفس گیر باشد، 
چه برسد به اینکه باستان شناسان بتوانند با 
کاوش در آن به اطلاعات جدیدی درباره یک 
دوره تاریخی مبهم دست پیدا کنند. اما این 
دقیقاً همان چیزی است که محققان اخیراً در 
این مکان کشف کردند، آن هم به کمک یک 
نقاب یشــم مرموز که گمان می رود به یک 
پادشاه ناشــناخته »مایا« تعلق داشته باشد. 
»نشنال جئوگرافیک« در گزارشی نوشت این 
اکتشاف داستانی جذاب از فداکاری مذهبی 
و جانشــینی ســلطنتی در دوره کلاسیک 
اولیه مایاها در حدود ۱۷۰۰ ســال پیش را 
روایت می کند. اما این کشــف همچنین به 
یک نظریه رو به رشــد اعتبــار می دهد که 
بر اســاس آن افراد ســلطنتی »مایا« در آن 
دوره ممکن اســت تحت سلطه سلسله های 
قدرتمندتر بین النهرینی بوده باشند. محوطه 
»چوچکیتام« )Chochkitam( و تاریخچه 
آن مدت هاســت تحت تأثیــر گــذر زمان و 
 ،)Petén( »تراکم جنگل هــای بارانی »پتن
منطقه ای واقع در شمال شرقی »گواتمالا«، 
که با مکزیــک و بلیز هم مرز بــوده، پنهان 
مانده اســت. اگرچه این محوطه باســتانی 
از اوایل قرن بیســتم میلادی شناخته شده 
اســت، اما محققان امروزی هنوز در تلاش 
بــرای درک ارتباط این محوطــه با تمدن 
مایا هســتند. یکی از دلایل مبهم بودن این 
مسأله دوره تاریخی اســت که این محوطه 
در آن شکوفا شده اســت. دوره »کلاسیک 
مایا« که فاصله زمانی ۲۵۰ تا ۹۰۰ میلادی 
را در برمی گیــرد، اوج این تمدن محســوب 
می شود، با این حال متون بسیار کمی از این 
دوره باقی مانده و بخش اعظمی از شــکوه 
آن نیز با غارت شــدن محوطه های باستانی 
از بین رفته است. در حقیقت، سارقان گور، 
»فرانسیسکو اســترادا بلی« - باستان شناس 
و محقق »نشــنال جئوگرافیک« - و اعضای 
گروهش را در »چوچکیتام« شکست دادند. 
در ســال ۲۰۲۱، این محقق با اســتفاده از 
فنــاوری »لیدار« شــواهدی را پیدا کرد که 
نشان می داد غارتگران در داخل یک هرمِ به 
ظاهر سلطنتی در هسته تاریخی شهر تونل 
زده بودند، اما او و یکی از همکارانش، به نام 
»بانی ژیرون« )Bhanny Giron(، متوجه 
بخشی شــدند که ظاهراً از چشم غارتگران 
دور مانده بود و تصمیم گرفتند آن محوطه 
را کاوش کننــد. وقتی کاوشــگران بیش از 
هفت متر داخــل آن هرم را حفــر کردند، 
نتیجه حفاری آن ها بیشتر شبیه چاه شد، اما 
ســپس »ژیرون« یک جمجمه، چند دندان 
و یک جعبه سنگی تابوت شکل را پیدا کرد. 
اگرچه قسمت بالای جعبه فرو ریخته بود، اما 
»استرادا بلی« )باستان شناس( پیشکش هایی 
را پیدا کــرد که به همراه ایــن جمجمه و 
جعبه سنگی دفن شــده بودند؛ یک گلدان، 
مجموعه ای از صدف هــای بزرگ، چند تکه 
استخوان و مجموعه ای از قطعات یشم براق 
که به دقت کنار هم چیده شــده بودند. در 
اواخر ژوئن ۲۰۲۲، »استرادا بلی« تکه هایی 
از یشــم را در آزمایشگاه بررســی کرد. در 
دیگر مکان های »مایا« از چنین سنگ هایی 
برای شــکل دادن نقاب هــای موزاییکی در 
گورهای ســلطنتی اســتفاده می شــد. این 
محقق با کمی جابه جا کردن تکه های یشم 
موفق شــد چهره ای با چشم های مارپیچی 
و دندان های تیز شــکل دهــد. در این بین 
یکی از همکاران تیزبیــن او دریافت برخی 
از اســتخوان هایی که در محل کاوش کشف 
شده اســت، در واقع حکاکی های ظریفی را 
به نمایش می گذارد که احتمالاً با استفاده از 
شیشه ابسیدین آتشفشانی به وجود آمده اند. 
در ادامۀ تحقیقات مشخص شد که دو مورد 
از استخوان ها اصلًا متعلق به پادشاه نبودند. 
با این حال حکاکی ها هویت حاکم سلطنتی 
را آشــکار کرد. به طور خارق العاده ای، یکی 
از ایــن حکاکی ها فرمانروایــی را به تصویر 
کشــیده اســت که ســر یک خدای »مایا« 
را بــالا گرفته و نکته اینجاســت که تصویر 
این خدا دقیقا مشــابه چهره ای اســت که 
 »استرادا بلی« با ترکیب کردن تکه های یشم 

شکل داده بود.

 

 دیالوگ 

بعضی وقتا باید یه کار نابخشــودنی تو زندگی 
بکنی تا بتونی به زندگی ادامه بدی.

متد خطرناک- دیوید کرونن برگ 
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عباس گودرزی با اش��اره به موافقت نمایندگان مجلس با بررس��ی 
لایحه اصلاح ماده ۸۷ قانون مدیریت خدمات کش��وری به صورت 
اولویت دار در صحن علنی مجلس، گفت: براس��اس متن این لایحه 
مقرر ش��د تعطیلات پایان هفته به دو روز افزایش پیدا کند. البته 
تعیین روز تعطیل و اینکه پنجش��نبه باش��د یا شنبه، در اختیار و 
برعهده دولت است و ما در مجلس تنها تعطیلی دو روز را تصویب 
کردیم.عب��اس گودرزی در گفت وگو ب��ا خانه ملت  عنوان کرد: این 
لایحه در ماه های گذش��ته در کمیس��یون اجتماعی مجلس مورد 

تصویب قرار گرفت و با توجه به اینکه ماه ها است که 
در انتظار طرح و بررسی در صحن علنی مجلس است، 
امروز براس��اس تبصره یک ماده 100 قانون آئین نامه 
داخلی مجلس شورای اسلامی، با امضای نمایندگان به 
رای گذاشته شد و براساس مصوبه امروز مقرر شد در 

اولین جلسه رسمی صحن علنی مجلس در دستور کار قرار گیرد. 
وی در توضیح مواد این لایحه اضافه کرد: با توجه به محتوای مصوب 
در کمیس��یون اجتماعی، براساس متن لایحه مقرر شد تعطیلات 

پایان هفته به دو روز افزایش پیدا کند. البته همچنان 
که در لایحه هم روز آن مش��خص نشده است، تعیین 
روز تعطیل و اینکه پنجشنبه باشد یا شنبه، در اختیار و 
برعهده دولت است و ما در مجلس تنها تعطیلی دو روز 
را تصویب کردیم. گودرزی کاهش چهار ساعته ساعات 
کاری را از دیگ��ر مواد این لایحه خواند و افزود: از طرفی س��اعات 
 کاری کارمندان را هم تقلیل و از 44 ساعت به 40 ساعت در هفته

 کاهش دادیم.

 تصویب دو روز تعطیلی در هفته با مجلس و تعیین روز تعطیل با دولت
 گزارش 

 محیط زیست

 مکث 

 حمل و نقل 

 ارائه تسهیلات برای ازدواج 
و فرزندآوری چقدر موثر است؟

نمایندگان مجلس، میزان وام ازدواج و تسهیلات 
فرزن��دآوری را تعیین کردند اما برخی می گویند 
رقم ه��ا ناکافی اس��ت و برخ��ی معتقدند هدف 
قانون تس��هیل فرزندآوری اس��ت و باید س��ایر 
اقدامات فرهنگی باش��د. به گزارش مهر، کاهش 
نرخ باروری باعث افزایش جمعیت س��المند در 
کش��ور طی آینده نه چندان دور خواهد ش��د و 
سالمند ش��دن جمعیت در کشورهای مختلف 
حتی در جهان نیز نگرانی هایی را در پی داش��ته 
اس��ت. طبق آمار پیش بینی شده که از جمعیت 
جهان تا س��ال ۲0۵0 حدوداً ی��ک چهارم آن را 
سالمندان تشکیل می دهند، این آمار برای ایران 
یک سوم جمعیت کشور خواهد بود.طی سال های 
اخیر از س��وی دولت و مجلس برنامه هایی برای 
تشویق فرزندآوری صورت گرفته ولی آن طور که 
باید مؤثر واقع نش��ده است. از اختصاص خودرو 
با ش��رایط خاص تا تخصیص مسکن و یا زمین 
برای تولد فرزندان 4 تا ۵ مورد. طی هفته جاری 
)هفتم بهمن( هم نمایندگان مجلس در جریان 
بررس��ی بخش هزینه ای لایحه بودجه 140۳ به 
ازای فرزند اول 40 میلیون تومان، فرزند دوم ۸0 
میلیون، فرزند سوم 1۲0 میلیون، فرزند چهارم 
1۵0 میلیون و فرزند پنجم و بیشتر ۲00 میلیون 
تومان مشخص کردند. اما برخی معتقدند که این 
میزان تسهیلات برای ازدواج و فرزندآوری کفایت 
نمی کند و به تنهایی تاکنون مشوق نیست.درباره 
این موضوع به سراغ صالح قاسمی پژوهشگر حوزه 
جمعیت و خانواده رفتیم وی در رابطه با موضوع 
تسهیلات ازدواج و فرزندآوری اظهار داشت: این 
مسئله اقدام درستی است چرا که سیاست های 
کلی ما حمایت از برنامه های جمعیت است.وی 
اف��زود: وقتی قانون جوان��ی جمعیت رویکرد آن 
حمایت از خانواده و فرزندآوری اس��ت پس این 
امتیازات لازم و نیاز اس��ت ت��ا در لایحه بودجه 
هر س��اله دیده شود و بر اس��اس تکلیف و متن 
قانون این اعداد و ارقام باید به روز شود.قاس��می 
درباره تأثیر این اعداد و ارقام بر مس��ئله ازدواج و 
فرزندآوری گف��ت: برای این موضوع باید به یک 
رویکرد دیگری توجه داش��ت و آن این است که 
قانون، هدفش تسهیل فرزندآوری است. قانونگذار 
هم مدعی نیست که این امتیازات حداقلی که به 
دلیل کمبود منابع بس��یار نازل هستند می تواند 
مش��وقی برای فرزندآوری باشد. قاسمی با بیان 
اینکه استفاده از واژه مشوق مناسب نیست، اظهار 
کرد: این امتیازات بیشتر از اینکه تشویق کننده 
باشند تسهیل کننده هستند، به این معنی است 
که خانواده هایی که تصمیم به فرزندآوری دارند و 
زوج هایی که تصمیم بر ازدواج دارند این امتیازات 
مسیر هدف ش��أن را کمی تسهیل می کند. وی 
افزود: این امتیازات بخش بسیار کوچکی از موانع 
پیش رویش��ان را بر طرف می کند. اگر با چنین 
رویکردی به آن نگاه کنیم می بینیم که تصمیم 
درس��تی اس��ت اما باید توجه داشت که هدفش 
تشویق به امر نیست بلکه جهت کمک حداقلی 
برای سهولت مس��یر است.قاسمی در خصوص 
ارائ��ه راهکار برای این موضوع بیان کرد: در کنار 
امتیازاتی ک��ه در قانون برای تس��هیل این امور 
در نظر گرفته ش��ده باید به علاوه آن یکس��ری 
پیوس��ت های فرهنگی و هنری نیز داش��ت که 
کارک��رد انگاره ها و گزاره ه��ای رایج در فرهنگ 
جامعه را اصلاح کند، به صورتی ارزش گذاری را 
از تجرد به ازدواج و از بی فرزندی به صاحب فرزند 
دار شدن تغییر دهد.وی ادامه داد: این مسئله به 
تنهایی با امتیازات اقتصادی قانون محقق نیست 
ل��ذا نیازمند پیوس��ت های فرهنگ��ی و هنری و 
رسانه ای هستیم که کمتر به آن توجه شده است. 
پاشنه آشیل این قانون این است که آیا پیوست 
فرهنگی و رسانه ای درستی خواهد داشت یا خیر، 
که اگر داشته باش��د در مسیر رسیدن به هدف 
قانون کمک زیادی به ما خواهد کرد. کاهش نرخ 
ازدواج و جمعیت جوان کشور همچنان به عنوان 
یک بحران حل نش��ده باقی مانده است و به نظر 
بسیاری در جامعه این تسهیلات کافی نیست و 
حمایت های بیشتر دولت در این راستا را می طلبد 
البت��ه در کنار آن نبای��د از تبلیغات فرهنگی و 

رسانه ای درست نیز غافل شد.

آتش سوزی در ۷۳۶ هکتار 
از مناطق چهارگانه محیط زیستی 

از ابتدای سال تاکنون
فرمانده یگان حفاظت محیط زیست گفت: ۹0 
درصد آتش س��وزی های رخ داده در کشور منشا 
انس��انی دارند. به گ��زارش باش��گاه خبرنگاران، 
فرمانده یگان حفاظت محیط زیس��ت با تاکید 
بر اینکه ۹0 درصد آتش س��وزی های رخ داده در 
کشور منشا انسانی دارند از آمار افزایشی حریق 
در مناطق چهارگانه محیط زیست نسبت به سال 
گذشته خبر داد و گفت: کرمانشاه بیشترین میزان 
آتش سوزی را داشته است و در این زمینه رتبه 
اول را دارد. منابع طبیعی کشور همیشه با پدیده 
آتش س��وزی مواجه بوده ئاند، اما طی س��ال های 
گذش��ته این آتش سوزی ها روند افزایشی داشته 
اس��ت. با وجود اینکه گرمایش ه��وا و تغییرات 
اقلیم��ی می تواند در وقوع آتش س��وزی ها نقش 
داش��ته باشد، اما به گفته فرمانده یگان حفاظت 
محیط زیست کش��ور ۹0 درصد آتش سوزی ها 
عامل انس��انی و سهوی دارند و با فرهنگسازی و 
آموزش و در کنار آن رعایت نکات ایمنی از سوی 
مردم می توان میزان آن ها را کاهش داد. سرهنگ 
جمش��ید محبت خانی درباره آتش س��وزی های 
اتفاق افتاده در مناطق چهارگانه تحت حفاظت 
س��ازمان محیط زیس��ت از ابتدای سال تاکنون 
گفت: طی س��ال جاری ۷۳۶ هکتار آتش سوزی 
در جنگل های کش��ور رخ داده این در حالیست 
که آتش س��وزی ها در این بازه زمانی طی س��ال 
گذشته 1۹0 هکتار بود. عامل اصلی این سوزی ها 
می تواند عدم بارندگی و خشکسالی باشد. فرمانده 
ی��گان حفاظت محیط زیس��ت کش��ور درباره 
مناطقی که بیشتر درگیر آتش سوزی ها شده اند 
بیان کرد: بیشترین میزان آتش سوزی ها در سال 
جاری در کرمانش��اه به میزان ۹1 هکتار بوده که 
رتبه اول را داشته سپس در ۵۸ هکتار یزد و ۳۵ 
هکتار گیلان رخ داده است که با توجه به اینکه 
منشا انسانی داشته و بیشتر آن نیز سهوی بوده 
با فرهنگ سازی مناسب و رعایت مردم حتما از 
میزان آن ها کاسته خواهد ش��د. وی با اشاره به 
اینکه آتش سوزی ها می توانند از دو عامل طبیعی 
و غیر طبیعی سرچش��مه بگیرند، اظهارکرد: در 
آتش س��وزی های طبیع��ی هنگامی ک��ه میزان 
بارندگی ها کم اس��ت با یک رعد و برق کوچک 
و یا باد گرم علف های خشک و کوچکی که پای 
درختان روییده ان��د، آتش می گیرند و حریق به 
س��ایر نقاط نیز س��رایت می کند. فرمانده یگان 
حفاظت محیط زیس��ت کشور با بیان اینکه 10 
درصد آتش سوزی جنگل ها منشا طبیعی دارند، 
گف��ت: ۹0 درص��د آتش س��وزی ها غیر طبیعی 
هس��تند و عامل انسانی بر آن ها تاثیرگذار است. 
عامل انس��انی نیز به دو دسته عمدی و سهوی 
تقسیم می ش��ود. برای آتش سوزی های عامدانه 
تبصره های قانونی وج��ود دارد و با افراد برخورد 
جدی می ش��ود. وی ب��ا تاکید ب��ر اینکه غالب 
آتش س��وزی هایی که عامل انس��انی ب��ر آن ها 
تاثیر گذار است، سهوی هس��تند، اظهارکرد: در 
برخی مواق��ع مردم هنگام حض��ور در طبیعت 
برای گذران امور آتش روش��ن می کنند، اما بهتر 
اس��ت که آتش روشن نشود و در صورت نیاز نیز 
در مقیاس کوچک باش��د و در نهایت نیز حتما 
آن را به ط��ور کامل خاموش کنند. فرمانده یگان 
حفاظت محیط زیست کشور ادامه داد: از سویی 
دیگر پرتاب ته سیگار از درون خودرو در جاده های 
جنگلی ی��ا رها کردن فیلتر س��یگار در مناطق 
محیط زیستی و جنگلی سبب وقوع آتش سوزی 
می شود بنابراین تاکید ما این است که گردشگران 
یا سایر افراد از این اقدام پرهیز کنند. محبت خانی 
در پایان اظهارکرد: برخی زباله ها به ویژه زباله های 
شیشه ای به صورت ذره بین عمل و نور و حرارت 
خورش��ید را چند براب��ر می کنن��د و در نهایت 
منجربه آتش سوزی می شوند علاوه بر آن عمده 
آتش سوزی هایی که با منشاء انسانی و غیرعمدی 
اتفاق می افتند، به دلیل روشن کردن آتش است. 
از مردم در خواس��ت می کنیم هنگام حضور در 
طبیعت این مورد را رعایت کنند. طبیعت امانتی 
در دست ما برای آیندگان است و وظیفه داریم به 

عنوان به بهترین نحو از آن مراقبت کنیم.

رئیس مرکز ملی اقلیم سازمان هواشناسی: 
دریاچه ارومیه

 تقریبا خشک شده است
رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران سازمان 
هواشناسی کشور با بیان این که دریاچه ارومیه 
تقریبا خشک شده است، گفت: کاهش برف در 
یک منطقه کوهستانی یعنی از بین رفتن آب در 
رودخانه های فصلی و کاهش آب در رودخانه های 
دائمی، اگرچه برخی رودخانه های دائمی ما مانند 
»ات��رک« هم به این دلیل خش��ک ش��ده اند. به 
گزارش ایلنا، احد وظیفه اظهار داشت: تغییر اقلیم 
تغییرات بزرگی را بر کشور تحمیل کرده است و 
پدیده های بزرگی ناش��ی از تغییر اقلیم شاهدیم 
که نگرانی ها در بازه آن را دوچندان کرده اس��ت.

وی اف��زود: در دهه ۷0 نگرانی این بود که دریای 
خزر خانه های س��احلی را زیر آب ببرد، اما از آن 
موقع تا کنون ۲ متر از ارتفاع آب آن کاسته شده 
و دریاچه ارومیه تقریبا خشک شده و دریاچه آرال 

به طور کلی محو شده است.

کامیون های دودزا 
حق ورود به تهران را ندارند

سرهنگ احس��ان مومنی معاون عملیات پلیس 
راهور تهران بزرگ، با اش��اره ب��ه این که پلیس 
راه��ور تهران بزرگ از ورود کامیون های دودزا به 
ش��هر تهران جلوگیری می کند، گفت: رانندگان 
این خودرو ها به ازای هر روز تردد جریمه خواهند 
ش��د. به گزارش باش��گاه خبرنگاران،س��رهنگ 
احسان مومنی گفت: کامیون های دودزا در معابر 
ورودی ش��هر تهران از سوی همکارانم در پلیس 
راهنمایی و رانندگی مورد بررسی قرار می گیرند 
و در ص��ورت نداش��تن اس��تاندارد های لازم، به 
رانندگان توصیه می شود مسیری دیگر را انتخاب 
کنند، البت��ه جریمه و پارکینگ نیز در انتظامی 
مالکان این نوع خودرو ها است. این مقام انتظامی 
عنوان داشت: اگر راننده ای می داند که خودرواش 
نقص فنی دارد، باید به مرکز معاینه فنی مراجعه 
و نس��ب به رفع دودزا ب��ودن آن اقدام کند و در 
غیر این صورت به ازای هر روز جریمه می شوند. 
وی اظهار داشت: رانندگان کامیون های دودزا باید 
در جریان باشند که در صورت عدم رسیدگی به 
مش��کلات فنی خودروهایشان، علاوه بر جریمه 
ام��کان انتقال خ��ودرو به پارکین��گ نیز وجود 
دارد. س��رهنگ مومنی به رانندگان توصیه کرد: 
اگر معاینه فنی خودرویی ابطال شد، راننده برابر 
قوانین و مقررات موظف اس��ت به تعمیرگاه های 
مجاز مراجعه کرده و نسبت به رفع نقص خودرو 
اقدام و س��پس برای اخذ معاین��ه فنی به مراکز 

معاینه فنی مراجعه کند.

9 اجتماعی

در بحث افزایش حداقل دس��تمزد بین ۳۵ تا 40 درصد که از س��وی 
برخی نمایندگان مطرح شده است، عملا نقض اصول قانونی و علمی 
نهفته اس��ت. به این معن��ا می بینیم که دو عنصر »تورم« و »س��بد 
معیشت« در اظهارات این عزیزان دیده نشده است.به گزارش ایلنا، در 
روزهای اخیر تعدادی از نمایندگان مجلس به ویژه اعضای کمیسیون 
اجتماعی پیرامون افزایش حداقل دس��تمزد اظهارنظر کردند. در این 
رابط��ه البته نظرات مختلفی وجود دارد اما اعضای ش��ورای عالی کار 
)نماین��دگان کارگری( و فعالان متخصص در حوزه روابط کار دیدگاه 
متفاوتی نسبت به وظایف نمایندگان و اظهارات آن در شرایط حساس 
برگ��زاری جلس��ات کمیته مزد دارن��د. علی بابای��ی کارنامی )رئیس 
فراکسیون کارگری مجلس و عضو کمیسیون اجتماعی( هفته گذشته 
در گفتگویی؛ با تاکید بر ضرورت افزایش مزد، حداقلی نیز برای میزان 
افزایش مزد اعلام کرد. او گفت: مجلس با توجه به شرایطی که کشور 
از نظر ش��اخص های تورمی دارد، جمع بندی اش این اس��ت که برای 
کارمندان ۲0 درصد افزایش حقوق باشد. نمایندگان کف حداقل حقوق 
و مزد کارمندان را 10 میلیون تومان در نظر گرفته اند. وی توصیه کرد: 
به وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی این تذکر را می دهم که در شورای 
عال��ی کار حداقل افزایش مزد کارگ��ران را در کف 40 درصد در نظر 
بگیرند و نگران بخش مالی نباشند. در ادامه روز یکشنبه ولی اسماعیلی 
)نماینده مردم گرمی و رئیس کمیسیون اجتماعی( نیز در اظهارنظری 
گفت: در خصوص نرخ افزایش حقوق کارگران هم با توجه به اینکه ما 
الان ت��ورم 4۵ درصدی داری��م، اگر افزایش حقوق کارگران ۳۵ تا 40 
درصد باشد به نظر من عاقلانه تر و منطقی تر است. این ارقام پیشنهادی 
درحالی مطرح شده است که این نمایندگان و دیگر نمایندگان عضو 
کمیس��یون اجتماعی مجلس شورای اس��لامی بر بحث افزایش تورم 
طبق اطلاعات مرکز آمار ایران تا بهمن ماه به میزان 4۳ درصد معترف 
هستند. البته فعالان کارگری و کارشناسان روابط کار، دیدگاه دیگری 
درباره این پیشنهادات دارند که به وظایف نظارتی و قانونی نمایندگان 
بازمی گردد. آیت اسدی )نماینده کارگران در شورای عالی کار( با اشاره 
به حواش��ی مربوط به اظهارات برخی نماین��دگان مجلس بیان کرد: 
مجلس در ایران بیش از هرچیز جایگاه قانون گذاری و نظارت بر حسن 
اجرای قانون را دارد. در بحث تعیین دس��تمزد نیز قانون وجود دارد و 
ماده 41 قانون کار به صراحت شیوه آن را روشن کرده است. وی افزود: 
ما از نمایندگان مجلس و به ویژه اعضای کمیسیون اجتماعی آن انتظار 
داریم باتوجه به اینکه بحث تعیین دستمزد حساس است، به جای ورود 
به جزئیات تخصصی مبحث دستمزد، وظایف خود را در قبال اجرای 
صحیح قانون در زمینه تصویب حداقل دستمزد را مدنظر قرار دهند. 
هرچه نمایندگان مجلس در بحث درصد تعیین شده افزایش مزد وارد 
بش��وند، کار را برای اعضای شورای عالی کار سخت تر می کنند. لذا ما 
تقاضا داریم افراد در این زمینه ورود نکنند. اسدی تصریح کرد: اتفاقا 
ما به عنوان اعضای کارگری شورای عالی کار تقاضا دادیم که دوستان 
مجلسی در جلسات شورای عالی کار و مذاکرات شب قبل از تصویب 
مزد حضور پیدا کرده و از نزدیک به حسن اجرای قانون توسط طرف 
دولت و کارفرما نظارت کرده و شاهد باشند، اما علیرغم اصرار ما همین 

نمایندگان که امروز از سر دلسوزی سخن می گویند، برای تعیین مزد 
140۲ حضور پیدا نکردند. عضو شورای عالی کار در پایان اظهار کرد: 
ما از نمایندگان مجلس انتظار داریم اگر واقعاً دلس��وز هستند، قانون 
مدیریت خدمات کش��وری که حسن اجرای آن کاملا در حوزه اختیار 
آنان اس��ت را به درستی اجرا کرده و طبق این قانون حقوق کارکنان 
دولت و بازنشس��تگان آن را به اندازه تورم افزایش دهند، اما در عمل 
شاهد آن بودیم این بودیم که در جریان تصویب حقوق کارکنان دولت 
نی��ز قانون مدیریت خدمات کش��وری که مصوب خود همان مجلس 
اس��ت توسط نمایندگان عمل نشد. اگر همان قانون درست اجرا شده 
و دریافتی کارکنان دولت به اندازه تورم افزایش می یافت، دیگر نیاز به 
زحمت نمایندگان مجلس برای اظهارنظر برای کارگران نیز نبود! امسال 
نیز که در آستانه انتخابات است، نمایندگان گفتند در جلسات نهایی 
تصویب مزد در شورای عالی کار شرکت می کنند. ما نیز امیدواریم این 

عزیزان این بار شرکت کنند و از نزدیک شاهد مذاکرات باشند.

<دو عنصر »تورم« و »سبد معیشت« 
      در درصدهای پیشنهادی دیده نشده

»مزد پیشنهادی نمایندگان نصف سبد حداقل معیشت است...« در این 
رابطه فعالان کارگری نیز نظر متفاوتی دارند. آنان نه تنها اصل مسئله 
اظهارنظر نمایندگان مجلس درباره گمانه زنی روی میزان نرخ دستمزد 
افزایش یافته را مورد انتقاد قرار می دهند، بلکه شیوه نگاه کارشناسی 
آن��ان را مورد نقد قرار می دهند. اکبر قربانی )دبیر اجرایی خانه کارگر 
غ��رب ته��ران( در این رابطه توضیح داد: اینکه چ��ه نهادها و چه ذی 
نفعانی حق اظهارنظر نهایی درباره نرخ دستمزد در مذاکرات را دادند، 
مش��خص است، اما به هرحال افراد می توانند از نقطه نظر خود درباره 
مزد کارگران سخن بگویند، به شرط اینکه اظهارنظرها مبنای علمی و 
قانونی داشته باشد. وی افزود: ما به وضوح می بینیم که در بحث افزایش 
حداقل دس��تمزد بین ۳۵ تا 40 درصد که از سوی برخی نمایندگان 
مطرح شده است، عملا نقض اصول قانونی و علمی نهفته است. به این 
معنا می بینیم که دو عنصر »تورم« و »سبد معیشت« در اظهارات این 
عزیزان دیده نشده و عملا مبنای حقوقی و علمی آن طبق قانون کار 

و طبق شیوه های محاسبه رایج در دنیا که مورد تایید سازمان جهانی 
کار بوده، نقض شده اس��ت. قربانی ادامه داد: اگر اظهارات نمایندگان 
مجلس قرار است کمکی به نمایندگان کارگری شورای عالی کار بکند، 
بهتر است که پیش از هرچیز با خود این نمایندگان در میان گذاشته 
شود و در جهت کمک به این نمایندگان باشد.دبیر اجرایی خانه کارگر 
غرب ته��ران با انتقاد از ایده افزایش ۳۵ درص��دی مزد 140۳ اظهار 
کرد: مزد کارگران درحالی سال قبل حدود هفت و نیم میلیون تومان 
تصویب شد که سبد حداقل معیشت خانوار استاندارد با محاسبات خود 
معاونت روابط کار وزارتخانه و توافق کلیه اعضای کارفرمایی و دولت در 
شورای عالی کار 1۳ میلیون و ۹00 هزار تومان تعیین شد. با گذشت 
11 ماه از این محاسبات، طبق آمارهای دستگاه های مسئول، ما در این 
11 ماه اسفند 1401 تا بهمن 140۲ حدود 4۳ درصد تورم داشتیم. 
وی تصریح کرد: اگر مبلغ 1۳ میلیون و ۹00 هزار تومان سبد حداقل 
معیش��ت را به همین 4۳ درصد اضافه کنیم، با ش��یوه محاسبه خود 
دولت )که از نظر کارگران درس��ت نیست( مبلغ سبد معیشت جدید 
حداقل 1۸ میلیون و ۷1۸ هزار تومان خواهد بود. این یعنی با فرمول 
خود دولت اگر به قانون کار عمل ش��ود، باید حداقل مزد بیش از 1۸ 
میلیون تومان تعیین شود. حال در شرایطی که دوستان ما می خواهند 
هفت میلیون تومان را ۳۵ درصد افزایش دهند، می بینیم که حداقل 
دس��تمزد به 10 میلیون تومان هم نمی رس��د و مزد مورد نظر آقایان 
مجلس باز هم حدود نصف س��بد حداقل معیشت است. این درحالی 
اس��ت که نمایندگان مجلس باید پاسدار قانون باشند و قانون کار نیز 
می گوید ملاک افزایش مزد، رسیدن به سبد حداقل معیشت باید باشد! 
قربانی تاکید کرد: ما کارگران س��بد حداقل معیش��ت را بیش از ۲0 
میلیون تومان می دانیم که هر محاسبه منطقی از معیشت خانوار سه 
نفره نیز این را تایید می کند. این درحالی است که با جهش قیمت ها 
در مواد غذایی و س��ایر کالاهای اساس��ی، باید برای نرخ تورم  بیشتر 
آماده باشیم. این فعال کارگری اضافه کرد: در شرایطی که نمایندگان 
مجلس می دانند که نرخ تورم حداقل 4۳ درصد اس��ت، سوال ما این 
است که چرا افزایش مزد نهایت 40 درصدی را مطرح می کنند؟ مگر 
جز این است که ممکن است فردا به همین سخنان در جلسات شورای 
عالی کار نیز استناد ش��ود و گفته شود نمایندگان طرفدار کارگر نیز 
40 درص��د را در مجلس پذیرفتند؟ مگر ن��ه اینکه ملاک مهم دیگر 
افزایش حداقل دس��تمزد، نرخ تورم اعلامی بانک مرکزی است و این 
نرخ بیش از این هاست؟وی ادامه داد: تصور ما این است که نمایندگان 
مجلس و اعضای کمیسیون اجتماعی و کمیسیون تلفیق مجلس چون 
در پرونده افزایش سن و سابقه بازنشستگی کارنامه بدی در اذهان به 
جای گذاش��تند، به دنبال آن هستند که کارنامه بهتری در خاطرات 
بجای بگذارند تا بتوانند در انتخابات  اخیر نتیجه قابل قبولی بگیرند، اما 
شیوه درست کمک کردن به کارگران این نیست و مسیر ناصحیحی در 
این زمینه انتخاب شده است. چه بهتر که در این زمینه نمایندگانی که 
مدعی دلسوزی جامعه کارگری هستند، به جای اظهارنظرهایی از این 
دست، خود صدای نظرات و دیدگاه های کارشناسی نمایندگان جامعه 

کارگری باشند و شخصاً در این موارد ورود نکنند.

 حاشیه ای بر گمانه زنی ها درباره درصد افزایش مزد؛

به جای تعیین درصد برای دستمزد، بر اجرای قانون نظارت کنید

عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
آتش سوزی بیمارستان گاندی گفت: قطعا اهمالی از سوی مسئولان 
این بیمارس��تان صورت گرفته اس��ت و باید پاس��خگوی این مسئله 
باشند.»همایون سامه یح« عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
ش��ورای اسلامی در گفت وگو با ایلنا درباره عدم توجه به ایمن سازی 
از سوی بیمارستان گاندی و وقوع حادثه حریق در هفته گذشته در 
این بیمارس��تان گفت: چند سال پیش یک آتش سوزی دیگر هم در 
یک مرکز درمانی به نام مرکز درمانی سینا اطهر اتفاق افتاد و چندین 
نفر جان خود را از دس��ت دادند. متاس��فانه ما سابقه آتش سوزی در 
مراکز درمانی را داریم و در آن زمان کمیس��یون بهداشت یک هیئت 
تحقیق را تشکیل داد و این هیئت تحقیق از کمیسیون مامور شدند، 
برای پیگیری مسئله و متوجه شدیم که آن مرکز هم موارد ایمنی را 
رعایت نکرده و متاس��فانه انفجارهایی در کپسول های اکسیژن پیش 
آمده بود و چند نفر نیز در آن حادثه کش��ته شدند. وی ادامه داد: به 
جز بیمارستان گاندی تعداد زیادی از مراکز درمانی و بیمارستان های 
ما دارای استانداردهای لازم مراکز درمانی نیستند و به تمام این مراکز 
نیز اخطار داده شده است. برخی از این بیمارستان ها امکانات تغییرات 
لازم را به دلیل فرس��ودگی ندارند. اگر بخواهیم این بیمارستان ها را 
تعطیل کنیم مشکل جدی در درمان بیماران ایجاد خواهد شد. این 
عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
آتش سوزی در بیمارستان گاندی تصریح کرد: اما بیمارستانی مانند 
بیمارستان گاندی که یکی از گران ترین و ثروتمندترین بیمارستان های 
کشور است، بالتبع با توجه به اخطارهایی که به این بیمارستان داده 
شده بود به راحتی می توانست مرکز خود را طبق استانداردهایی که 

از سوی آتش نش��انی یا وزارت بهداشت در نظر گرفته شده است، به 
روز کند، چراکه درآمد این بیمارس��تان به ش��دت بالاست. سامه یح 
خاطرنشان کرد: قطعا اهمالی از سوی مسئولان این بیمارستان صورت 
گرفته است و باید پاسخگوی این مسئله هم باشند. بیمارستان به این 
گرانی وقتی مبالغ بالایی از مردم دریافت می کند بالتبع اغلب کسانی 
که به این بیمارس��تان مراجعه می کنند از متمولان کشور هستند و 
توانایی پرداخت مبالغ بالا را دارند و من نمی دانم یک اتاق یا در واقع 
یک سوئیت این هتل بیمارستان چه قیمتی است اما آن چیزی که 
برداشت می شود، این است که بیمارستان توانایی رفع مشکلات ایمنی 
بیمارس��تان را داشته اس��ت اما انجام نداده است. وی ادامه داد: البته 
صحبت های من حدسیات اس��ت و بالاخره باید یک هیئت تحقیق 
در این زمینه وارد شود و تحقیقات گسترده داشته باشد و موضوع را 
بررس��ی کند، اما حداقل کاری که در این حادثه می توان داشت این 
اس��ت که این حادثه تجربه ای می شود برای سایر مراکز درمانی تا با 
رفع موارد ناایمن جلوی بروز حادثه را کم کنند. این عضو کمیسیون 

بهداشت و درمان مجلس در پاسخ به این سوال که با توجه به اینکه 
برخی از مراکز درمانی ناایمن هستند آیا کمیسیون بهداشت و درمان 
از وزارت بهداشت می خواهد که سریعتر به ایمن سازی بیمارستان هایی 
که با مشکلات ایمنی مواجه هستند اقدام کند، گفت: اگرچه یک سری 
از بیمارستان ها در سراسر کشور جدیدالتاسیس هستند و استانداردها 
در این بیمارستان  ها رعایت شده است، اما بسیاری از بیمارستان های 
دولتی سراسر کشور با توجه به قدمت شان دچار این مشکلات هستند، 
این بیمارس��تان ها در مناطق محروم بعضا هستند و بودجه هایی هم 
برای ایمن س��ازی لازم دارند اما معتقدم که وزارت بهداشت باید آرام 
آرام به فکر بیفتد که حداقل سالی چند بیمارستان ناایمن را ایمن سازی 
کند و به اس��تاندارد برساند. سامه یح با بیان اینکه با توجه به قدیمی 
بودن برخی از این بیمارستان ها نقشه بیمارستان به صورتی است که با 
استانداردهای آتش نشانی همخوانی ندارد، گفت: یعنی نقشه برای 40 
الی ۵0 سال پیش است و در آن زمان مجوز ساخت داده می شد، البته 
خوشبختانه در حال حاضر اگر کسی بخواهد بیمارستانی بسازد چه 
دولتی باشد وچه غیردولتی آتش نشانی ورود کرده و مواردی را گوشزد 
می کند که باید حتما این موارد رعایت شود تا پایان کار و پروانه برای 
آن مرکز درمانی صادر شود، اما بیمارستان های قدیمی این شرایط را 
بعضا ندارند، اما باز هم تکرار می کنم اگر بخواهیم این بیمارستان  ها را 
به دلیل نداشتن شرایط ایمنی تعطیل کنیم مشکل ایجاد می شود به 
ویژه در مناطق محروم کش��ور اما باز هم می توان نه به صورت یکجا 
و بلکه به صورت س��الانه چند بیمارس��تان توسط وزارت بهداشت با 
بودجه ای که برای آن در نظر می گیرد، ایمن سازی شود و مشکل در 

سراسر کشور رفع شود.

رئیس شورای شهر تهران نسبت به کیفیت خودرو ها انتقاد کرد و گفت: این مسئله باعث افزایش مصرف 
بنزین شده است.به گزارش تسنیم، مهدی چمران اظهار کرد: در ارتباط با خودرو چالش ها و مشکلات 
زیادی داریم. هم در ساخت خودرو و هم فروش آن به مردم، هم به کارگیری و هم خصوصیاتی که باید 
خودروی داخلی متناسب با خودرو های به روز دنیا داشته باشد؛ در همه این موارد دارای معضلاتی هستیم.

رئیس شورای شهر تهران با بیان اینکه گفته می شود حد متوسط مصرف بنزین ما حدود 110 میلیون 
لیتر در روز است و با مصرف کشور های بزرگ دنیا برابری می کند، تصریح کرد: میزان مصرف سوخت ما با 
تعداد اتومبیل و جمعیت کمتر نسبت به کشور هایی که چندین برابر ما جمعیت دارند، برابر است و این به 
موضوع خودرو برمی گردد. وی افزود: اتومبیل های ما مصرف سوخت مناسب را ندارند و نتیجه سوزاندن 
آن در خودروها، آلودگی هوا است. در حالی که باید از دیدن هوای آلوده تعجب کنیم امروز از دیدن هوای 
پاک و صاف تعجب می کنیم. ما هنوز اتومبیل هایی داریم که در 100 کیلومتر حدود 1۵ لیتر س��وخت 
مصرف می کنند. در حالی که خودرو های دنیا به سمت مصرف 4 لیتر در 100 کیلومتر می روند. اینجا 
است که خودروساز باید به میدان بیاید.چمران ادامه داد: موقعی می توانیم بگوییم که صنعت خودروسازی 
ما پیشرفته است که از نظر مصرف سوخت در حد پایینی باشد.وی تاکید کرد: البته بخشی از آلودگی ها 
به دلیل فرسودگی خودرو ها و موتورسیکلت هاست. گفته می شود ۲0 تا ۲۲ درصد آلودگی هوا مربوط به 
موتورسیکلت های فرسوده است.چمران درباره بحث اتوبوس و تولید داخل آن گفت: دو سال است که در 
شهر تهران تلاش می کنیم که اتوبوس تامین کنیم، اما کارخانه های تولید داخل اعلام کردند که در ماه 
حداکثر اتوبوسی که به ما تحویل می دهند ۵0 دستگاه بیشتر نیست و در بحث خودرو های سواری نیز 

همین کمبود را دارند تا جایی که کار به قرعه کشی برای خرید خودرو می رسد.

یک جامعه ش��ناس ارتباطات با بیان اینکه ترافیک نتیجه رفتار ترافیکی تک تک رانندگان اس��ت گفت: 
ذره ای تخطی از قوانین و مقررات موجب به وجود آمدن مش��کل های بزرگی می شود.محمدعلی الستی 
در گفت وگ��و ب��ا میزان درباره تاثیر نحوه رفتار و فرهنگ م��ردم بر ترافیک گفت: جوامع مدنی از طریق 
مکانیسم ها و سازوکار هایی برای مقابله با دشورای ها و خطر ها آمادگی پیدا کرده اند، برای مثال هنگامی 
که در این گونه از جوامع گرانی غیر عادی اتفاق می افتد که می تواند نتیجه احتکار و سودجویی تعدادی از 
افراد باشد جامعه به صورت متحد به نخریدن جنسی که به صورت مصنوعی گران شده اقدام می کنند؛ در 
این شرایط به ویژه اگر محصول مواد خوراکی و خراب شدنی باشد فروشندگان برای پشگیری از ضرر حتی 
ممکن است آن محصول را ارزان تر نیز به فروش برسانند. وی ضمن اشاره به اینکه این مکانیسم که مردم 
از طریق نخریدن با گرانی مقابله می کنند مردم را در برابر تورم افسار گسیخته حفظ می کند، ادامه داد: این 
در حالی است که در کشور ما اگر محصولی کمیاب و گران شود مردم گمان می کنند آن محصول گران تر 
هم می شود و حتی بیش از نیازشان آن را تهیه می کنند و به نوعی به گرانی دامن می زنند. هنگامی هم 
که در شهر بارندگی اتفاق می افتد و مردم باید بهم کمک کنند، قیمت تاکسی و تاکسی اینترنتی بسیار بالا 
می رود، این رفتار غیرمدنی است و به همین دلیل نمی توانیم با دشواری پیش آمده مقابله کنیم. این استاد 
دانشگاه افزود: زندگی اجتماعی به معنی برآیند رفتار های فردی است برای مثال هنگامی که در جامعه 
تعدادی از افراد بهداش��ت را رعایت نکنند و در س��طح شهر زباله بریزند سیمای شهر نامطلوب می شود، 
ترافیک هم نتیجه رفتار ترافیکی تک تک رانندگان است؛ هنگامی که رانندگان قوانین راهنمایی و رانندگی 
را به خوبی رعایت نمی کنند، موجب بروز ترافیک می شوند و به طور کلی ذره ای تخطی از قوانین و مقررات 

موجب به وجود آمدن مشکل های بزرگی می شود.

مسئولان بیمارستان گاندی باید پاسخگوی اهمال کاری خود باشند

 جامعه شناس ارتباطات: رئیس شورای شهر تهران:

 چرا با وجود گرفتن مبالغ هنگفت از مردم، مشکلات ایمنی رفع نکردند؟!

 ترافیک نتیجه رفتار رانندگان است ما هنوز اتومبیل هایی داریم که ۱۵ لیتر سوخت مصرف می کنند 
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کارشــناس اقتصادی با تاکید بر اینکه نماینــدگان مجلس باید 
پاســخگوی تصمیمات خودشان باشند، گفت: مجلس در بررسی 
لایحه بودجه ســال آینده، هزینه هایی را اضافه کرده که ســبب 
کسری بودجه و در نهایت افزایش تورم و ایجاد مشکلات اقتصادی 

برای مردم خواهد شد.
یوســف کاووسی با اشــاره به تغییرات گسترده مجلس در لایحه 
بودجه۱۴۰۳، اظهار داشــت: اختلاف نظر در بررسی لوایح بودجه 
همیشه بین دولت ها و مجلس وجود داشته، اما امسال این موضوع 
و تغییــرات در لایحه بودجه به دلیل انتخابات پیش رو، تشــدید 

شده است.
وی افزود: نمایندگان مجلس در ســال آخر و ماه های پایانی خود 
بیشتر علاقه مند هســتند تا رضایت رای دهندگان خودشان را با 
روش های پوپولیستی و یا عوام پسندانه جلب کنند که در انتخابات 

به این ها رای بدهند.
این کارشــناس اقتصادی گفت: نمایندگان معمولاً در تصمیمات 
خود کلان نگری نمی کنند و نگاه منطقه ای و حتی استانی دارند؛ 
امروز یکی از خروجی های آن مثل برخی از فرودگاه های بی مصرف 
در کشور است که شاید حتی نیازی هم به ایجاد این فرودگاه ها در 
برخی مناطق نبوده یا مثل برخی پتروشیمی ها که در برخی نقاط 

احداث شدند، اما از نظر اقتصادی صرفه نداشته و ندارند.
کاووسی تاکید کرد: دلیل اصلی افزایش هزینه ها در بودجه ۱۴۰۳ 
بحث انتخابات اســت یا اینکه ممکن است نمایندگان حس کنند 
برخی از وعده های دولت عملی نشــده و از این طریق می خواهند 

به دولت فشار وارد کنند.
وی ادامه داد: در مجموع اتفاقاتی که در بررسی لایحه بودجه رخ 
داد باعث افزایش هزینه های بودجه شده که حتی ممکن است به 

افزایش ۶۰۰ و یا ۸۰۰ هزار میلیارد تومانی هم برسد.
این کارشناس اقتصادی با تاکید بر اینکه نمایندگان مجلس باید 
پاســخگوی تصمیمات خودشان باشــند، گفت: هزینه ها باید در 
مقابل درآمد قطعی دیده شــود، اما وقتی مجلس هزینه ای مانند 
اینکه افزایش حقوق بازنشستگان و یا موارد دیگر را اضافه می کند 
کــه درآمدی قطعی برای آن نباشــد، هم ســبب نارضایتی های 
اجتماعی می شود و هم عنوان می کنند که دولت ناتوان است؛ در 

حالی که این تصمیمات توسط مجلس انجام شده است.
کاووسی با اشاره به اینکه باید اتکا به درآمدهای پایدار در بودجه 
بیشــتر شــود، گفت: درآمدهای نفتی دارای نوسان است و مانند 
امسال که بخشی از درآمدهای نفتی به دلیل کاهش قیمت نفت 
محقق نشده و ممکن است این اتفاق در بودجه ۱۴۰۳ نیز رخ دهد 

که این موضوع سبب کسری بودجه خواهد شد.
وی تاکید کرد: کســری بودجه منجر به خلق نقدینگی و رشــد 
پایه پولی و در نهایت ســبب افزایش تورم و ایجاد مشکلات برای 
 مردم خواهد شــد که نمایندگان مجلس در مقابل آن پاســخگو 
نخواهند بود و دولت است که باید جوابگوی تورم باشد؛ در حالی 
که قطعا نمایندگان هم بــا توجه به تغییراتی که در لایحه انجام 

دادند باید پاسخگوی تورم و مشکلات اقتصادی باشند.
این کارشــناس اقتصادی گفت: دولت باید در مجلس با ابزارهای 

منطقی و عقلانی نمایندگان را قانع کند تا به آن به پیشــنهادات 
هزینه زا رای ندهند. مســئله این است مجلس هزینه های بودجه 
را افزایش داده و متاســفانه در مقابل آن پاسخگو نیست که این 

موضوع یکی از مشکلات بودجه ریزی کشور است.
بررسی بخش اول لایحه بودجه ۱۴۰۳ در مجلس شورای اسلامی 
به پایان رسید. با وجود تلاش دولت در تدوین بودجه تراز، مجلس 
شــورای اســلامی در ۲۰ مصوبه خود بیش از ۴۰۰ هزار میلیارد 
تومان بار مالی بر دوش دولت گذاشت. این مصوبات علاوه بر نقض 
اصل تقدیم منابــع بر مصارف در بودجه ریزی، بر خلاف اصل ۵۲ 
قانون اساسی شــاکله لایحه دولت را تغییر داده است؛ همچنین 
لایحه بودجه سال آینده که در مجلس مصوب شد برخلاف اصل 

۷۵ قانون اساسی فاقد منابع لازم برای اجراست.
به گزارش ایرنا؛ داود منظور، رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور 
در حین بررســی لایحه بودجه ۱۴۰۳ در صحن مجلس شورای 
اسلامی، گفت: ســازمان برنامه و بودجه و دولت پیشنهاد خود را 
درباره بخش های درآمدی بودجه داده است، اما در مجموع طبق 
آنچه که ســازمان برنامه و بودجه احصاع کرده اســت، در تبصره 
)۴(، بــه میزان ۸۰ هزار میلیارد تومــان، در تبصره )۷( به میزان 
۱۵ هزار میلیارد تومان، در تبصره )۱۴( به مبلغ ۵۱ هزار میلیارد 
تومان، در تبصره )۱۵( به مبلغ ۲۹۵ هزار میلیارد تومان بار مالی 
الحاقات مجلس به لایحه بودجه اســت که در مجموع ۴۴۱ هزار 
میلیــارد تومان مجلس بار مالی اضافی بــه لایحه بودجه ۱۴۰۳ 

الحاق شده است.

معاون امور فرهنگی و اجتماعی وزارت تعاون گفت: در ســال رشد 
تولید و مهار تورم رکن اصلی رشــد تولید، بهره وری و جامعه کار و 

تولید کارگران هستند و کارگر ستون فقرات تولید است.
محمد چکشیان معاون امور فرهنگی و اجتماعی وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی و رئیس کمیته کارگری و کارآفرینی ستاد بزرگداشت 
دهه فجر در نشســت خبری درباره هماهنگی و انســجام بخشی 
برنامه هــا دهه مبارک فجر در حوزه های کارگــری و کارآفرینی و 
جامعه کار و تولید اظهار داشت: جامعه کمیته کارگری و کارآفرینی 
یک جامعه ۱۵ میلیونی اســت و معاونت فرهنگــی وزارت تعاون 

مسئولیت این جامعه را برعهده دارد.
وی افزود: اعضای این کمیته برخی از معاونت های این وزارت رفاه 
و تشکل های کارفرمایی هستند. اینجا چندین جلسه برگزار شد تا 

برنامه های مجموعه ها با هم هماهنگ شود.
چکشیان افزود: در تمام استان ها کمیته کارگری و کارآفرینی استان 
را داریم. تمرکز این کمیته بر مخاطب خاص خود اســت. در سال 
رشد تولید و مهار تورم رکن اصلی رشد تولید، بهره وری و جامعه کار 
و تولید کارگران هستند، کارگر ستون فقرات تولید است. این قشر 
پرتلاش مهم ترین نقش و اثر را در بهره وری داشتند که هر خدمتی 
که به این افراد صورت بگیرد نمی توانیم حق عظیمی که بر جامعه 

دارند را محقق کنیم.
وی تاکید کرد: سیاســت ما این اســت که فضای شادی در تمام 
کارخانه هــا و مجموعه هــای مختلف محقق شــود. رویکرد دیگر 
امیدآفرینی اســت. مقام معظم انقلاب اسلامی در بیانیه گام دوم 
زمانی که ۴۰ ســال انقلاب را صورت بندی می کنند و درباره آینده 
صحبت کنند یک جمله کلیدی دارند. نخســتین توصیه من نگاه 
خوشبینانه به آینده است. امید آفرینی مسئله اصلی جامعه ما است. 
حرکت جامعه با امید است. رویکرد اصلی امیدآفرینی را باید با تمام 

ابزارها و روش ها تبیین کنیم.

وی گفت: یکی از بحث های مهم روایت راه طی شده است. بسیاری 
از دســتاوردهای انقلاب اســلامی به درســتی روایت نشده است. 
بزرگتریــن حادثــه و اتفاق رخ دهد اگر روایت درســتی رخ ندهد 

کارهای صورت گرفته نمی تواند تبیین شود.
 معاون وزیر تعاون تاکید کرد: رویکرد دیگر کمک به مشــارکت و 
پر شور شدن انتخابات است. یکی از مهم ترین دستاوردهای انقلاب 
اســلامی وارد کردن عنصر اراده ملی در حرکت عمومی جامعه در 

تصمیمات است.
رئیس کمیته کارگری و کارآفرینی ستاد بزرگداشت دهه فجر افزود: 
راه اندازی میزهای خدمت، شــیفت ایثــار در کارگاه های تولیدی، 
نشست هایی برای تبیین بیانیه گام دوم، برگزاری اردوهای راهیان 
پیشــرفت برای آشنا کردن جامعه دانش آموزان و دانشجویان برای 
بازدید از پیشــرفت های صنعتی، برپایی مواکب خدمت، مسابقات 
ورزشی مختلف در حوزه جامعه کارگری، افتتاح پروژه های متعدد 
وزارت تعاون و مجموعه مرتبط بــا کار و تلاش همگی از مواردی 

هستند که در دهه فجر انجام می شود.

چکشیان درباره برنامه هایی که در ۲ سال گذشته در جامعه کار و 
تولید انجام شده اســت، افزود: اگر از نیروی کار و سلامت روحی، 
روان و جسمی او مراقبت نشود بهره وری کشور و سرانه تولید کشور 
دچار مشــکل می  شود. هر کجا در نیروی انســانی تمرکز کردیم 

سرمایه گذاری به یک سرمایه گذاری درست تبدیل شده است.
رئیس کمیته کارگری و کارآفرینی ســتاد بزرگداشــت دهه فجر 
تصریح کرد: ســتاد نهضت ملــی ارتقای فرهنگــی کار در دولت 
ســیزدهم شکل گرفت. در همین راســتا اولین جشنواره فرهنگی 
هنری »اتقان« با کمک حوزه هنری انجام خواهد شــد. ۴۳۴ خانه 
فرهنگ کار در دولت ســیزدهم به دیگر خانه های فرهنگ افزوده 
شدند. در جشنواره »امتنان« که مربوط به شناسایی کارگران نخبه 
است، در ۲ سال گذشته ۱۲۳ هزار کارگر را شناسایی کردیم که در 
هفته کارگر در اردیبهشت معرفی و تقدیر خواهند شد. در خانه های 
بهداشت کارگری در ۲ سال گذشته ۹۴۸ خانه بهداشت کارگری را 
با کمک وزارت بهداشت راه اندازی کردیم که رشد ۲۲ درصدی در 
یک سال گذشته داشته است. از سوی دیگر ۲۳۸۴ ایستگاه »به گر« 
)خانه های بهداشت سیار( نیز راه اندازی شده که در دولت سیزدهم 

بیش از ۷۰ درصد رشد داشته است.
چکشــیان گفت: قرارگاه جوانی جمعیت را با ریاســت وزیر تعاون 
شــکل دادیم که تمام ارکان عضو آن هستند. اولین دوره مسابقات 
ورزشی را برای نخستین بار به صورت ملی برگزار کردیم و در نظر 

داریم آن ها را تبدیل به لیگ سراسری کنیم.
به گزارش برنا؛ وی تصریح کرد: هوشمندســازی خدمات شــبکه 
بهداشت کارگری با راه اندازی سامانه دیده بان سلامت را نیز در این 
دولت برگزار کردیم. اولین تاریخ شفاهی بازنشستگان نیز از تولیداتی 
بود که زندگی بازنشستگان را در قالب یک طرح معرفی می کردند. 
اولین جشنواره »تجربه ماندگار« با حضور ۴۰۰ بازنشسته برگزار شد 

و درنظر داریم جلسه دوم را برگزار کنیم.

معــاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیــان رئیس جمهوری 
گفت: امسال با مجموعه شرکت ملی گاز قراردادی به حجم ۵۰۰ 

میلیون یورو به مدت چهار سال در ۱۲ گروه کالایی امضا شد.
روح الله دهقانی فیروزآبادی با اشاره به توانمندی دانش بنیان ها در 
رفع نیاز صنایع اظهار کرد: امســال با رویکرد متفاوتی نمایشگاه 
توانمندی های تولید داخلی با تدبیر و همت گروه اقتصادی دفتر 
مقام معظم رهبری برگزار شــد. رویکرد امســال نسبت به سال 
گذشته تفاوتی جدی داشــت و آن هم این بود که سال گذشته 

به صورت دستگاهی دســتاوردها ارائه شد و امسال در حوزه های 
مختلف اقتصاد شــامل انرژی، آب و محیط زیســت، ســلامت و 

تجهیزات پزشکی و... برگزار شد.
وی افزود: ســال گذشته توافق نامه ای با مجموعه نفت برای مدت 
پنج ســال به حجم تقریبی ۲ میلیارد دلار در هفت گروه کالای 
ویژه امضا شــد. چندی پیش نیز در مجموعه شرکت ملی گاز به 
حجم ۵۰۰ میلیون یورو به مدت چهار ســال در ۱۲ گروه کالایی 
ویژه قراردادی امضا شد. اینها فرصت های تأثیرگذاری هستند که 

احصا می شود.
به گــزارش برنا؛ معاون علمــی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رئیس جمهوری تصریح کرد: همچنین ما یکســری چاه هایی در 
حوزه نفت داریم که بسته بوده اند و هیچ استحصال نفتی ندارند. 
سال گذشته درخواستی از یک مجموعه نفتی کشور وارد شد که 
نیازمند پمپ های چندفازی برای افزایش برداشــت بودند، از این 
رو قراردادی به حجم ۹ میلیون دلار برای ساخت، طراحی و نصب 

این پمپ ها به امضا رسید.
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جلیل اسلامی معاون بندری و دریایی سازمان 
بنــادر و دریانوردی گفت: وجوه اداره شــده در 
حوزه بنادر و دریانوردی در بخش های مختلف 
هزینه می شــود بــه طوری کــه ۸۰ درصد از 
اتوبوس های دریایی در بندر شــهید رجایی از 
طریق وجوه اداره شــده تامین شده همچنین 
۵۰ فروند شناورهای دریایی در حوزه تجهیزات 
بندری از طریق همین وجوه اداره شــده تامین 

می شود.
به گفته وی، بحث فعالیت های تجاری در بنادر 
شمالی کشور طی دو سه سال اخیر جدی شده و 
در همین زمینه هم در قالب همکاری کشورهای 
حاشــیه خزر و درحوزه های علمی هم اقدامات 
گسترده ای صورت گرفته است او با بیان اینکه 
در صورتی که کاهش تراز دریای خزر رخ دهد 
بیشترین تاثیر را در حوزه حمل ونقل می گذارد 
و تابه امروز این اتفاق تاثیر ملموسی نداشته و ما 
شــاهد افزایش حوزه ترانزیت در بخش دریایی 

کشور بوده ایم.
وی در خصــوص تعرفه های ســازمان بنادر و 
دریانوردی گفت: سهم تعرفه های سازمان بنادر 
ودریانوردی در بخش حمل کالا از مبدا و مقصد 
زیر ســه درصد بوده و کلیات یک درصد است 
بنابراین ســهم عددی ســازمان بنادر در حوزه 

دریایی زیر یک درصد بوده است.
اســلامی بیان کرد: خدمات تخلیه و بارگیری 
توســط بخش خصوصی انجام می شود و حوزه 
تجهیــزات هزینه این خدمــات را بالا برده و با 
توجه به آنکه در طول ســال عقب ماندگی های 
زیادی داشته ایم باید این عقب ماندگی جبران 

می شد.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان؛ او تاکید کرد: 
تعرفه های ســازمان بنادر ارزان ترین و کم ترین 
ســهم عددی قیمت تمام شــده از حمل کالا 
را برعهده دارد و تعرفه های حمل کالا توســط 

بخش خصوصی۱۰۰ درصد انجام می دهند.

معاون مســکن شهری بنیاد مســکن انقلاب 
اسلامی با بیان شناسایی ۴۴ هزار هکتار زمین از 
تصویب ۲۷ هزار هکتار زمین برای اجرای طرح 
واگذاری زمین به متقاضیان نهضت ملی مسکن 
در روستاها خبر داد. حمیدرضا سهرابی معاون 
مسکن شهری بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در 
نشســت تخصصی پایش عملکرد استان ها در 
نهضت ملی مسکن که در محل سالن پاکدامن 
مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی برگزار 
شد، گفت: متقاضیانی که درخواست زمین در 
طرح نهضت ملی مســکن دارند امکان ثبت نام 
و واگذاری زمین برای این دســته از متقاضیان 
مهیاســت که با واجد شــرایط شناخته شدن 

متقاضیان، این امکان ایجاد خواهد شد.

ســهرابی توضیح داد: مقرر شــده بــود تا در 
سال جاری یک میلیون قطعه زمین برای طرح 
نهضت ملی مسکن به متقاضیان واگذار شود که 
برای رسیدن به برنامه زمانبندی، کارها در حال 

انجام است.
معاون مسکن شهری ادامه داد: تاکنون ۴۴هزار 
هکتــار زمین برای واگذاری بــه متقاضیان در 
روســتاها شناسایی شده است که فقط ۲۷هزار 
هکتار زمین در شــورای برنامه ریزی استان ها 

بررسی و مصوب شده است.
به گزارش میزان؛ وی تصریح کرد: اســتان های 
که در معرفی و تصویب اراضی عقب تر هستند 
ضرورت دارد تا خرداد ۱۴۰۳ نسبت به تکمیل و 

تصویب اراضی باقیمانده اقدام کنند.

طبق گزارش دیسپچینگ شــرکت ملی گاز، 
میزان رشــد تحویل گاز به نیروگاه ها، صنایع 
ســیمان در دی ماه امسال نســبت به دی ماه 
سال گذشته به ترتیب ۱۷ درصد و ۲.۴ درصد 

افزایش یافته است.
بعد از زمســتان سال گذشــته در وزارت نفت 
برنامه ریزی دقیقی برای تأمین گاز بخش های 
مختلف و صنایع کشور، باتوجه به عنوان سال 

»رشد تولید« صورت گرفت.
طبق گفته های سعید عقلی سرپرست مدیریت 
ملی  گازمجموعه شرکت  دیسپچینگ شرکت 
گاز در بخش های مختلف اعم از پالایش، انتقال 
و توزیع در اقصی نقاط کشور بیش از ۷۰ درصد 

سبد محصول انرژی کشور را تأمین می کند.

بــه گزارش برنا؛ میزان رشــد تحویــل گاز به 
نیروگاه ها و صنایع کشــور امســال رکوردی 
تــازه را ثبت کــرده و از ابتدای ســال ۱۴۰۲ 
نسبت به مدت مشابه پارســال، ۹/۱۶ معادل 
 ۱۵درصد گاز بیشتر به نیروگاه ها تحویل داده 

شده است. 
در همیــن بــازه زمانــی و بــا برنامه ریزی و 
تــلاش کارکنان صنعت نفــت و گاز، میانگین 
حجــم گازرســانی بــه صنایع ســیمان ۴/۲ 
معادل ۴۳درصد نســبت به مدت مشابه، و به 
پتروشــیمی ها ۳/۱۰ معادل ۲۱ درصد افزایش 
داشته است همچنین به بخش فولاد ۴/۸ معادل 
 ۳۸درصد نسبت به مدت مشابه پارسال افزایش 

یافته است.

و  کوچــک  صنایــع  ســازمان  مدیرعامــل 
شهرک های صنعتی ایران اعلام کرد: در دولت 
ســیزدهم تاکنون ۴ هزار و ۱۰ واحد صنعتی 
احیــا و ۴ هــزار و ۹۰۰ واحــد صنعتی هم با 

افزایش ظرفیت تولید مواجه شده است.
فرشــاد مقیمی با بیان این مطلب به مناسبت 
فرارسیدن دهه مبارک فجر، افزود: طرح پایش 
واحدهای صنعتی غیرفعال با محوریت سازمان 
صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران و 
توانمند کلینک های کسب  همکاری مشاوران 
و کار در سراسر کشــور اجرا شد که نتایج آن 
منجر به بازگشــت ۴ هزار و ۱۰ واحد صنعتی 
به چرخــه تولید از ابتدای دولت ســیزدهم و 
افزایش ظرفیــت ۴ هزار و ۹۰۰ واحد صنعتی 

شده است.
وی خاطرنشــان کرد: از ابتدای ســال جاری 
تاکنون تعداد ۱۱۹۲ واحد با اشتغال ۲۳ هزار 

و ۲۶۲ نفر مجدد به چرخه تولید بازگشته اند.
معاون وزیر صمت اضافه کرد: در زمان شــروع 

دولت سیزدهم ۱۷درصد از واحدهای صنعتی 
مستقر در شــهرک ها و نواحی صنعتی کشور 
غیرفعــال بودند که با توجه به اقدامات صورت 
گرفته، این نســبت به ۱۳درصد کاهش یافته 

است.
مقیمــی ادامــه داد: در زمان شــروع دولت 
ســیزدهم ۳۳.۸ درصد از واحدهای مستقر در 
شهرک ها و نواحی صنعتی کشور با ظرفیت زیر 
۵۰ درصد در حــال فعالیت بودند که با توجه 
به اقدامات صورت گرفته، این نسبت به ۲۸.۴ 

درصد کاهش یافته است.
به گزارش ایرنا؛ رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل 
سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران، برنامه ســال ۱۴۰۳ را افزایش ظرفیت 
ســه هزار و ۳۰۰ واحد صنعتــی زیر ظرفیت 
۵۰ درصد تولید، عنــوان کرد و گفت: تثبیت 
و افزایش ظرفیــت واحدهای تولیدی فعال را 
با رویکرد کمک به رشــد تولید و جلوگیری از 

افزایش رکود در دستور کار داریم.

مدیرکل اســتاندارد اســتان تهران گفت: در 
جریان بازرســی کارشناســان اســتاندارد از 
مراکــز تولید و عرضه لوازم خانگی در اســتان 
 تهران، لوازم خانگی غیراســتاندارد شناسایی و 

توقیف شد.
محمد حســین طاهری افزود: در بازرســی از 
یک مرکز بــزرگ عرضه لــوازم خانگی، لوازم 
خانگی غیر استاندارد شامل چای ساز، قهوه ساز، 
ساندویچ ساز، سرخ کن و اتو شناسایی و با واحد 

صنفی عرضه کننده مطابق قانون برخورد شد.

وی ادامه داد: همچنین در جریان بازرســی از 
بازار عرضه لــوازم خانگی خیابان امین حضور 
تهران، کالاهای خارجی و قاچاق شناسایی و با 

فروشندگان آن، برخورد قانونی صورت گرفت.
به گــزارش مهر؛ این مقام مســئول در پایان، 
ضمن تاکید بر اســتمرار بازرسی های بازرسان 
اســتاندارد از واحدهای تولیــدی و صنفی، از 
توقیف هود اجاق خــوراک پزی بدون مجوز و 
نشان استاندارد با نام تجاری »فیدس«، در یک 

واحد تولیدی در پاکدشت ورامین خبر داد.

معاون اول رئیس جمهور گفت: پیشرفت و توسعه کشور و همچنین 
سعادت و رفاه مردم بدون مدرسه و آموزش امکانپذیر نیست.

محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور در نشست با جمعی از خیّرین 
ملی مدرسه ســاز، با تاکید بر اینکه نقطه اصلی سرنوشت انسان ها 
از مدرسه شروع می شــود، تصریح کرد: پیشرفت و توسعه کشور و 
همچنین ســعادت و رفاه مردم بدون مدرسه و آموزش امکان پذیر 

نیست.
وی خاطرنشان کرد: موتور پیشــران توسعه کشور و تربیت نیروی 
انســانی از مدرسه آغاز می شود که جامعه خیّر مدرسه ساز توانست 
در سالیان گذشته و پس از پیروزی انقلاب اسلامی سهم بسزایی در 
رشد علمی کشور داشته باشد که در غیر این صورت قطعاً با مشکلات 

بسیار بزرگی در زمینه رشد علمی و آموزشی کشور مواجه بودیم.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به اینکه جامعه خیرین مدرسه ساز 
می تواند موقعیتی فراهم کند تا هر ایرانی با هر توان مالی بتواند در 
امر مدرسه سازی شــرکت داشته باشد، افزود: طبق آمارهای وزارت 
آموزش و پرورش بخش قابل توجهی از کودکان بازمانده از تحصیل 
به ویژه در مناطق محروم کشــور وجود دارند که خیرین مدرسه ساز 
می توانند با ورود به این عرصه به دولت برای آماده ســازی امکانات 

تحصیل برای همه نوجوانان و کودکان ایرانی کمک نماید.
مخبر از خیرین مدرسه ســاز خواســت تا با ورود به سایر مسائل و 
مشکلات کشور همانند ســاخت مسکن و اشتغال زایی به دولت در 

این بخش ها نیز کمک کنند.
وی با بیان اینکه جامعه خیرین مدرسه ساز باید ظرفیت خیرخواهی 
و ایثار خود را به کل جامعه تکثیر کند، ادامه داد: در خارج از کشور 
نیــز قلب بســیاری از ایرانی ها برای امور خیریه و کمک به اقشــار 
محروم و آســیب پذیر داخل کشــور می تپد که باید دولت و وزارت 
آموزش و پرورش با تهیه و تعبیه یک ســازوکار مالی برای تسهیل 

جذب سرمایه آنان فراهم نماید.
رضا مراد صحرایی وزیر آموزش و پرورش نیز در این جلسه با اشاره 
به اینکه در دولت سیزدهم و با نهضت مدرسه سازی تاکنون ۵۸۵۰ 

پروژه آموزشی در دولت سیزدهم تکمیل یا ساخته شده است، تاکید 
کرد: در حال حاضر با تلاش های جامعه خیرین مدرسه ساز، نهادهای 
عمومی و انقلابی و وزارت آموزش و پرورش کشور به کارگاه ساخت 
مدرسه تبدیل شده و در دهه فجر امسال ۱۰۰۰ مدرسه بهره برداری 

و تحویل خواهد شد.
وی در ادامــه گزارشــی از اعتبارات تملک دارایی های ســرمایه ای 
سازمان نوسازی، توســعه و تجهیز مدارس کشور در سال جاری با 
میــزان کل اعتبارات ۲۰ هزار میلیــارد تومانی و تخصیص ۴ هزار 
میلیارد تومانــی این اعتبارات در ســال جاری، میــزان اعتبارات 
هزینه ای و تملک دارایی ســازمان نوسازی مدارس کشور، تصویب 
۴.۴ هزار میلیارد تومان اعتبــار ردیف تکمیل پروژه های نیمه تمام 
خیریــن و تخصیص ۱.۲ هزار میلیارد تومــان از این میزان اعتبار، 
۴۸۵۳ پروژه در دست اجرای خیرین در قالب ۲۴۳۶۶ کلاس درس 

ارائه کرد.
همچنین گزارشی از کمبود ســرانه فضای آموزشی متوسط کشور 
براســاس ســند تحول بنیادین آموزش و پرورش و عملکرد طرح 
تخریب و بازســازی و مقاوم سازی مدارس خطر آفرین ارائه و تاکید 
شــد با تفاهمنامه وزارت آموزش و پرورش و وزارت اقتصاد و دارایی 

و تسریع در فرایند مشــارکت بانک ها و موسسات مالی، پروژه های 
نیمه تمام مراکز آموزشــی به ویژه در مناطق محروم برای بازسازی، 
استانداردســازی و ایمن سازی ساختمان های مدارس کشور معرفی 

شده است و در حال اجرای اقدامات لازم در این زمینه است.
ناصر قفلی رئیس جامعه خیرین مدرسه ســاز نیز با اشاره به دو برابر 
شــدن آورده خیرین مدرسه ساز با مبلغی بیش از ۱۰ هزار میلیارد 
تومان در ســال جاری ادامــه داد: خیرین مدرسه ســاز مبالغ لازم 
برای ســاخت مدارس را بصورت کامل تخصیص دادند و امیدواریم 
با همکاری وزارت آموزش وپرورش و دســتگاه های مربوطه دولتی 

اعتبارات دولتی نیز هر چه زودتر تخصیص یابد.
در ادامه، دیگر اعضای جامعه خیرین مدرسه ســاز کشور گزارشی از 
عملکرد خیرین مدرسه ســاز و پروژه های تحویلی سال جاری ارائه 
کردند که طبق این گزارش از مجموع ۲۹۵۰ پروژه تحویلی ســال 
جاری، ۳۴۱ پروژه مردمی، ۱۴۴۲ پروژه مشــارکتی و ۱۱۶۷ پروژه 

دولتی تا بهمن ماه سال جاری تحویل داده شده است.
طی ۴ ســال گذشته نیز پروژه های تحویلی خیرین با آمار صعودی 
۴۸۰۰ کلاس درس در ســال ۹۹.۵۶۱۳ کلاس درس در ســال 
۱۴۰۰.۶۵۴۳ کلاس درس در ســال ۱۴۰۱ به ۷۵۲۸ کلاس درس 
در سال جاری رسیده است و اعلام شد ۸۶۰۳ پروژه توسط خیرین 
مدرسه ساز توســط مردم، دولت و نهادهای مختلف در دست اجرا 

می باشد.
بــه گزارش تســنیم؛ در پایان این جلســه نیز جمعــی از خیرین 
مدرسه ساز به تشریح مشکلات، دغدغه ها و مسائل و انتظارات خود 
از دولت از جمله حل مشــکلات مالیاتی، تخصیص اعتبارات سهم 
دولت در ســال جاری، پیش بینی اعتبار در سال ۱۴۰۳، همکاری 
سازمان صدا و سیما و رسانه ها به منظور ترویج فرهنگ مدرسه سازی 
و معرفی خدمات خیرین مدرسه ساز، کمک استانداران و فرمانداران 
بــرای حل و فصل امور خیرین در پروژه های اســتان ها و کمک به 
استقرار ســامانه های در حال تهیه توسط ســازمان نوسازی برای 

مکان یابی و احصاء وضعیت موجود پرداختند.

معاون اول رئیس جمهور:

پیشرفت و توسعه کشور بدون مدرسه و آموزش امکان پذیر نیست

یک کارشناس اقتصادی:

هزینههایاضافهشدهدربودجهتوسطنمایندگانسببتورممیشود

کارگران،ستونفقراتتولیدهستند

امضایقرارداد۵۰۰میلیونیوروییدانشبنیانهاباشرکتملیگاز

کاهشترازدریایخزرتاثیریدرترددکشتیوترانزیتکالانداشتهاست

۲۷هزارهکتاراراضیروستاییباهدفواگذاریزمینمصوبشد

جهشگازرسانیبهصنایعدرزمستان

معاون وزیر صمت خبر داد
احیای۴۰۱۰واحدصنعتیدردولتسیزدهم

لوازمخانگیغیراستاندارددرتهرانتوقیفشد
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 شش��مین برنامه »برمودا« ش��امگاه ۹ بهمن م��اه با حضور ناصر 
ممدوح و به میزبانی کامران نجف زاده از ش��بکه نسیم پخش شد. 
در ابت��دای برنامه نج��ف زاده مهمان خود را »م��ردی با لبخندی 
همیش��گی که لبخن��دش با قلبش پیوند خورده اس��ت« توصیف 
کرد. ممدوح در جواب این توصیف گفت: لبخند نش��انه ش��ادی 
اس��ت؛ البته که نمی توان گفت لبخند نشانه زندگی خوب است، 
اما انس��ان با لبخند روز بهتری خواهد داش��ت. او عنوان کرد: در 
جامعه فعلی ما تعداد آدم های نیازمند زیاد اس��ت اما چه می شود 
کرد؟ درس��ت است که همیش��ه به فردای بهتر امید دارم و همه 
باید امید داش��ته باشند اما گاهی اوقات نمی شود. بهتر است همه 
چیز را به خدای یگانه س��پرد. من همیشه می گویم خدایا تو چه 
می خواهی؟ م��ن هم آن چیزی را می خواهم ک��ه تو می خواهی. 
ممدوح در جواب این پرس��ش که ش��ما عصبانی نیز می ش��وید؟ 
گفت: من نمی توانم عصبانی ش��وم؛ در واقع بلد نیس��تم. حتی در 
زمان دوبله ش��خصیتی که عصبانی اس��ت نیز نمی توانم عصبانی 
ش��وم. نجف زاده از این دوبلور پیشکس��وت پرسید: این آرامش و 
این توانایی مدیریت روحی روانی خودتان را از کجا آورده اید؟ که 
ممدوح در جواب گفت: از خالق یکتا گرفته ام. معتقدم که خداوند 
مرا دوس��ت دارد؛ چون من بندگانش را دوست دارم. گاهی اوقات 
از خطرهای��ی جس��ته ام که به لطف خودش بوده اس��ت. ممدوح 
اذعان داش��ت که از وقتی همسرش را از دست داده است، بعضی 
از ام��ور را خودش باید انجام ده��د مانند غذا پختن اما از آنجایی 
که این پروس��ه طولانی و زمان بر اس��ت، درد کمرش را تش��دید 
می کن��د و در راه رفتنش تاثیر می گ��ذارد. میزبان »برمودا« از او 
س��وال کرد که اگر بخواهید با همسرتان صحبت کنید، به او چه 
می گویید که این گوینده قدیمی با بغضی در گلو این گونه پاس��خ 
داد: »فری جان خس��ته نباشی، دس��تت درد نکنه.« نجف زاده به 
موضوع خوش تیپی و باکلاسی دوبلورها اشاره می کند و علت آن 
را جویا می ش��ود که ممدوح در جواب گفت: شاید شخصیت هایی 
که به جای آن ها حرف می زنند در آن ها نفوذ کرده اس��ت. مجری 
این برنامه علت عدم بازی در فیلم و س��ریال را از او جویا شد که 
این دوبلور پیشکسوت با گله مندی از فردی که با او مصاحبه کرده 

است، اظهار داش��ت: وضعیت جس��مانی  و کمردردم دیگر اجازه 
بازی به من نمی دهد اما وقتی مصاحبه من منتشر شد در تیترش 
آم��ده بود ک��ه »ممدوح هم رفت« که بس��یاری تصور کردند من 
فوت کرده ام. ممدوح با نج��ف زاده در مورد این موضوع که وقتی 
صبح ها از خواب بیدار می شویم صداهایمان خاص تر است، هم نظر 
بود. از نظر او بعدازظهر صدایش در بهترین حالت برای کار دوبله 
اس��ت. این دوبل��ور تصریح کرد: در گذش��ته زمانی که دوبله  یک 
فیل��م در پایان خوب نبود، دوباره تمام کار دوبلاژ را از ابتدا انجام 
می دادن��د و همزمان ب��ا دوبله تصویر اکران می ش��د و آنقدر این 
صدا روی ش��خصیت ها می نشست که انگار دو فرد فارسی زبان با 
یکدیگر گفت وگو می کنند اما در حال حاضر سیستم تغییر کرده 
و کامپیوتری شده است؛ متاس��فانه کامپیوتر به کار دوبله صدمه 
زده اس��ت. او ادامه داد: کار دوبلاژ در گذش��ته خیلی خوب بود؛ 
چون تع��داد فیلم ها برای دوبله زیاد ب��ود. در حال حاضر ممکن 
است تعداد زیادی به هنر دوبله علاقه مند باشند اما دیگر همانند 
گذش��ته به دوبلور نیازی نیس��ت؛ در واقع چون تعداد فیلم ها کم 
اس��ت، نمی ش��ود نیروی جوان تزریق کرد و اگ��ر کار دوبلاژ تنها 
مسیر درآمد افراد باشد، به مشکل برخواهند خورد اما در گذشته 
این گونه نبود و اگر باز هم به ۶۰ سال پیش برگردم باز هم همین 
مس��یر را انتخاب خواهم کرد. ممدوح از روزه��ای اولیه ورودش 
به ای��ن عرصه صحبت ک��رد و گفت: علاقه اصلی م��ن بازیگری 
ب��ود اما به من گفتند که صدای تو خوب اس��ت، نمی خواهی کار 

گویندگی و دوبله انجام بدهی؟ و از همان جا راه زندگی من عوض 
ش��د. ممدوح با ابراز گله و نارضایتی از شرایط فعلی دوبله گفت: 
تازه واردها کار دوبلاژ را سرس��ری گرفته اند؛ در صورتی که باید با 
ش��خصیت ها آش��نا ش��وند و حالات و عادات آن ها را کاملا درک 
کنند. نجف زاده از ممدوح پرسید که شرایط در گذشته برای شما 
چگونه بود؟ آیا قدیمی ترها راه را برای شما باز می کردند یا حلقه 
بس��ته بود؟ که او در جواب گف��ت: قدیمی ها در ظاهر به قوانینی 

پایبند بودند اما ترجیح می دادند خودشان کارها را انجام دهند.
آبتین، یکی از فرزندان این دوبلور نیز پا به عرصه دوبله گذاش��ته 
اس��ت و از نظر او رقبای این کار زیاد ش��ده و تمامی افرادی که 
می خواهند وارد این عرصه ش��وند نیز از کارتون ش��روع می کنند 
که خیلی س��اده اس��ت اما اگر بخواهند به جای یک ش��خصیت 
صحب��ت کنند، دیگر نمی توانند آهنگ ص��دای خود را بگیرند. از 
نظر ممدوح، آبتین در این عرصه بهتر از اوس��ت اما خلق و خوی 
خ��اص خ��ود را دارد. او در ادامه گفت: آبتی��ن، فیلم های ژاپنی 
و ک��ره ای را دوبله نمی کن��د چون نمی تواند با ش��خصیت هایش 
هماهنگ ش��ود و زبان آن ها به دلش نمی نشیند. شش سال پیش 
همسرش را از دست داد و وقتی او را از دست داد دیگری چیزی 
برایش لذت بخش نبود. لباس هایش را همیش��ه همسرش برایش 
می خرید و الان حدود ۱۰ س��الی اس��ت که دیگر لباسی نخریده 
اس��ت. وی اف��زود: علاقه خاصی به هیچ ی��ک از کارتون هایی که 
دوبله کرده است،ندارد و همه برای او یکی هستند. از نظر او شعر 
را باید با صدای طهماس��ب، خبر خوب را با صدای جلال مقامی، 
جک و لطیفه را با صدای منوچهر نوذری و تیزر تبلیغاتی فیلم ها 
را با صدای ابوالحس��ن تهامی نژاد شنید. به گزارش صبا، در ادامه 
نجف زاده نظر ممدوح را درباره اینکه »اولین س��والی که از فردی 
که می خواهد وارد عرصه دوبله ش��ود، می پرسید چیست؟« جویا 
شد که او در جواب، متنی به نجف زاده داد تا آن را بخواند. گویی 
خوانش متن با صدای خود فرد اولین معیاری است مورد سنجش 
قرار می گیرد. از نظر این دوبلور، کنش و واکنش ها و اس��تفاده از 
فیزیک در زمان دوبله س��بب می ش��ود تا دوبله بهتر و باورپذیرتر 

شود.

 گلایه های ناصر ممدوح از دنیای دوبله

تیتر زدند »ممدوح هم رفت« 

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

»پل جیاماتی« برای دومین همکاری خود با »الکس��اندر پین«، 
۱۹ س��ال پس از »راه های فرعی«، موفق به کسب جایزه بهترین 
بازیگ��ر مرد از هیئت ملی نق��د، منتخب منتقدان و گلدن گلوب 
ش��ده و اکنون نامزد انجمن بازیگران، بفتا و اسکار و منتظر اعلام 
نتایج اس��ت و حالا با جایزه جشنواره سانتا باربارا تجلیل می شود. 
»جیاماتی«، بازیگر کهنه کار که برای بازی در فیلم »جاماندگان« 
حسابی درخشیده، در این فیلم در نقش یک معلم مدرسه شبانه روزی 
بداخلاق ظاهر ش��ده است. وی ۱۴ فوریه جایزه طلایه دار سینما 
را از جشنواره بین المللی فیلم سانتا باربارا دریافت خواهد کرد. به 
گزارش مهر، سی و نهمین جشنواره بین المللی فیلم سانتا باربارا از 

۷ تا ۱۷ فوریه )۱۸ تا ۲۸ بهمن( برگزار می شود. 

داوود فتحعلی بیگی نویس��نده، کارگردان، بازیگر و مدرس دانش��گاه، گونه های مختلف نمایش های 
ایرانی را به عنوان میراث ناملموس فرهنگی کش��ور برش��مرد و از مدیران حوزه فرهنگ خواست تا 
برای جلوگیری از نابودی پرده خوانی، نقالی، تعزیه، ش��بیه خوانی و... اقدام عاجل کنند. وی تاکید 
کرد: عده ای از بزرگان و مفاخر فرهنگ و هنر ایران، میراث ناملموسی برایمان به یادگار گذاشته اند 
و این امانتی است که ما نیز در حفظ و نگهداری آن باید سخت کوشا باشیم و سپس به بازماندگان 
خود منتقل کنیم. از همه مدیران دلس��وز فرهنگ و هنر کش��ور می خواهم تا در حفظ راه و رس��م 
بزرگان و پیش��ینیان تئاتر کوشا باش��ند. وی در پاسخ به این پرس��ش که چهل ودومین جشنواره 
بین المللی تئاترفجر را چگونه ارزیابی می کند، گفت: جش��نواره را رها کنید، اکنون مس��ئله اولیه 
و مهم تری مطرح اس��ت و کس��ی نیست که به آن رسیدگی کند. متاس��فانه خیلی از دوستان که 
در دوره ای پس��ت های مدیریتی را عهده دار بودند، هر یک آمدند و بخش��ی از میراث گذش��تگان و 
بزرگان تئاتر کش��ور را به باد نابودی سپردند. این خطر تا نابودی کامل امکانات اداره کل هنرهای 
نمایش��ی پیش رفته است. به گزارش میزان، این پیشکس��وت تئاتر در عرصه نمایش های آئینی و 
س��نتی تاکید کرد: چطور ممکن اس��ت آن دوس��ت عزیز و ش��ریف، آن به اصطلاح استاد دانشگاه 
در زمان��ی که پس��ت مدیریت��ی دارد، گنجینه عظیم کارگاه لباس را بر باد دهد؟ چگونه می ش��ود 
کارگاه دکور به ورطه نابودی کش��یده ش��ود؟ ای کاش کس��ی بود و پاس��خ می داد که با آن کارگاه 
 لباس و آن گنجینه عظیم چه کرده اند؟ به واقع این آقایان تصور می کردند که تا قیامت قرار است 

مدیر باقی بمانند؟

مراسم رونمایی و اکران افتتاحیه فیلم مستند »سلاطین گل کوچیک« به کارگردانی امیر زوینی و 
تهیه کنندگی بهتاش صناعی ها شامگاه دوشنبه ۹ بهمن در پردیس سینمایی چارسو برگزار شد. در 
این مراسم کارگردان فیلم با تشکر از فضایی که گروه سینمایی هنر و تجربه فراهم کرده است گفت: 
مدت ها منتظر این فرصت بودم تا فیلم که از نظر من یک مس��تند داس��تانی اس��ت اکران شود. وی 
ادامه داد: بازی گل کوچیک و فوتبال گل کوچیک یکی از تفریحات معمول در دهه هفتاد بود و به 
نوعی به شناسنامه ما گره زده شده بود هر چند دیگر نه کوچه ها فضای بازی دارند و نه سرگرمی ها 
مانند گذش��ته اس��ت. به گزارش میزان، زوینی افزود: رفتار و حرکت ها در این ورزش اس��ت که هر 
فردی نمی تواند انجام بدهد و حتی افراد زیادی بودند که به واس��طه گل کوچیک برای خود اس��م و 
رس��می را بدس��ت آورده بودند. اکران »سلاطین کل کوچیک« از روز گذشته دهم بهمن در پلتفرم 

نماوا بصورت آنلاین آغاز شد.

»اس��کات مومادی« داس��تان نویس برنده جایزه پولیتزر که اولین 
رمانش »خانه ساخته ش��ده از س��پیده دم« به عنوان نقطه شروع 
ادبیات معاصر بومیان آمریکا ش��ناخته می ش��ود، در ۸۹ سالگی 
درگذشت. »هارپر کالینز« ناشر آثار این نویسنده آمریکایی اعلام 
کرد که او در خانه خود در س��انتافه نیومکزیکو از دنیا رفته است. 
»جنیفر سیویلتو« ویراستار آثار »اسکات مومادی« او را یک شاعر 
و نویسنده خارق العاده توصیف کرد و در بیانیه ای گفت: »او صدایی 
بی نظیر در ادبیات آمریکا بود و کار کردن با او باعث افتخار بود. به 
گزارش ایسنا به نقل از گاردین، میراث قبیله کیووا که عضوش بود 
برای او عمیقاً معنادار بود و او بیشتر زندگی خود را وقف بزرگداشت 

و حفظ فرهنگ بومیان آمریکا، به ویژه سنت شفاهی کرد.« 

چند روزی اس��ت که حواش��ی مرتبط با افزایش بودجه صداوسیما تیتر رسانه ها شده است و بودجه 
۲۴ هزار میلیارد تومانی صداوسیما موافقان و مخالفانی پیدا کرده است. از جمله افرادی که در این 
باب بیشتر نظر دارند خود نمایندگان مجلس هستند که با توجه به این افزایش بودجه ماموریت های 
بیش��تری را هم برای صداوسیما وضع کرده اند. حس��ینعلی حاجی دلیگانی عضو کمیسیون تلفیق 
بودجه ۱۴۰۳ با اشاره به افزایش بودجه صداوسیما گفت: مصوبه مجلس درباره اعتبارات صداوسیما 
منطبق بر قانون برنامه هفتم توس��عه بوده است. در برنامه هفتم تکالیف بسیاری در حوزه تولیدات 
رس��انه ای بر عهده رسانه ملی گذاشته شده اس��ت و انجام این تکالیف نیازمند اعتبارات لازم است. 
این عضو کمیسیون تلفیق بودجه عنوان کرد: نباید فراموش کنیم که در جنگ رسانه ای قرار داریم 
و لازمه پیروزی در این جنگ تقویت س��ازمان صداوس��یما اس��ت. در چنین فضایی افزایش بودجه 
س��ازمان هایی مانند صداوسیما به منظور توسعه زیرساخت های فنی و تقویت تولید برنامه ها صورت 
می گیرد. به گزارش مهر، این نماینده مجلس ش��ورای اسلامی با اشاره به افزایش چشمگیر تکالیف 
س��ازمان صداوس��یما در برنامه هفتم تصریح کرد: مجلس سازمان صداوسیما را مکلف کرده است تا 
پایان برنامه هفتم، تولیدات رسانه ای خود را در ۱۱ بخش از جمله تولید مستند، پویانمایی، سریال، 
تل��ه فیل��م و مجموعه های تلویزیونی افزایش دهد. به گزارش مهر، وی با اش��اره به یکی از مطالبات 
مردم نس��بت به تنوع و کیفیت برنامه ها یادآور ش��د: یکی از مطالبات مردم در دیدار با نمایندگان، 
افزایش تنوع و غنای برنامه های تولیدی صداوسیما است که این مهم نیازمند تامین اعتبارات مورد 

نیاز برنامه سازی و فنی است. 

پویانمایی »در س��ایه سرو« با کارگردانی مشترک حسین ملایمی و شیرین سوهانی جایزه بهترین 
فیلم در بخش انیمیشن و جایزه ویژه تماشاگران نهمینِ جشنواره فیلم کوتاه فلورانس کشور ایتالیا 
را از آن خود کرد. بر اس��اس این خبر، اولین حضور بین المللی پویانمایی ۲۰ دقیقه ای »در س��ایه 
س��رو« در بخش مس��ابقه افق فیلم های کوتاه هشتادمین جش��نواره فیلم ونیز در سال جاری رقم 
خورد. پویانمایی »در س��ایه س��رو« در مورد یک ناخداس��ت که از اختلال استرس پس از سانحه 
رن��ج می ب��رد، او با دخترش در خان��ه ای محقر در کنار دریا و در انزوا زندگ��ی می کند. آنها باید با 
چالش های یک زندگی س��خت مقابله کنند. بر همین اس��اس، جش��نواره فیلم کوتاه »فلورانس« 
در س��ه بخش داستانی، مس��تند و انیمیش��ن برگزیدگان را معرفی کرد. به گزارش ایسنا، نهمین 
جشنواره فیلم کوتاه »فلورانس« از ۵ تا ۷ بهمن ۱۴۰۲ )۲۵ تا ۲۷ ژانویه ۲۰۲۴( در شهر فلورانس، 

کشور ایتالیا برگزار شد. 

مس��تند »سرنگتی« با گویندگی ۳ نفر از گویندگان گفتار فیلم در 
واحد دوبلاژ س��یما دوبله شد. »س��رنگتی« در گونه مستند حیات 
وحش محصول انگلیس در س��ال ۲۰۲۳ قرار است از شبکه مستند 
سیما پخش شود. این مستند به داستان زندگی چند گونه ی خاص 
از حیوانات وحشی در قلب آفریقا و در منطقه ی سرنگتی می پردازد. 
گرچه که ساختار اصلی این مجموعه مستند است، اما نوع روایت آن 
داستانی و جذاب است و با کنار هم قرار دادن تصاویر بی نظیر از لحظات 
خاص، موفق به داستان پردازی و تحقیقات عمیق و دقیق در شناسایی 
رفتار ها و واکنش های حیوانات مختلفی شده است. به گزارش میزان، 
»سرنگتی« را می توان در میان بهترین نمونه های مستند حیات وحش 

قرار داد که می تواند برای علاقمندان جذاب باشد.

 جایزه برای »پل جیاماتی« 

 نظر داوود فتحعلی بیگی درباره حفظ میراث فرهنگی

»سلاطین گل کوچیک« آمد

 »اسکات مومادی« درگذشت 

 صداوسیما موظف به افزایش تولید سریال ها شد

جایزه برای »در سایه سرو«

 »سرنگتی« در تلویزیون

 »ایان مک شین« و »کیانو ریوز«ی که نیاز به استراحت دارد

 »پل گرینگرس« »اتوبوس گمشده« می سازد

 اولین حضور مردمی »کوین اسپیسی« در »کامیک کان«

 بلاتکلیفی رسانه ها در فاصله چند ساعت تا شروع جشنواره فیلم فجر

»ای��ان مک ش��ین« بازیگر نقش »وینس��تون 
اس��کات« در مجموعه فیلم های »جان ویک« 
پ��س از گفت وگوی جدیدی ب��ا »کیانو ریوز«، 
درب��اره فیلم پنج��م صحبت کرد. ای��ن بازیگر 
عنوان کرد با وجود این که س��اخت فیلم پنجم 
اجتناب ناپذیر اس��ت و این فیلم در حال حاضر 
در لاینزگی��ت در حال پش��ت س��ر گذاش��تن 
مراحل اولیه شکل گیری است، اما »کیانو ریوز« 
برای بازی مجدد در نقش ش��خصیت آدمکش 
فیلم، شایس��ته یک اس��تراحت خوب اس��ت. 
»مک ش��ین« که در »جان ویک« نقش مالک 
»هت��ل کنتیننت��ال« را ب��ازی می کند، معتقد 
اس��ت که »ریوز« از بازی در نقش »ویک« که 
یک دهه گذشته مشغول آن بود، فاصله گرفته 
و اعت��راف می کند امیدوار اس��ت فیلم بعدی از 
شخصیت وی فاصله داشته باشد. »مک شین« 
می گوی��د »ریوز« پس از تلاش بس��یار برای به 
تصویر کشیدن »ویک« در سینما، احتیاج دارد 
تا دوباره ش��ارژ ش��ود. او ادامه داد: فکر می کنم 
»کیانو« تا زمانی که بخواهد حقش اس��ت یک 
استراحت خوب داش��ته باشد. روز گذشته با او 
صحبت کردم، او پس از همه کتک هایی که در 
۱۰ س��ال گذشته از همه قاتلان جهان خورده، 
مدتی است مشغول اس��تراحت است. بگذارید 
اس��تراحت کند تا زمانی که تصمیم بگیرد یک 
بار دیگر از قبرش بلند شود یا هر کجا خواست 
بخواب��د، از کجا معلوم؟ ش��اید این فیلم به یک 
فیلم ترس��ناک بدل شد؛ هر چیزی می تواند به 
چیز دیگری بدل شود، هیچ قانونی وجود ندارد. 
»مک ش��ین« در هر چه��ار فیلم »جان ویک« 
در کن��ار کیانو ریوز بازی کرده و ش��خصیت او 
از هتلش به عنوان پناهگاهی امن برای ویک و 
متحدانش استفاده می کند. این ۲ همچنین در 
»بالرین��ا« فیلم جدید از مجموعه »جان ویک« 

ب��ا بازی آنا دی آرماس که در نقش اصلی بازی 
می کند، ظاهر خواهند ش��د و وقایع فیلم بین 
فصل س��وم و چهارم »جان ویک« رخ می دهد. 
س��اخت »جان ویک ۵« با وجود مرگ ظاهری 
ش��خصیت اصلی ریوز در پایان فصل ۴، در ماه 
می گذشته توس��ط لاینزگیت تایید شد. روشن 
اس��ت که »ج��ان ویک« بعدی ب��دون »ریوز« 
ش��کل نمی گیرد، گرچه هنوز روشن نیست آیا 
او قص��د بازی در فیلم بع��دی را دارد یا خیر و 
نحوه حضور ش��خصیت او پس از پایان فصل ۴ 
به چه ش��کل خواهد بود؟ فیل��م چهارم »جان 
ویک« پس از اکران در مارس گذشته با فروش 
بیش از ۴۴۰ میلیون دلار، موفق ترین قس��مت 
مجموعه »ج��ان ویک« چه از نظ��ر انتقادی و 
چه از نظر تجاری بود. ابتدا قرار بود فیلم پنجم 
هم زمان با قسمت چهارم فیلمبرداری شود، اما 
»چاد استاهلسکی« کارگردان به دلیل خستگی 
بازیگران و دیگر عوامل ساخت فیلم از انجام این 
کار منصرف شد. ریوز پیش��تر اعتراف کرد که 
بدلکاری های فصل ۴ بسیار سخت بود؛ هرچند 
در پایان به خوبی از آب درآمدند و سکانس های 
اکش��ن بس��یار تحسین ش��ده فیلم را ش��کل 
دادند. ب��ه گزارش مهر، »استاهس��کی« همراه 
»جان وی��ک ۵«، بر پروژه های چندرس��انه ای 
بیشتری نظارت خواهد کرد که شامل چندین 
برنامه تلویزیونی اس��پین آف در این فضا و یک 
س��ریال انیمه می شود. تاکنون اس��پین آفی از 
این مجموعه در قالب یک مینی س��ریال درام 
با عنوان »کنتیننتال« س��اخته شده که درباره 
این است که »وینستون« برای تبدیل شدن به 
مالک اصلی هتل چه کارهایی کرده است. با این 
حال در این س��ریال، »مک شین« بازی نکرد و 
»کالی��ن وودل« در نقش »وینس��تون« جوان 

جلوی دوربین رفت.

در نوامبر گذشته، اخباری در حد شایعه مطرح 
ش��د که »پل گرینگرس« کارگردان س��ینما 
مش��غول کار بر روی پروژه ای با نام »اتوبوس 
گمش��ده« برای اپل تی وی است. عنوان شده 
ب��ود که این فیلم بعدی »گرینگرس« اس��ت. 
مجله ددلاین هم اکنون این گزارشات را تایید 
کرده و همچنین از حضور »متیو مک کانهی« 
و »جیم��ی لی کرتی��س« در نقش های اصلی 
این فیلم خبر داده اس��ت. داس��تان این فیلم 
بر اس��اس آتش س��وزی مهیب س��ال ۲۰۱۸ 
کالیفرنیا معروف به »کمپ فایر« اس��ت. این 
فیل��م از زاویه دی��د راننده اتوب��وس قهرمان 
این داس��تان، کوین مک کی، و معلم مدرسه، 
م��ری لودویگ، که در هدایت اتوبوس��ی پر از 
کودکان مدرسه ای به وی کمک کرد تا از این 
آتش سوزی کش��نده در شهر پارادایس رهایی 

یابند، به تصویر کشیده خواهد شد.
 ای��ن خلاص��ه داس��تان اس��ت: در ۸ نوامبر 
۲۰۱۸ م��ردم ش��هر پارادای��س کالیفرنی��ا از 
خواب برخواستن و با آسمان خاکستری مملو 
از ابره��ای دود و بادهای تند مواجه ش��دند. 
»کمپ فایر« با بلعی��دن یک هکتاز زمین در 
یک ثانیه، با س��رعت به آن ها نزدیک می شد. 
کمتر از دو س��اعت از آغاز آتش س��وزی، شهر 
غرق در ش��عله های آتش بود، و ساکنین شهر 
در منازل و خودروهای شان گیر افتاده بودند. 
تا صبح روز بعد ۸۵ نفر مرده بودند. داس��تان 
فیلم »اتوبوس گمش��ده« بر راننده اتوبوسی با 
نام کوین مکی و معلم مدرس��ه ای با نام مری 

لودویگ متمرکز است که با همکاری یکدیگر 
اتوبوس��ی پر از کودکان مدرسه ای را از میان 

این آتش سوزی مهیب نجات دادند.
 کمپ فایر ۲۰۱۸ کالیفرنیا، موضوع مس��تند 
س��ال ۲۰۱۹ نتفلیک��س با عن��وان »آتش در 
پارادی��س« ب��ود. داس��تان فیل��م گرینگرس 
بر اس��اس فیلم نام��ه ای به قلم ب��رد اینگلزبی 
اس��ت، که بیشتر به خاطر س��ریال »میر اهل 
ایس��ت تاون« مع��روف اس��ت. او همچنین در 
درام ورزش��ی بن افلک به نام »راه بازگشت« 
نیز همکاری داشته است. نوامبر گذشته اعلام 
ش��ده بود که »گرینگرس« اقتباس��ی از رمان 
پرف��روش »غرق ش��دگی« را برای اس��تودیو 
برادران وارنر کارگردانی خواهد کرد، اما منابع 
ب��ه ددلاین گفته ان��د که فیلم نام��ه آن پروژه 
هن��وز تکمیل نش��ده و برنام��ه »گرینگرس« 
این اس��ت که ابتدا پروژه »اتوبوس گمشده« 
را فیلم ب��رداری کن��د. آخری��ن فیل��م »پ��ل 
گرینگرس« به »اخبار جهان« در سال ۲۰۲۰ 
بازمی گردد که نقده��ای خوبی دریافت کرد، 
اما خ��ب ب��ه آن تمجید و تحس��ین های که 
وی ب��ه آن ع��ادت دارد نزدیک ه��م نبود. به 
گزارش س��وره س��ینما، »گرینگ��رس« اولین 
بار در فیل��م »بورن« از دوربین های دس��تی 
»هیپ« اس��تفاده کرد، و وی از هر حیث باید 
در فهرس��ت تاثیرگذارترین فیلم سازان اکشن 
ق��رن ۲۱ قرار گیرد. از بهترین آثار او می توان 
ب��ه »کاپیت��ان فیلیپ��س«، »یونایت��د ۹۳« و 

»یکشنبه خونین« اشاره کرد.

»کوین اسپیسی« بازیگر، از شناخته شده ترین 
س��تارگان هالی��وودی ک��ه چند س��ال پیش 
درگیر اتهامات س��و ء رفتار اخلاقی شد، برای 
اولی��ن بار در مراس��م »کامی��ک کان« در ماه 
آت��ی در کارولین��ای ش��مالی حض��ور خواهد 
یاف��ت. ای��ن بازیگ��ر اولی��ن حضور خ��ود در 
بزرگتری��ن گردهمایی کامی��ک بوکی آمریکا 
ب��ا نام »کامیک  کان« ک��ه از ۱۶ تا ۱۸ فوریه 
در کارولینای ش��مالی برگزار می شود را تایید 
کرده است. ترتیب دهندگان این برنامه در روز 
چهارش��نبه عنوان داشتند که »اسپیسی« در 
میان میهمانان این برنامه حضور خواهد داشت 
و از علاقمندان دع��وت کردند تا برای گرفتن 
امضا و عکس با او و دیگر هنرمندان حاضر در 
این مراس��م در این گردهمایی شرکت کنند. 
او همچنین با ش��رکتی با نام اورست آتوگراف 
ق��راردادی را تنظیم کرده تا برای علاقمندانی 
که توانایی ش��رکت در این مراس��م را ندارند، 
امضای خود را بابت دریافت مبلغی مش��خص 
ارسال کند. »کوین اسپیسی« برای فیلم کالت 
»مظنونین همیش��گی« )۱۹۹۵( در ژانر درام 
جنای��ی و فیلم »زیب��ای آمریکایی« )۱۹۹۹( 
در ژانر کمدی درام برنده جایزه اس��کار ش��د، 
و طرف��داران س��ینما می توانند پ��س از چند 
س��ال س��خت برای این بازیگر، یاد این آثار را 
با حض��ور وی زنده کنند. او در س��ال ۲۰۰۶ 
در فیلم »بازگشت سوپرمن« نقش لکس لوتر 
را ب��ازی ک��رد، و در ادامه با بازی در س��ریال 
»خانه پوش��الی«، در به شهرت رسیدن شبکه 
اس��تریم نتفلیک��س نقش ب��ه س��زایی را ایفا 
کرد. از اقدامات اسپیس��ی برای بازگش��ت به 
صحن��ه می توان به ویدئوهای مرس��وم او قبل 
از مراسم سال نو میلادی اشاره کرد. او امسال 
نی��ز ویدئویی را از خود و مجری برکنار ش��ده 
ش��بکه فاکس، تاکر کارلس��ون، منتش��ر کرد، 
که به طرز عجیب��ی بازنمایی از کاراکتر خود، 

فرانک آندروود، در س��ریال »خانه پوشالی« را 
ارائه داد. به جز این ویدئوها، اسپیس��ی تقریباً 
به طور کلی پس از اتهامات سوء رفتار اخلاقی 
وارده به وی در سال ۲۰۱۷ از حضور در فضای 
عمومی اجتناب کرده است. همزمان با مطرح 
ش��دن این اتهامات، نتفلیکس او را از س��ریال 
»خانه پوش��الی« اخراج کرد، در حالی که در 
این بین »ریدلی اسکات« نیز مجبور شد تا به 
دلیل حضور »اسپیسی«، بخشی از فیلم »تمام 
پول های جهان« را به طور مجدد فیلم برداری 
کرده و او را با »کریس��توفر پلامر« جابجا کند. 
علاوه بر فروپاش��ی حرفه »اسپیس��ی«، وی با 
مشکلات حقوقی بی شماری مواجه شد. او در 
م��اه ژوئیه از اتهام آزار و اذیت زنان در بریتانیا 
تبرئه شد. افرادی که در مدار این بازیگر هستند 
عنوان داشتند که او این رای دادگاه را به حق 
می داند، در حالی که هالیوودی ها در این میان 
می گویند که بازگش��ت او به هالیوود و فعالیت 
مجدد وی در تراز سابق بسیار نامحتمل است. 
این بازیگر طی چند س��ال گذشته در تعدادی 
از فیلم های مس��تقل کم بودج��ه حضور یافته، 
و علیرغم حواش��ی که به همراه داش��ته مورد 
اس��تقبال تهیه کنندگان این آث��ار قرار گرفته 
اس��ت. اسپیس��ی در اظهاراتی عنوان داشت: 
»یکی از چیزهایی که در چند س��ال گذش��ته 
فهمیده ام، این اس��ت ک��ه طرفدارانم چه قدر 
ب��ه من محب��ت دارند. می دانم ک��ه نمی توانم 
از ت��ک ت��ک آن ها تش��کر کنم، ام��ا به نظرم 
ای��ن اق��دام خوب��ی در همین جهت اس��ت.« 
ب��ه گزارش س��وره س��ینما، ترتیب دهنده این 
مراسم که »اسپیسی« را برای این گردهمایی 
دع��وت می کند اضافه کرد: »کوین اسپیس��ی 
یک��ی از پرطرفدارتری��ن بازیگ��ران در دنیای 
سلبریتی هاس��ت. ما از این که به اولین نفراتی 
تبدیل ش��دیم که او را به این مراسم می آورند 

بسیار هیجان زده هستیم.«

سال هاس��ت میزبانی جش��نواره فیلم فجر با تش��ریفات خاص در 
س��الن ها و مراکز ش��هرداری ته��ران برگزار می ش��ود و معمولاً با 
چالش هایی مواجه بوده، اما امس��ال این ماجرا به اوج خود رسیده 
اس��ت. واقعیت آن اس��ت با وجود این که ظاه��را همه چیز روال 
طبیعی خود را طی می کند، از درون آتش��ی زیر خاکستر در حال 
زبانه کشیدن است. آتشی که حریق و دودش به چشم همه کسانی 
می رود که باید دلس��وزانه و ب��دون در نظرگرفتن منافع جناحی و 
سیاسی آنهم در آستانه انتخابات، به فکر برپاکردن جشن  چهل و 

پنجمین س��الگرد پیروزی انقلاب اسلامی در حوزه فرهنگ وهنر 
باشند… پیش تر برخی رس��انه ها گزارش هایی در باب گروکشی 
یک س��ازمان زیر مجموعه ش��هرداری تهران در تقابل با جشنواره 
فیلم فجر مطرح کرده بودند که اگر چنین باش��د باید فاتحه همه 
ش��عارهایی که به زیبایی در باب همبس��تگی و اتحاد داده می شد 
و می ش��ود، خوان��د. در همه جای دنیا ش��هرداری ها برگزارکننده  
رویداده��ای فرهنگی اند و در ادوار جش��نواره فیل��م فجر، بارها و 
بارها، ش��هرداری تهران نه فقط حامی، ک��ه گاه برگزارکننده این 

رویداد بوده اس��ت. حال چگونه اس��ت که در شرایطی که رئیس 
جمهور و ش��هردار تهران و متولیان فرهنگ و س��ازمان جشنواره 
بر برپایی باش��کوه جش��نواره فیلم فجر تاکید دارند، یک سازمان 
زیرمجموعه، در این میان بازی در می آورد. واقعیت این اس��ت که 
در آستانه جشنواره، هنوز تکلیف حضور گروه های مرجع رسانه ای 
در خانه جشنواره مشخص نیست و رسانه ها چند ساعت مانده به 
 ش��روع جشنواره برای حضورخانه جش��نواره در بلاتکلیفی به سر

می برند./صبا



خبرچهار شنبه  11 بهمن 1402    شماره  6784 12

رئیس اتاق اصنــاف تهران گفت: با توجه به تقــارن عید نوروز و 
ضیافت رمضان که دو رویداد مهم برای کشور است، نمایشگاه بهاره 
با عنوان عید تا عید برای عرضه تولیدات ایرانی برگزار می شود که 

تا ۶۰ درصد تخفیف برای محصولات در نظر گرفته شده است.
حمیدرضا رستگار در نشست خبری نمایشگاه های عرضه مستقیم 
کالای بهاره و ضیافت رمضان با بیان اینکه اتاق اصناف، اتحادیه ها 
و واحدهای صنفی در رســته های مختلف در حال خدمات رسانی 
به آحاد جامعه هســتند، تصریح کرد: اتــاق اصناف و بخش های 
زیرمجموعه آن در حوزه تولیــد، توزیع و خدمات نقش ارزنده ای 
در کشور ایفا می کنند و با توجه به سابقه صنوف مختلف مهمترین 
قشــر جامعه هســتند که ذائقه مردم را می شناسند و می توانند 

محصولات مورد نظر را در اختیار جامعه قرار دهند.
وی با تاکید بر اینکه بر اساس قانون توزیع کالا به صورت مستقیم 
در اختیــار اصناف اســت، تصریح کرد: نمایشــگاه بهاره فرصتی 
برای تولیدکنندگان، توزیع کنندگان و مصرف کنندگان اســت تا 
کالا با بیشــترین کیفیت و نازل ترین قیمت و اســتاندارد لازم در 
اختیار مردم قرار بگیرد که با توجه به جلســات برگزار شده اتاق 
 اصناف با وزارت صمت، امسال این رویداد به بهترین شکل برگزار 

خواهد شد.

رســتگار با بیان اینکه این رویداد از ۱۵ تا ۲۵ اســفندماه در پنج 
نقطه تهران شامل فضاهایی در شرق، غرب، جنوب، مرکز و شمال 
برگزار می شود، خاطرنشان کرد: سیاست برای این نمایشگاه تنظیم 
بازار برای کالاهای مختلف و مهمترین دغدغه برگزاری غیرقانونی 
در رویدادها با نام این نمایشــگاه اســت که خارج از مسیر قانونی 
افرادی ورود پیدا می کنند در حالی که اساسا مسئولیتی در قانون 

برای آن ها در نظر نگرفته شده است.
وی با تاکید بر اینکه نمایشــگاه برگزار کردن در هر حوزه اصناف 
نیازمند ســاز و کار اســت، تاکید کرد: این نمایشگاه مستقیم با 
وضعیت معیشتی مردم در ارتباط است و جلساتی برای عرضه کالا 
با قیمت مناسب برگزار شــده تا کالاها با نظارت دقیق در اختیار 

مصرف کننده قرار بگیرد.
رستگار اظهار داشــت: ورود افراد غیر به توزیع کالاها، محصولات 
نامناسب توزیع می شــود و گاها اجناس سرقتی بدون شناسنامه 
و فاکتور به فروش می رســند زیرا قانــون اتاق اصناف را مکلف به 
نظارت بر ایــن موضوع کرده و هرگونه برپایی نمایشــگاه خلاف 

مقررات محسوب می شود.
وی با تاکیــد بر اینکه برپایی هر بازاری خــارج از تایید کارگروه 
تنظیم بازار خلاف قانون اســت، تصریح کرد: نمایشــگاه بهاره با 

نرخ منصفانــه و نظارت دقیق مطابق قانون کالاهــا را در اختیار 
مصرف کننــده قرار خواهــد داد و در این رویداد از ۵ تا ۶۰ درصد 
تخفیف برای کالاها در نظر گرفته شــده اســت که کمترین آن 

متعلق به روغن و بیشترین مربوط به عرضه پوشاک می شود.
در این نشست احمد ابوالحســنی نایب رئیس اتاق اصناف تهران 
نیز تصریح کرد: نمایشگاه بهاره ۱۰ روز در پنج نقطه تهران شامل 
پارک ارم، فرهنگسرای اشراق، فرهنگسرای خاوران، مصلای تهران 
و شــهر آفتــاب از ۱۰ صبح تا پنج عصــر و در ایام مصادف با ماه 

مبارک رمضان از ۳ ظهر تا ۱۰ شب فعالیت خواهد کرد.
وی بــا بیان اینکه هدف برگزاری این رویداد دسترســی مردم به 
کالای ارزان تر اســت، تاکید کرد: تولیدکنندگان بدون واســطه 
بــا قیمت مناســب می تواننــد محصــولات خــود را در اختیار 
مصرف کنندگان قرار دهند و بازرسان نیز بر روند برگزاری و عرضه 

کالا نظارت خواهند کرد.
به گزارش ایرنا؛ ابوالحســنی با بیان اینکه فضایی ویژه برای عرضه 
کالاهای اساسی در نظر گرفته شده است، تاکید کرد: محصولاتی 
از جمله گوشت، مرغ، شکر و روغن کالاهای تنظیم بازاری هستند 
کــه بر مبنای قیمــت روز و کمتر از عرضه در فروشــگاه ها، در 

نمایشگاه بهاره به فروش خواهند رسید.

کارشــناس انرژی گفت: تغییر سقف بنزین آزاد تاثیر چندانی بر 
قاچاق ســوخت ندارد، البته مدیریت مصرف ســوخت مسئله ای 
حائز اهمیت اســت اما این موضوع به تنهایی نمی تواند منجر به 

جلوگیری از قاچاق سوخت شود.
محمد علی خطیبی نماینده پیشــین ایران در اوپک با اشاره به 
اینکه تغییر ســقف بنزین آزاد تأثیر چندانی بر قاچاق ســوخت 
ندارد، گفت: مدیریت مصرف سوخت از اهمیت بالایی برخوردار 
اســت اما این موضوع به تنهایی نمی تواند منجر به جلوگیری از 

قاچاق سوخت شود.
وی با اشــاره به اینکه بخش اعظمی از قاچاق سوخت مربوط به 
کارت های جایگاه داران می شود، خاطرنشان کرد: مردم سهمیه 
ماهانه خود را مصرف می کنند اما ممکن اســت از طریق کارت 
 ســوخت های موجود در جایگاه ها شــبانه تانکرهای سوخت را 
پر کند به همین دلیل به نظر می رســد بیشتر قاچاق مربوط به 

این بخش می شود.
خطیبی با اشاره به اینکه در برنامه هفتم توسعه پیش بینی شده 
که در طول ۵ ســال آینده مصرف بنزین به حدود ۲۰۰ میلیون 
لیتر برسد، خاطرنشان کرد: این رقم، رقم بسیار بالایی است که 
نیــاز به اقدامات دیگری هم دارد و بــه تنهایی منجر به کاهش 

مصرف نمی شود.
این کارشــناس انرژی با اشــاره به مصرف بالای بنزین در کشور 
خاطرنشــان کرد: متاسفانه مصرف بنزین در کشور ما بالا است و 

میزان مصرف و تولید با یکدیگر تناســب ندارند، به عنوان مثال 
ســالانه یک میلیون و ۵۰۰ هزار خودرو به ناوگان اضافه می شود 
و در کنــار آن واردات خودرو را در نظر بگیریم مصرف بنزین به 

همان تناسب افزایش پیدا می کند.
وی ادامــه داد: در مقابل بیش از یک میلیون خودرو وارداتی چه 
تعداد خودرو فرســوده خارج شده، سال گذشته می گویند ۲۰ تا 
۳۰ هزار خودرو فرســوده از ناوگان حمل و نقل خارج شده است 
که تعداد قابل توجهی نیست. در حالی که می شود خودروسازان 
مجاب کرد که در مقابل یک خودرو نو، یک یا دو خودرو اسقاط 
کننــد. تمامی این مقولات مربوط به مدیریت مصرف اســت که 
سال های زیادی است گوشزد می شود و باید به آن ها جامه عمل 
پوشــاند در غیر این صورت با مصرف لجام گســیخته موجود با 

مشکلات فراوانی دست و پنجه نرم خواهیم کرد.
وی با اشــاره به اینکه راهکارهای بــرای مدیریت مصرف وجود 
دارد، خاطرنشان کرد: قطعاً. کشورهایی که خودرو خیلی بیشتر 
از ما دارند و مصرفشــان خیلی کمتر از ماه ها است و توانسته اند 

مصرف را مدیریت کنند.
خطیبی اضافه کرد: متاســفانه روی مصرف کار نشده است. زیرا 
خودروهایی در نــاوگان حمل و نقل عمومی وجود دارند دوبرابر 
اســتاندارد جهانــی دارند مصرف می کننــد. در صورتیکه اگر با 
توجه به استاندارد جهانی مصرف بنزین نصف شود، حتی امکان 
صادرات بنزین نیز فراهم می شــود و برای محقق شــدن چنین 

موضوعی بایــد کیفیت خودروهای داخلــی را افزایش داد و به 
اســتاندارد جهانی نزدیک شد. هم اکنون میانگین جهانی به این 
گونه است که در ۱۰۰ کیلومتر، ۴-۵ لیتر بنزین مصرف می شود 
اما اینکه مصرف بنزین خودروهای داخلی ۱۰-۱۵ لیتر بیشــتر 

قابل قبول نیست.
به گفته این کارشناس انرژی، به نظر می رسد سازمان استاندارد 
باید نظارت دقیقی بخش شماره گذاری ما اینها باید نظارت بشود 
در مقابل یک خودرویی که خودروســازان وارد ناوگان می کنند 
حداقل یک خودرو را هم خارج بکنند و متاسفانه چنین اقدامی 

را پیش نمی گیرند که منجر به افزایش کیفیت خودرو سود
این کارشناس انرژی خاطرنشــان کرد: البته اینها اقدامات اولیه 
اســت. اقدامات اساســی تری باید صورت بگیرد. بحث ترافیک، 
بحــث کیفیت خودروها و بحث قاچاق، جلوگیری از قاچاق. الان 
واقعاً قاچاق رقم آن دقیقاً نمی دانم ولی رقم آن رقم قابل توجهی 
است. مسئله ای که می توان از آن جلوگیری کرد سوالی که وجود 
دارد آنکــه الان چطور کارت داریم ولــی قاچاق هم وجود دارد. 

اصلًا قابل قبول نیست.
به گزارش مهر؛ این کارشــناس انرژی در خاتمه یادآور شد: یکی 
از فلســفه های کارت این بود که مصرف مدیریت بشود خب چرا 
مدیریت نمی شود. برای اینکه کار را گذاشته و آن را رها کرده اید. 
چــرا که اگر تمامی این اقدامات انجــام پذیرد ما به صادرکننده 

بنزین نیز تبدیل می شویم.

مدیرعامل شــرکت مهندســی آب و فاضلاب 
کشــور از افتتــاح ۶۷ پــروژه آب و فاضلاب و 
کلنگ زنی یک پروژه همزمان با ســفر رئیس 

جمهوری به استان هرمزگان خبر داد.
هاشم امینی با بیان اینکه دولت سیزدهم فصل 
جدیدی از خدمات رســانی در حوزه آبرسانی 
پس از انقلاب را گشــوده اســت، افزود: استان 
هرمزگان به دلیل مســائل اقلیمی، شــرایط 
شــکننده تری در منابع آبی دارد و برای تامین 
نیاز آبــی آن باید پروژه های متعددی تعریف و 
مــورد بهره برداری قرار گیرد که خوشــبختانه 
با نگاه متفاوت دولت ســیزدهم شاهد به ثمر 

نشستن طرح های تأثیرگذار آبرسانی هستیم.
وی در تشــریح جزئیات افتتــاح و کلنگ زنی 
پروژه های آب و فاضلاب در ســفر آتی رئیس 
جمهوری گفت: در این سفر ۶۷ پروژه در بخش 
آب و فاضلاب افتتاح و یک پروژه نیز کلنگ زنی 

خواهد شد.
ســخنگوی صنعت آب و فاضلاب کشور ادامه 
داد: بــرای اجرای این پروژه ها ۶۸ هزار میلیارد 
ریال از محل اعتبارات دولتی و سرمایه گذاری 

بخش خصوصی هزینه شده است.
امینی به جمعیــت بهره مند شــده از افتتاح 

۶۷ پروژه ســفر ریاست جمهوری اشاره کرد و 
گفت: با افتتاح پروژه های آبرســانی جمعیتی 
بالغ بر ۳۳۰ هزار نفر در ۱۵۷ روســتا و ۶ شهر 
از خدمات صنعــت آب و فاضــلاب بهره مند 

می شوند.
به گفته امینی با سیاست وزارت نیرو در زمینه 
استفاده از آب دریا و بهره برداری از سامانه های 
آب شــیرین کن، تحول اثربخشی در تأمین آب 
شرب شهرهای ساحلی استان های جنوب کشور 

و به ویژه جزیره قشم رخ داده است.
به گزارش مهر؛ مدیرعامل شــرکت مهندسی 
آب و فاضلاب کشور به تشریح برخی خدمات 
ارائه شده در این پروژه ها پرداخت و عنوان کرد: 
بهره برداری از ۵ ســایت تأسیسات نمک زدایی 
و توسعه آب شــیرین کن ها در ســطح استان 
به میــزان ۱۴۵۰۰ متر مکعب در شــبانه روز، 
بهره بــرداری از مدول اول تصفیه خانه فاضلاب 
شــهر میناب و تصفیه خانه و شــبکه فاضلاب 
روستای خمینی شهر بشاگرد و بهره برداری از 
۶ پروژه توســعه و ارتقای تصفیه خانه فاضلاب 
بندرعباس بخشــی از خدمات انجام. شده در 
این پروژه هاست که در آستانه دهه مبارک فجر 

افتتاح خواهد شد.

مشــاور معاون وزیر تعاون گفت: طبق وعده 
وزارت تعاون و برای سهولت دسترسی مردم، 
یک فروشگاه اینترنتی خرید و فروش کالا به 

شبکه ملی اعتبار پیوست.
افــراد مشــمول دریافت یارانــه، می توانند با 
اســتفاده از طرح کالابــرگ الکترونیکی و از 
طریق فروشــگاه های متصل خریــد خود را 

به صورت حضوری یا اینترنتی انجام دهند.
طبق آخریــن آمار در ابتدای این طرح تقریباً 
نزدیک به ۳۰ هزار ترمینال فروشــگاهی در 
کشور فعال بود که اکنون تعداد آن ها از ۲۰۰ 
هزار ترمینال فعال عبور کرده اســت. در کنار 
آن، شعبه های متعددی از۱۰ فروشگاه بزرگ 

زنجیره ای نیز در این طرح فعال هستند.
»سید رضا یحیوی« مشاور معاون وزیر تعاون 
کار و رفــاه اجتماعــی وی درباره پیوســتن 
فروشگاه های اینترنتی به این طرح و تسهیل 
خرید مردم از طریق این بســتر گفت: مدتی 
قبل اســنپ مارکت و اکنون نیز یک پلتفرم 
خرید و فروش کالا به این طرح پیوسته است.
وی خاطرنشــان کــرد: با پیوســتن پلتفرم 
دیجی کالا به شبکه ملی اعتبار مردم به سادگی 
می توانند با اعتبار کالابرگ الکترونیکی شــان 

محصولات موردنظر خود را خریداری کرده و 
آن را در منزل خود دریافت کنند.

یحیــوی تاکیــد کرد: بــرای تشــویق مردم 
به اســتفاده از طــرح کالابــرگ الکترونیکی 
مشــوق هایی در نظر گرفته شده است. یکی 
از این مشــوق ها این اســت که هــر خانوار 
دهک های ۱ تا ۷ با خرید کالابرگی ۲۰۰ هزار 
تومان از یارانه ۳۰۰ یا ۴۰۰ هزارتومانی خود 
از فروشگاه های اعلام شده، مشمول ۱۲۰ هزار 
تومان افزایش اعتبار یارانه کالابرگی می شود 

که می تواند از آن استفاده کند.
به گزارش ایرنا؛ مشــاور معــاون وزیر تعاون 
کار و رفاه اجتماعــی تصریح کرد: از دوره ای 
که افزایش اعتبار تشــویقی بــه یارانه افراد 
اعلام شــده، بیش از ۵.۵ میلیــون خانوار از 
طرح کالابرگ الکترونیکی اســتفاده کرده اند 
که اســتقبال در حدود ۳۰ درصدی را نشان 
می دهد. بیشترین خریدهای انجام شده بین 
دهک هــای ۲ و ۳ بوده که مشــمول دریافت 
یارانه هستند که این نشان می دهد دهک های 
پایین جامعه از آن به خوبی استفاده کرده اند 
 و دولــت نیــز توانســته به هدفی کــه دارد 

نزدیک شود.
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رئیس جمهور توانمندسازی زنان و توسعه مشارکت اجتماعی آن ها 
در سطوح مدیریتی و همچنین استیفای هر چه بیشتر حقوق زنان 
مبتنی بر زیست بوم ایرانی-اسلامی را سیاست زیربنایی و مورد تاکید 

دولت دانست.
آیت الله ســیدابراهیم رئیسی رئیس جمهور در نشستی با مسئول و 
مدیران معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهور، خانواده ایرانی-

اســلامی را نماد قدرت فرهنگی کشور دانست و افزود: موضوع »زن 
و خانواده« در دولت مردمی نه یک مســئله، بلکه فرصتی است که 
می تواند در ســامان دادن به بســیاری از مسائل و مشکلات جامعه 

موثر باشد.
وی توانمندسازی زنان و توسعه مشارکت اجتماعی آن ها در سطوح 
مدیریتی و همچنین اســتیفای هر چه بیشتر حقوق زنان مبتنی بر 
زیست بوم ایرانی-اســلامی را سیاست زیربنایی و مورد تاکید دولت 
دانســت و با ضروری دانستن پیگیری مســتمر نظام مسائل زنان و 
به روز کردن این نظام مســائل از سوی معاونت امور زنان و خانواده 
ریاست جمهوری، منظومه فکری و اندیشه ای رهبری معظم انقلاب 
اسلامی را بهترین مبنا برای سیاست گذاری ها و اقدامات معاونت امور 
زنان و خانواده ریاست جمهوری در پیگیری مسائل این حوزه دانست.

رئیس جمهور با موظف دانســتن همه دســتگاه های اجرایی به ارائه 
کمک های فرهنگی، اقتصادی، سیاســی، اجتماعی و بین المللی به 
امور زنان و خانواده، تصریح کرد: نگاه جمهوری اســلامی به زن نه 

نــگاه ابزاری غرب به زنان و نه دیدگاهی اســت که برای زنان نقش 
و جایگاه اجتماعی قائل نیســت، بلکه نگاه سومی است که بر اساس 
آن زن هم می تواند هم دوش مرد، جامعه ســاز باشد و هم در خانواده 

نقش اساسی ایفا کند.
رئیســی با بیان اینکه گســترش عدالت و جلوگیری از دو آســیب 
»سیاست زدگی و نگاه تشریفاتی به بانوان« از مهمترین ماموریت های 
معاونــت زنان و خانواده اســت، افزود: دینداری، حضــور آگاهانه و 
تاثیرگذار، مســئولیت پذیری و نقش آفرینی در عرصه های مختلف 
سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و ورزش از مشخصه های بارزی است که 

انقلاب اسلامی از زن ایرانی به جهان معرفی کرده است.
وی کاهــش نرخ بیکاری زنان، افزایش ۱۰۰ درصدی رشــد ورزش 
بانوان و مدال آوری آن ها در دولت مردمی، تصویب لایحه پیشگیری 
از آســیب دیدگی زنــان و ارتقای امنیت آنان در برابر ســوءرفتار و 
تخصیص یک درصد اعتبار دســتگاه ها بــه حوزه بانوان و همچنین 
توجه به توانمندســازی و ارتقای سلامت و کیفیت بخشی به زندگی 
زنان سرپرســت خانــوار را از جمله اقدامات دولــت در حوزه زنان 

برشمرد.
رئیس جمهــور با تاکیــد بر ضرورت پرهیز از مــوازی کاری در همه 
بخش ها از جمله معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوری افزود: 
ماموریت اصلی معاونت امور زنان و خانواده این است که بدون ورود 
 به عرصه اجرا، با تشــکیل اتاق های فکر در حوزه مســائل مختلف، 
به شــکل جدی تامین نیازمندی ها و مطالبات زنــان و خانواده به 
خصوص زنان سرپرست خانواده را در دستگاه های مربوط بررسی و 

اجرایی شدن آن ها را پیگیری نمایند.
به گزارش تسنیم؛ رئیسی با تاکید بر تلاش جدی برای رسیدگی به 
مسائل حوزه زنان و خانواده، به هجوم سنگین فرهنگی دشمن برای 
تضعیف نهاد خانواده اشــاره کرد و اظهار داشت: مقابله با این هجوم 
نیازمند برنامه ریزی هوشــمندانه اســت و باید تلاش شود علاوه بر 
بهره گیری شایسته از این ظرفیت، گره های ذهنی که در بخش هایی 

برای زنان و دختران ایجاد شده نیز برطرف شود.

تاکید رئیسی بر توانمندسازی و توسعه مشارکت اجتماعی زنان 
در سطوح مدیریتی دولت

دولت

مسکن

شهری

نگاه

وزیر اقتصاد گفت: در ده ماهه امســال ۱۳۹۰ 
همت مصــارف دولت بوده کــه ۸۰ درصد از 
مصارف پیش بینی شده در بودجه امسال است 
و دولت تا پایان دی ماه هیچ استقراضی از بانک 

مرکزی نداشته است.
سید احسان خاندوزی سخنگوی اقتصادی دولت 
در نشست خبری با خبرنگاران بیان کرد: دولت 
در اولویت سیاست گذاری اقتصادی خود ثبات 
اقتصاد کلان، مهار تورم، کمک به رشــد تولید، 
خروج از رکود اقتصادی و ســرمایه گذاری های 

منفی را در دستورکار خود قرار داده است.
وی با اشاره به دیدار جمعی از فعالان اقتصادی 
با رهبر معظم انقلاب، گفت: مهم ترین عبارتی 
که به عنوان مســئولیت دولت در حوزه تولید 
مورد اشــاره قرار گرفت، موضوع بهبود کسب 
و کار و رفع موانع بود. هم چنین ایشــان تاکید 
داشــتند همزمان با سیاست کنترل نقدینگی، 
 موضــوع تامین مالی تولیــد نباید مورد غفلت 

قرار بگیرد و همزمان جلو برود.
ســخنگوی اقتصادی دولت با اشاره به سیاست 
دولــت در تراز کــردن بودجــه و ارائه گزارش 
عملکرد بودجه امسال، اظهار داشت: در ده ماهه 
امســال ۱۳۸۸ هزار میلیارد تومــان مجموع 
 دریافتی های دولت اســت که نســبت به دوره 
مشابه سال گذشته رشــد ۴۰ درصدی دارد و 
از درآمدهای دولت، ســهم درآمدهای جاری و 

پایدار و غیرنفتی ۸۲۷ همت محقق شــده که 
این بخــش از درآمدها بخــش عمده دریافتی 

دولت است.
خاندوزی افــزود: در ده ماهه امســال ۱۳۹۰ 
همت مصــارف دولت بوده کــه ۸۰ درصد از 
مصارف پیش بینی شده در بودجه امسال است 
و دولت تا پایان دی ماه هیچ استقراضی از بانک 
مرکزی نداشــته؛ علیرغم اینکــه این کار روال 
مرسوم دولت های گذشــته بوده است. تحقق 
بودجه عمرانی امســال ۱۶۱ همت بوده و این 
میزان بودجه عمرانی نســبت به دوره مشــابه 
سال گذشــته ۸۶ درصد بیشتر پرداخت شده 
که نشان دهنده اهتمام دولت به این حوزه است.

به گزارش تسنیم؛ وی درباره بودجه سال آینده 
هم خاطرنشــان کرد: تلاش دولت این بود که 
بودجــه از طریــق کنترل مصــارف به کاهش 
کســری بودجه و واقعی شــدن اعداد درآمدی 
منتهی شــود. شــاید می شــد اعداد درآمدی 
غیرواقعی در نظر گرفته شود ولی تلاش دولت 
بــرای تدوین بودجه واقعی و تراز بوده اســت. 
برخی تغییــرات در مجلس مــورد موافقت ما 
بوده و برخی تصمیمــات مجلس هدف گذاری 
بودجه ما را دچار اخلال می کند. گاها مصارفی 
به بودجه اضافه شده که تأمین درآمد پایدار در 
دسترس نیست و امیدواریم این بخش ها به نحو 

خوبی سامان یابد.

رئیس سازمان ملی زمین و مسکن از شناسایی 
۷۳ هزار و ۳۲۱ هکتار زمین در سراســر کشور 
اعم از محدوده شهرها و شهرک ها برای نهضت 

ملی مسکن خبر داد.
ارسلان مالکی معاون وزیر راه و شهرسازی و رئیس 
سازمان ملی زمین و مسکن در نشست تخصصی 
پایش عملکرد استان ها در نهضت ملی مسکن، 
گزارشــی از میزان متقاضیان و اراضی شناسایی 
شــده برای این طرح در سراسر کشور ارائه کرد 
و گفــت: ۶ میلیــون و ۵۴۶ هــزار و ۸۳۲ نفر از 
سراســر کشور در طرح نهضت ملی مسکن ثبت 
نام کرده اند که بیش از ۴ میلیون و ۷۳۰ هزار نفر 
متقاضی واجد ۳ شرط بوده و بیش از یک میلیون 

و ۶۶۴ هزار و ۵۷۰ نفر تایید نهایی شده اند.
معاون وزیر راه و شهرســازی اظهــار کرد: میزان 
اراضی شناسایی شده در محدوده شهرهای فعلی 
)بدون احتســاب شــهرک ها( به ۴۰ هزار و ۶۱۷ 
هکتار رسیده است. وی یادآور شد: ۱۷ هزار و ۱۹۵ 

هکتار زمین در مراحل مختلف ابلاغ قرار دارد.
رئیــس ســازمان ملی زمین و مســکن میزان 
اراضی برای شــهرک هایی که مکان یابی شده 
و به تصویب رســیده را ۱۵ هزار و ۵۰۹ هکتار 

اعلام کرد.
مالکی افزود: جمعا ۷۳ هزار و ۳۲۱ هکتار زمین 

شناسایی شده که پس از طی مراحل قانونی در 
قالب های مختلف باید به متقاضیان داده شود.

وی در ادامــه به تفکیک اســتان ها بر اســاس 
بیشترین متقاضی تایید نهایی شده پرداخت و 

گفت: استان های فارس، تهران و اصفهان
و جنوب کرمان دارای بیشترین متقاضی نهایی 

در طرح نهضت ملی مسکن است.
رئیس ســازمان ملی زمین و مســکن در ادامه 
۴ اســتان دارای بیشترین زمین تامین شده را 
اعلام کرد و گفت: استان خراسان رصوی دارای 
بیشترین زمین تامین شده و به میزان ۹۱ هزار 

و ۱۶۰ واحد است.
مالکی ادامه داد: پــس از آن فارس با ۷۲ هزار 
و ۴۰۰ واحــد، تهران با ۷۶ هزار و ۸۸۲ واحد و 

جنوب کرمان با ۴ هزار و ۶۰۹ واحد قرار دارد.
در ادامه مدیران کل راه و شهرســازی استان ها 
گزارشــی از وضعیت اراضی تامین شده و نیاز 
موجود در طرح نهضت ملی مســکن ارائه کرده 
و راهکارها و چالش های استان را بررسی کردند.

به گزارش میــزان؛ نشســت تخصصی پایش 
عملکرد استان ها در نهضت ملی مسکن در مرکز 
تحقیقات راه، مســکن و شهرســازی با حضور 
معــاون وزیر در این حــوزه و مدیران کل راه و 

شهرسازی استان ها برگزار شد.

خاندوزی: 
دولت هیچ استقراضی از بانک مرکزی نداشته است

شناسایی ۷۳ هزار و ۳۲۱ هکتار زمین در سراسر کشور 
برای نهضت ملی مسکن

آفتاب یزد: شهردار منطقه ۱۳ از اجرای طرح 
جمع آوری تابلو، بنر و موانع فیزیکی غیر مجاز با 
هدف ایمن سازی رفت و آمد شهروندان و حفظ 
زیبایی بصری به صورت مستمر تا پایان سال در 
نواحی چهارگانه خبر داد و گفت: از ابتدای سال 
تاکنون، بیش از هــزار و ۸۲۱ مورد ناهنجاری 

بصری و محیطی حذف شده است.
به گزارش روابط عمومی شهرداری منطقه۱۳، 
محمد هادی علی احمدی، شهردارمنطقه، نصب 
بدون ضابطــه و بدون مجوز تابلوهای تبلیغاتی 
از عوامل بروز آشــفتگی در نما و منظر شهری 
دانست و افزود: در راستای ارتقای زیبایی بصری 
و همچنیــن حــذف ناهنجاری های محیطی و 
ایمن شدن معابر و پیاده روها برای تردد عابران 
پیاده، به کمک همکاران زیباســازی و نواحی 
چهارگانه، تابلوها و بنرهــای غیرمجاز از معابر 

سطح منطقه جمع آوری می شود.
وی با اشــاره به اجرای این طــرح در محدوده 
ناحیه ۱ اظهار داشــت: ایــن عملیات با عنوان 
»اجرای طرح جمع آوری تابلوهای غیرمجاز« از 
محدوده نواحی چهارگانه انجام می شــود که به 
صورت مرحله ای و با در نظر گرفتن اولویت های 

مشخص ادامه دارد.
شهردارمنطقه ۱۳ ادامه داد: با توجه به تذکرات 
و اخطارهای کتبی، متاسفانه برخی افراد قوانین 
را رعایت نکرده و اقدام به نصب تابلو و بنرهای 
غیرمجاز و غیر ایمن در سطح معابر کرده و این 
باعث شده است که از ابتدای سال تاکنون ۹۳۰ 
مورد بنر، ۷۵۰ تابلو و ۱۴۱ مورد موانع فیزیکی 
غیرمجــاز، توســط نیروهای اجرایــی منطقه 

جمع آوری و پاک سازی شود.
وی ادامــه داد: با توجه به اینکه، نصب تابلوها و 
بنرهای تبلیغاتی غیرمجاز برای عابران پیاده و 
افرادی که قصد گــذر از معابر را دارند می تواند 
خطرآفرین باشــد و همچنین بــه دلیل حفظ 
زیبایی های بصری، کلیه تابلوها و بنرها و تبلیغات 
غیرمجاز در سطح منطقه در پیاده روها، تیرهای 
برق، درختان و... تا پایان سال جمع آوری و این 

طرح به صورت مستمر ادامه دارد.
طــرح مذکور به دنبال اجرای تبصره یک بند ۲ 
ماده ۵۵ قانون شــهرداری ها در حال اجرا است 
که شهرداری مکلف است از سد معابر عمومی، 
اشِغال پیاده روها، رفع موانع موجود و آزادسازی 

معابر عمومی جلوگیری کند.

بــه طور طبیعی هر انســانی همســر خود را 
دوســت دارد. هر چند میزان علاقۀ انســان ها 
به همسرانشان متفاوت است، در وجود علاقه 
و دوســتی میان آن دو نفر شکی نیست؛ زیرا 
بــا او ازدواج کرده اســت پر واضح اســت که 
علاقه ای در میان آنان بوده که عامل این پیوند 
شده اســت. اما این دوســتی همجنس دیگر 
علاقه های انســان از قبیل دوست داشتن مال 
و خانه و ماشــین نیست. همسر او یک انسان 
است و دارای درک و شــعور و عواطف بسیار 
لطیف و حســاس؛ از این رو دانســتن هر دو 
طرف به وجود و شدّت این علاقه، تداوم بخش 
زندگی زناشویی و سبب تحکیم خانواده است 
و کیفیت زندگی مشــترک را چندین و چند 

برابر می کند.
اســتفاده از آموزه های قرآن و روایات اهل بیت 
)علیهم الســلام( در حفظ و تحکیــم خانواده 

در ایران نقش اساســی دارد. بر اســاس نتایج 
انجام شــده، جنبه عاطفی روانی، ابراز محبت، 
حمایــت روانی، احترام متقابــل، خوش بینی، 
فروتنی، بخشــش و گذشت، عیب پوشی، مهار 
هیجان های منفــی، قدردانی از یکدیگر، تأمین 
نیاز جنســی همســران و اجــرای برنامه های 
نشــاط بخش در استحکام خانواده نقش دارند. 
در نتیجه اســتفاده از مهارت هــای مبتنی بر 
ســبک زندگی اســلامی برای تقویت این ابعاد 
در خانواده و اصلاح الگوهای رفتاری به پایداری 
روابط خانوادگی کمک می کند. همچنین نگاه 
محبت آمیز زن و شــوهر به یکدیگــر و اظهار 
محبت آنان به همدیگر، عبادت خدا به شــمار 
می آید. چنین رفتار ساده ای چنان اجر والایی در 
نزد خدای متعال دارد که رحمت و نظر خدای 

متعال را جلب می کند.
معاونت اجتماعی کلانتری110 شهدا تهران

حذف ۱۸۲۱ مورد ناهنجاری بصری در منطقه ۱۳ 
از ابتدای سال۱۴۰۲

تداوم زندگی و تحکیم خانواده
سرهنگ کبری خسروی*

مدیرعامل آبفای کشور خبر داد

افتتاح ۶۷ پروژه آب و فاضلاب 
به ارزش ۶۸ هزار میلیارد در هرمزگان

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبر داد

پیوستن فروشگاه های اینترنتی 
به طرح کالابرگ الکترونیکی

تغییر سقف بنزین آزاد تأثیر چندانی بر قاچاق سوخت ندارد

رئیس اتاق اصناف تهران:

نمایشگاه بهاره با عنوان عید تا عید برگزار می شود


